|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Житомирська політехніка** | МІНІСТЕРСТВО ОСВІТИ І НАУКИ УКРАЇНИ  **ДЕРЖАВНИЙ УНІВЕРСИТЕТ «ЖИТОМИРСЬКА ПОЛІТЕХНІКА»**  **Система управління якістю відповідає ДСТУ ISO 9001:2015** | **Ф-19.09-04.01/075.00.1/Б**  **ОК 10/2023** |
| *Екземпляр № 1* | *Арк 18/ 1* |

**МІНІСТЕРСТВО ОСВІТИ І НАУКИ України**

**ДЕРЖАВНИЙ УНІВЕРСИТЕТ «ЖИТОМИРСЬКА ПОЛІТЕХНІКА»**

Затверджено науково-методичною

радою ЖДУ «Житомирська політехніка»

протокол від «\_\_»\_\_\_\_\_\_\_ 20\_\_ р. №\_\_

**МЕТОДИЧНІ РЕКОМЕНДАЦІЇ**

для самостійної роботи

з навчальної дисципліни

**«Економічна Теорія та основи функціонування підприємства»**

для студентів освітнього ступеня «бакалавр»

денної форми навчання

спеціальності 075 «Маркетинг»

освітньо-професійна програма «Маркетинг»

спеціальності 073 «Менеджмент»

освітньо-професійна програма «Менеджмент»

спеціальності 076 «Підприємництво, торгівля та біржова діяльність»

(шифр та назва спеціальності)

освітньо-професійна програма «Підприємництво, торгівля та біржова діяльність»

факультет бізнесу та сфери обслуговування

(назва)

кафедра менеджменту, бізнесу та маркетингових технологій

Розглянуто і рекомендовано

на засіданні кафедри менеджменту, бізнесу та маркетингових технологій

протокол від «» 2022р. №

Розробник: к.е.н., доцент Вікарчук Ольга

Житомир

2022– 2023н.р.

**ЗМІСТ**

ПОЯСНЮВАЛЬНА ЗАПИСКА………………………………………………..

ТЕМА 1. Предмет та метод політичної економії……………………………...

ТЕМА 2. Суспільне виробництво. Економічні потреби та виробничі можливості суспільства………………………………………………

ТЕМА 3. Форми організації суспільного виробництва. Теорії вартості та грошей…………………………………………………………………

ТЕМА 4. Відносини власності………………………………………………….

ТЕМА 5. Ринок: сутність, структура й інфраструктура………………………

ТЕМА 6. Виробництво в ринковій економіці…………………………………

ТЕМА 7. Капітал підприємства. Витрати виробництва та прибуток………

ТЕМА 8. Заробітна плата. Диференціація доходів населення………………

ТЕМА 9. Ринкові відносини в аграрному секторі економіки………………

ТЕМА 10. Економічні системи. Формування й розвиток сучасних економічних систем………………………………………………….

ТЕМА 11. Суспільне відтворення і його ефективність………………………..

ТЕМА 12. Циклічні коливання в ринковій економіці…………………………

ТЕМА 13. Зайнятість і відтворення робочої сили. Теорія людського капіталу

ТЕМА 14. Економічні функції держави в ринковій економіці……………….

ТЕМА 15. Фінансово-кредитна система держави………………………………

ТЕМА 16. Інтернаціоналізація господарського життя й світовий ринок

ВИКОРИСТАНА ЛІТЕРАТУРА ……………………………………………….

**ВСТУП**

Політична економія складає основу фундаментальних знань студентів-економістів. Дисципліна не лише описує, що відбувається в економіці, але ще й роз’яснює, чому відбувається та чи інша економічна подія. Щоб стати справжніми фахівцями-економістами здобувачам вищої освіти необхідно перш за все оволодіти знаннями з політичної економії, яка покликана дати теоретичне обґрунтування соціально-економічним процесам, які відбуваються в суспільстві та сформувати практичні навички розв’язання різних економічних проблем. Політична економія вивчає виробничі відносини, які складаються між людьми в процесі виробництва, розподілу, обміну та споживання матеріальних благ, необхідних для їх життя, сутність та механізм дії економічних законів, розкриває закономірності розвитку суспільного виробництва, визначає суттєві риси основних соціально-економічних систем та напрямки їх еволюції.

Метою навчального посібника «Політична економія: практикум» є створення фундаменту економічної підготовки здобувачів, формування у них масиву теоретичних знань та практичних навичок, які дозволять зрозуміти зміст і вирішувати складні соціально-економічні проблеми суспільства.

Посібник містить ситуаційні задачі та вправи, розв’язання яких є індикатором і одним з найбільш технологічних засобів діагностики й оцінювання навчальних досягнень здобувачів вищої освіти, оскільки неможливо досягти значних знань без відповідного контролю за ходом їх здобуття, без відповідної коригувальної діяльності. Практикум відповідає вимогам підготовки бакалаврів, має за мету допомогти здобувачам вищої освіти конкретизувати і поглибити набуті знання й уміння з «Політичної економії», а також навчити самостійно працювати з навчальною літературою.

**ТЕМА 1. ПРЕДМЕТ ТА МЕТОД ПОЛІТИЧНОЇ ЕКОНОМІЇ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Політична економія.
2. Економічні закони.
3. Економічні категорії.
4. Меркантилізм.
5. Фізіократи.
6. Марксизм.
7. Мікроекономіка.
8. Мегаекономіка.
9. Макроекономіка.
10. Мезоекономіка.
11. Економічне вчення епохи первісного нагромадження капіталу, що виникло в останній третині XV ст. і відображало інтереси торгової буржуазії. Багатство ототожнювалося з грошима, золотом, сріблом. Стверджували, що джерелом збагачення є зовнішня торгівля, а тому дослідженню підлягає лише сфера обігу.
12. Абстрактні, логічні, теоретичні поняття, які в узагальненому вигляді виражають родові ознаки певних економічних явищ і процесів.
13. Фундаментальна, методологічна основа економічної науки, котра розкриває сутність понять, категорій, законів та закономірностей функціонування і розвитку економічних систем на різних історичних етапах існування людського суспільства.
14. Досліджує економічні процеси і явища та поведінку економічних суб'єктів на рівні первинної ланки економічної системи (домогосподарства, фірми, окремі підприємства). Вона досліджує попит і пропозицію на товари, їх ціни, витрати виробництва, прибуток, заробітну плату тощо.
15. Досліджує закони та закономірності функціонування й розвитку світового господарства в цілому, на глобальному рівні.
16. Основоположник цієї економічної школиу своїй фундаментальній праці розробив теорію додаткової вартості, згідно з якою обґрунтував непримиримість класової боротьби між капіталістами і найманими робітниками та необхідність соціальної революції і встановлення диктатури пролетаріату для побудови соціалізму.
17. Заслуга представників цієї школи полягає у тому, що вони перенесли дослідження про походження прибутку зі сфери обігу в сферу виробництва. Однак вони обмежили виробництво тільки галуззю землеробства.
18. Внутрішньо необхідні, сталі й суттєві зв’язки між економічними явищами і процесами, а також між протилежними сторонами окремих явищ і процесів, їх елементами і властивостями.
19. Галузь науки, що вивчає проблеми функціонування і розвитку ринків (наприклад, ринку праці, ринку зерна), регіонів, галузей, міжгалузевих комплексів у національній економіці (агропромислового, паливно-енергетичного, вільних економічних зон тощо).
20. Галузь економічної науки, що вивчає економіку країни в цілому, піднімаючи такі життєво важливі для суспільства проблеми, як зростання і циклічні коливання економіки, зайнятість і безробіття, загальний рівень цін і рівень життя населення, валютний курс національної грошової одиниці тощо.

**Завдання ІІ. Визначте, які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Фізіократи це перша теоретична школа економічної думки, виникла у період первісного накопичення капіталу, який, як відомо, здійснювався, перш за все, у сфері торгівлі.
2. Французький учений А. Монкретьєн (1575-1621 рр.), який в 1615 р. видав свою єдину працю «Трактат політичної економії», де тлумачив термін «політекономія» як такий, що означає науку про ведення державного господарства.
3. Карл Маркс започаткував трудову теорію вартості, вважаючи, що дійсна вартість визначається витратами праці.
4. Головним завданням політекономії інституціаналісти вважають вивчення впливу на економіку різних "інституцій" - держави, права, приватної власності, податків, сім'ї, релігії, монополій.
5. Меркантилізм - один з провідних напрямів у політекономії, який обґрунтовує необхідність державного регулювання процесу відтворення.
6. Політична економія – наука про закони, що управляють виробництвом, обміном, розподілом, споживанням благ у людському суспільстві. ТАК
7. Економічні закони – теоретичні поняття, абстракції, що відображають реально існуючі економічні відносини (потреби, інтереси, ціни, прибуток).
8. Прогностична функція дисципліни спроможна надати соціально-економічний прогноз розвитку країни на біль-менш тривалий проміжок часу.
9. Позитивна економіка передбачає проведення такого аналізу, в процесі якого розкриваються об'єктивні основи економічного розвитку і дається наукове обґрунтування функціонування певної економічної системи.
10. Нормативна економіка дає рекомендації, які базуються на судженнях з позиції особистих цінностей.

**Завдання ІІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Хто вперше дав визначення «політична економія»?***
2. К. Маркс.
3. Аристотель.
4. У. Петті.
5. А. Монкретьєн.
6. ***Хто є засновником школи фізіократів?***
7. А. Сміт.
8. Ф. Кене.
9. П. Самуельсон.
10. А. Маршал.
11. ***Кого фізіократи відносили до продуктивного класу?***
12. торговців.
13. промисловців.
14. ремісників.
15. сільськогосподарських працівників.
16. ***Назвіть представників класичної школи економічної теорії (політекономії)?***
17. А. Тюрбо, В. Мірабо, Д. Норе, Я. Козельський;
18. Дж. Кейнс, Ф. Візер, В. Джевонс, Д. Кларк;
19. У. Петті, Д. Рікардо, А. Сміт;
20. К. Маркс, Ф. Енгельс, К Менгер.
21. ***Дохід, рента, прибуток, товар, капітал, власність – це:***
22. економічні закони.
23. специфічні економічні явища.
24. економічні категорії.
25. економічні принципи.
26. ***У якій економічній школі дослідження ґрунтуються на теорії граничної корисності?***
27. маржиналізм.
28. фізіократи;
29. кейнсіанство;
30. немає правильної відповіді.
31. ***Яка з наведених економічних шкіл виступає за активне втручання держави в економічні процеси?***
32. кейнсіанство;
33. інституціоналізм;
34. внеокласична школа;
35. фізіократи.
36. ***Встановіть відповідність між економічними школами та їх представниками.***
37. меркантилісти 4 1. Ф. Кене
38. фізіократи 1 2. Л. Вальрас, В. Джевонс
39. класична політекономія 5 3. К. Маркс, Ф. Енгельс
40. марксизм 3 4. А. Монкретьен
41. маржиналізм 2 5. В. Петті, А. Сміт
42. ***Оберіть перелік шкіл в історичній послідовності:***
43. фізіократи, меркантилізм, класична політекономія, маржиналізм, марксизм;
44. марксизм, маржиналізм, фізіократи, класична політекономія, меркантилізм;
45. меркантилізм; фізіократи, класична політекономія, марксизм, маржиналізм;
46. меркантилізм, фізіократи, марксизм, класична політекономія, маржиналізм.
47. ***Меркантилісти джерелом збагачення вважали:***
48. сферу виробництва промисловості;
49. сферу виробництва;
50. сферу обігу, саме зовнішню торгівлі;
51. граничну корисність.
52. ***Яка школа вперше дала визначення експлуатації робітників?***
53. марксисти;
54. фізіократи;
55. меркантилісти;
56. маржиналісти.
57. ***У чому суть методу дедукції?***
58. просування від загального до одиничного;
59. просування від окремого до загального;
60. вилучення всього того, що не має впливу на кінцевий результат;
61. явища досліджуються у послідовності виникнення.
62. ***Яка наука вивчає окремі галузі й підсистеми національної економіки:***
63. макроекономіка;
64. мікроекономіка;
65. мегаекономіка;
66. мезоекономіка.
67. ***Яка наука вивчає економічні процеси і поведінку економічних суб’єктів первинної ланки:***
68. мегаекономіка;
69. мезоекономіка;
70. мікроекономіка;
71. макроекономіка.
72. ***У якому році зародилось кейнсіанство?***
73. 1929 р.;
74. 1928 р.;
75. 1994 р.;
76. 1996 р.

**Питання для обговорення:**

1. Назвіть основні етапи зародження економічних знань? Поясніть їх історичну послідовність та зв'язок із сучасною економікою.
2. Назвіть основні особливості класичної політичної економії раннього та пізнього періоду.
3. Які сучасні економічні теорії ви знаєте і в чому полягає принципова відмінність між ними?
4. Назвіть які функції у суспільстві виконує політична економія?
5. Що таке економічний закон? Назвіть основні типи економічних законів.
6. Поясніть різницю між економічним законом і категорією.
7. Назвіть коло проблем, які вивчає політична економія.
8. Яке практичне значення має політична економія?
9. Поясніть різницю між позитивною і нормативною економічною теорією.
10. Проблема економічного вибору та альтернативність ресурсів.

**ТЕМА 2. СУСПІЛЬНЕ ВИРОБНИЦТВО. ЕКОНОМІЧНІ ПОТРЕБИ ТА ВИРОБНИЧІ МОЖЛИВОСТІ СУСПІЛЬСТВА**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І.** **Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідні йому визначення.**

1. Суспільне виробництво.
2. Основні елементи процесу виробництва.
3. Одиничний поділ праці.
4. Частковий поділ праці.
5. Загальний поділ праці.
6. Фактори виробництва.
7. Економічні потреби.
8. Економічні інтереси.
9. Усвідомлені економічні потреби окремих людей, соціальних верств, класів і груп, об'єктивні спонукальні мотиви їх економічної діяльності, зумовлені розвитком їх потреб, досягнутим рівнем продуктивних сил, місцем у системі суспільного поділу праці, еволюцією відносин економічної власності та управління нею.
10. Сукупність фізичних та інтелектуальних здібностей людини, які вона використовує у процесі праці.
11. Всі речовини природи, на які спрямована праця людини в процесі виробництва і які становлять матеріальну основу майбутнього продукту.
12. **Засоби праці** - це річ або комплекс речей, якими людина діє на предмети праці.
13. Поділ праці у межах підприємства — виокремлення цехів, дільниць, відділів, бригад, а також поділ за професіями і спеціальностями.
14. Поділ праці за окремими родами і сферами виробництва.
15. **Ресурси, які необхідно затратити, щоб зробити товар.**
16. **Сукупна організована діяльність людей із перетворювання речовин і сил природи з метою створення матеріальних і нематеріальних благ, необхідних для їх існування та розвитку.**
17. **Економічні потреби** — ідеальний внутрішній мотив людини, що спонукає її до економічної діяльності для забезпечення передусім власного добробуту та членів своєї сім'ї.

**І. Визначте, які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Засоби виробництва - осмислена необхідність в чому-небудь людини, соціальної групи, суспільства в цілому для підтримки умов життєдіяльності і подальшого розвитку.
2. Зміст закону зростаючих потреб полягає у стійкому, суперечливому зв'язку між потребами та людьми.
3. Всезагальний економічний закон зростання потреб виражає внутрішньо необхідні, сталі і суттєві зв'язки між виробництвом і досягнутим рівнем задоволення різноманітних потреб, розвиток яких (зв'язків) викликає появу нових потреб та засобів їх задоволення.
4. Матеріальне виробництво — сукупність галузей, у яких виробляють інтелектуальні і духовні продукти.
5. Відтворювані ресурси поділяють на природно відтворювані(частина природних ресурсів (ґрунт, водні басейни, флора, фауна) і трудові ресурси (люди з їхньою робочою силою), що формуються у сфері життєдіяльності).
6. Тільки реалізуючи свої інтереси, людина суттєво й активно впливає на економіку загалом, бере участь у всіх галузях і сферах соціального життя.
7. У сучасних потребах можна виокремити природні (вода, повітря) і неприродні (одяг, житло) потреби.
8. Предмети праці – це речі, які людина видозмінює за допомогою засобів праці, те, на що спрямована діяльність людини.
9. Засоби праці – те, за допомогою чого людина впливає на предмети праці. До складу засобів праці входять природні умови праці (водоспади, припливи) і техніка – штучні, створені людиною засоби праці.
10. Засоби виробництва — це створені у процесі виробництва всі види засобів праці, предметів праці та факторів виробництва.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***З яких стадій складається відтворювальний процес?***
2. виробництво, обіг, використання, споживання;
3. виробництво, реалізація, покупка, споживання;
4. забезпечення, виробництво, розподіл, споживання;
5. виробництво, розподіл, обмін, споживання.
6. ***Фактори виробництва – це …***
7. всі необхідні елементи, які використовуються для виробництва;
8. комплекс речей на які впливає людина в процесі виробництва;
9. комплекс речей, якими людина впливає на предмет праці;
10. правильної відповіді немає.
11. ***Суспільне виробництво поділяють на три великі сфери:***
12. сільське господарство, промисловість, соціальна сфера;
13. виробництво, розподіл, споживання;
14. основне виробництво, виробнича інфраструктура, соціальна інфраструктура;
15. виробництво товарів, виробництво послуг, соціальну інфраструктуру.
16. ***Представники економічної школи марксизму відносили до факторів виробництва:***
17. землю, капітал, науку;
18. землю, капітал, працю;
19. капітал, працю, інформацію;
20. землю, працю, науку.
21. ***Трудомісткість – це зворотний показник до…***
22. фондовіддачі;
23. матеріаловіддачі;
24. продуктивності праці;
25. капіталомісткості.
26. ***Нужда в чому-небудь необхідному для підтримки життєдіяльності і розвитку людини, нації, суспільства в цілому, внутрішній збудник активності - це…***
27. фактори виробництва;
28. потреба;
29. привласнення;
30. відтворення.
31. ***Будь-яка корисність, яка задовольняє людську потребу - це…***
32. благо;
33. предмет праці;
34. засоби праці;
35. економічне зростання.
36. ***Укажіть правильну послідовність:***
37. потреба-мотив-інтерес-дія-результат;
38. інтерес-потреба-мотив-дія-результат;
39. потреба-інтерес-мотив-дія-результат;
40. мотив-інтерес-потреба-дія-результат.
41. ***Класифікація потреб у «піраміді Маслоу» виділяє потреби у наступній послідовності:***
42. фізіологічні, екзистенційні, соціальні, престижні, духовні;
43. духовні, престижні, соціальні, екзистенційні, фізіологічні;
44. екзистенційні, престижні, соціальні, фізіологічні, духовні;
45. соціальні, духовні, престижні, екзистенційні, фізіологічні.
46. ***Що відносять до духовних потреб?***
47. безпека, стабільність;
48. турбота, увага;
49. статус, визнання;
50. творчість, розвиток.
51. ***Що відносять до екзистенційних потреб?***
52. відтворення, повага, увага;
53. їжа, житло, одяг;
54. безпека, стабільність;
55. спілкування, визнання.
56. ***Назвіть види суспільного поділу праці:***
57. особистий, виробничий, серійний
58. серійний, масовий, одиничний
59. загальний, частковий, одиничний
60. немає правильної відповіді
61. ***Сукупність предметів та засобів праці, що використовуються в суспільному виробництві – це фактор виробництва:***
62. особистий;
63. індивідуальний;
64. колективний;
65. речовий.
66. ***Закон зростання потреб пояснює, що:***
67. існує обмеженість ресурсів, які необхідні для задоволення зростаючих потреб;
68. рушійною силою розвитку суспільного виробництва є безперервний розвиток потреб;
69. із розвитком суспільного виробництва і людини, як особистості її потреби зростають;
70. чим більш рідкісним є продукт, тим вища його корисність.
71. ***Форма прояву та розвиток економічних потреб – це:***
72. інтерес;
73. суперечність;
74. корисність;
75. мотив.

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Поясніть сутність і фактори походження потреб.
2. Наведіть приклади первинних і вторинних потреб.
3. Доведіть, що саме вторинні потреби є рушійною силою розвитку економіки?
4. Які потреби мають найсуттєвіший вплив на економічний розвиток: особисті, колективні або державні? Обґрунтуйте свою відповідь.
5. Чому піраміда потреб Маслоу є недосконалою. Визначте особисту пріоритетність потреб.
6. Для чого необхідні знання про тенденції і перспективи розвитку потреб та їхні структурні зміни?
7. Поясніть зв'язок між існуючими економічними потребами та суспільним виробництвом, що відображає сутність закону зростання потреб.

**ТЕМА 3. ФОРМИ ОРГАНІЗАЦІЇ СУСПІЛЬНОГО ВИРОБНИЦТВА. ТЕОРІЇ ВАРТОСТІ ТА ГРОШЕЙ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Натуральне виробництво.
2. Товарне виробництво.
3. Товар.
4. Вартість.
5. Споживча вартість.
6. Мінова вартість.
7. Закон вартості.
8. Гроші.
9. Грошова система.
10. Інфляція.
11. Організація суспільного виробництва, за якої окремі продукти виробляються відокремленими товаровиробниками, і для задоволення індивідуальних, колективних і суспільних потреб необхідна купівля-продаж на ринку цих продуктів, які стають товарами.
12. Здатність товару задовольняти будь-яку потребу людини.
13. Процес знецінювання грошей у результаті перевищення кількістю перебуваючих в обігу грошових знаків загальної суми цін товарів та послуг, внаслідок недотримання законів грошового обігу.
14. Уречевлена в товарі суспільна праця виробника.
15. Є певним кількісним співвідношенням (пропорцією)" в якому товар одного роду обмінюється на товар іншого виду.
16. Особливий товар, який служить загальним еквівалентом при обміні товарів (при загальній всеобмінюваності), є для них найрозвинутішою суспільною формою вартості.
17. Продукт, призначений для продажу.
18. Тип господарства, в якому продукти виробляють засобами ручної праці лише для споживання всередині господарства, для задоволення потреб виробників.
19. Передбачає, що виробництво й обмін товарів мають здійснюватися на основі їхньої вартості, тобто як обмін еквівалентів.
20. Форма організації грошового обігу в процесі взаємодії її основних елементів, цілісність якій надає закріплення у національному законодавстві та державне регулювання такого обігу.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими. (Так/Ні)**

1. До складу сукупного суспільного продукту входять тільки речі, послуги не включають у склад ССП.
2. За своєю економічною роллю сукупний суспільний продукт поділяється на два види: предмети споживання; засоби виробництва.
3. У складі суспільного продукту розрізняють дві частини: матеріальні витрати, податки.
4. Необхідний продукт (v) – це частина суспільного продукту, необхідна для відтворення робочої сили.
5. Додатковий продукт (m) – це частина суспільного продукту, створена працівниками різних сфер суспільного виробництва понад необхідного продукту.
6. Відтворення суспільного продукту – це виробництво, яке розглядається як окрема фаза.
7. Розрізняють товарне, натуральне та ненатуральне виробництво.
8. Основними характеристиками товару є споживча вартість і вартість.
9. Закон вартості спричиняє диференціацію, розшарування товаровиробників.
10. Закон вартості стримує розвиток продуктивних сил.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Як називається комплекс речей, на які людина впливає в процесі виробництва?***
2. засоби праці;
3. продуктивні сили;
4. продуктивні засоби;
5. предмети праці.
6. ***Форма організації виробництва, що виробляє продукт для власного споживання – це :***
7. натуральне виробництво;
8. приватне виробництво;
9. неекономічне виробництво;
10. просте виробництво.
11. ***Машини, верстати, інструменти, за допомогою яких людина діє а предмети праці називають:***
12. оборотними фондами;
13. засобами праці;
14. продуктивними силами;
15. засобами виробництва.
16. ***Що таке споживча вартість товару?***
17. властивість задовольняти потреби людини;
18. властивість обмінюватись на інший товар в певних пропорціях;
19. властивість стимулювати товаровиробників;
20. можливість створення додаткового продукту.
21. ***До предмету праці можна віднести:***
22. сировину;
23. обладнання;
24. робочу силу;
25. будівлю.
26. ***Що таке засоби виробництва?***
27. це сукупність трудових ресурсів та капіталу;
28. це сукупність предметів праці і засобів праці;
29. це капітал, землю та робоча сила;
30. земля, праця, підприємницькі здібності, наука, інформація.
31. ***Яке з положень є визначенням товарного виробництва?***
32. це процес перетворення людиною речовини природи з метою одержання необхідних життєвих засобів;
33. це організація суспільного господарства, за якої господарюючі суб'єкти виробляють необхідні суспільству продукти й послуги;
34. це організація суспільного господарства, в якому відокремлені виробники виробляють продукти і послуги для обміну, продажу;
35. немає правильної відповіді.
36. ***Виділіть рису, яка характерна для товарного виробництва та не характерна для натурального господарства:***
37. обмін діяльністю між людьми;
38. виробництво продуктів для обміну;
39. використання засобів виробництва;
40. правильно вказане у а, б.
41. ***До недоліків натурального виробництва не належить:***
42. обмеженість масштабів виробництва;
43. неможливість використання переваг суспільного поділу праці;
44. деформація особи внаслідок вузькоспеціалізованої діяльності;
45. не забезпечується задоволення зростаючої різноманітності потреб.
46. ***Назвіть умови виникнення (існування) товарного виробництва:***
47. розвиток продуктивних сил;
48. економічна відособленість виробників;
49. технологічна відособленість виробників;
50. суспільний поділ праці.
51. ***Які форми (форма) суспільного поділу праці безпосередньо причетні (причетна) до виникнення товарного виробництва?***
52. загальна;
53. загальна і часткова;
54. загальна і одинична;
55. одинична.
56. ***Яке з визначень правильно розкриває сутність товару як економічної категорії?***
57. це річ або послуга, створена працею людини;
58. це продукт праці, створений виробником для задоволення певних виробничих чи особистих потреб;
59. це продукт праці, створений виробником для продажу.
60. немає правильної відповіді
61. ***Що обумовлює існування всередині товарного виробництва двох його основних різновидів: нерозвинутого та розвинутого?***
62. тип приватної власності на засоби виробництва;
63. вид діяльності, в якому функціонує виробництво;
64. рівень спеціалізації виробництва;
65. рівень кооперації виробництва
66. ***Засновниками неокласичної теорії вартості є такі економісти:***
67. А. Маршалл;
68. К. Менгер, Є. Бем-Баверк;
69. Дж. Кларк, Дж. Кейнс;
70. Ф. Кене, П. Самуельсон;
71. ***Закон вартості орієнтує товаровиробників на те, щоб:***
72. вони повсякчас оптимізували виробничі ресурси і використовува­ли їх на межі виробничих можливостей;
73. товари за своїм обсягом, структурою та якістю відповідали повні­стю суспільним платоспроможним потребам;
74. вартість кінцевого суспільного продукту була найнижчою з усіх можливих варіантів виробничого процесу;
75. всі відповіді правильні.

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Назвіть основні переваги і недоліки натурального і товарного господарства.
2. Визначте споживчу і мінову вартість такого товару, як кондитерська піч.
3. Чи є товаром предмет, що не користується попитом і давно не востребуваний суспільством.
4. При зменшенні індивідуального робочого часу усіх учасників виробництва однієї групи товару суспільно необхідний час теж зменшується. Поясніть залежність.
5. Як впливає зменшення СНРЧ виробництва кондитерської продукції на конкурентоздатність виробника?
6. Назвіть негативні риси закону вартості.
7. Відсутність відділу маркетингу на підприємстві впливає на результати його діяльності. Про яку форму суспільного поділу праці іде мова?

**ТЕМА 4. ВІДНОСИНИ ВЛАСНОСТІ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Власність.
2. Привласнення.
3. Відчуження.
4. Приватна власність.
5. Акціонерна власність.
6. Приватизація.
7. Роздержавлення.
8. Реприватизація.
9. Право власності.
10. Процес, що виникає у результаті поєднання об’єкта і суб’єкта привласнення, тобто це конкретно-суспільний спосіб оволодіння річчю.
11. Такий тип власності, коли виключне право на володіння, користування і розпорядження об'єктом власності та отримання доходу належить приватній особі.
12. Володіння. Користування. Розпорядження.
13. Процес, що полягає в повторній приватизації після повернення в [державну власність](https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%94%D0%B5%D1%80%D0%B6%D0%B0%D0%B2%D0%BD%D0%B0_%D0%B2%D0%BB%D0%B0%D1%81%D0%BD%D1%96%D1%81%D1%82%D1%8C) раніше приватизованого об'єкта.
14. Позбавлення суб'єкта права на володіння, користування і розпорядження тим чи іншим об'єктом власності.
15. **Передача майна державного підприємства у володіння, розпорядження та використання трудовому колективу роздержавленого підприємства.**
16. **Перехід на безоплатній або платній основі об’єктів державної власності у володіння, розпорядження та використання трудовим колективом, групою осіб та окремими особами.**
17. Складна і багатогранна категорія, яка виражає всю сукупність суспільних відносин-економічних, соціальних, правових, політичних, національних, морально-етичних, релігійних тощо.
18. Капітал утворений завдяки випуску і продажу акцій.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Власність виражає відносини між людьми з приводу привласнення речей.
2. Привласнення – це позбавлення суб'єкта права на володіння, користування і розпорядження тим чи іншим об'єктом власності.
3. До історичних форм власності відносять: первіснообщинна, рабовласницька, феодальна, капіталістична.
4. Існує три основних типи власності: приватна, суспільна і державна.
5. Партнерська власність є об'єднанням капіталів або майна кількох фізичних чи юридичних осіб.
6. Індивідуально-трудова власність характеризується тим, що фізична особа в підприємницькій діяльності одночасно використовує власні засоби виробництва і свою робочу силу.
7. Суспільна власність означає спільне привласнення засобів виробництва і його результатів.
8. Муніципальна (комунальна) власність – це власність громадян міста.
9. Акціонерні товариства створюють ефект мультиплікативного розпорядження чужим майном і чужими активами, причому на добровільній основі.
10. Акціонерна власність породжує ознаки перехідної форми – за своїм змістом вона поєднує риси приватної і суспільної власності.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

* 1. ***Власність як економічна категорія проявляється у… .***

1. у привласненні засобів виробництва;
2. у відносинах між людьми;
3. у системі правил та норм користування власністю;
4. у привласненні речей природи.
5. ***Суб’єктами власності є … .***
6. гроші, робоча сила, предмет споживання;
7. цінні папери, засоби виробництва;
8. держава, фізичні та юридичні особи держави;
9. установи, організації.
10. ***Форми реалізації прав власності:***
11. купівля, володіння, продаж;
12. розпорядження, володіння, користування;
13. користування, розпорядження, користування;
14. володіння та відчуження.
15. ***Контрольний пакет акцій включає в себе:***
16. 25% і одна акція;
17. 50% акцій;
18. 50% і одна акція;
19. 51% акцій.
20. ***У яких роках в Україні активно відбувався процес приватизації?***
21. 1960-х роках;
22. 1970-х роках;
23. 1990-х роках;
24. 2000-ч роках.
25. ***Що серед запропонованого є об’єктом власності?***
26. природні ресурси;
27. земля;
28. нерухомість;
29. всі відповіді вірні.
30. ***За горизонтально – структурним підходом власність поділяється на:***
31. приватна та суспільна
32. первісно – общинна власність та рабовласницька
33. феодальна та капіталістична
34. немає правильної відповіді
35. ***Позбавлення суб’єкта права на володіння, користування і розпорядження тим чи іншим об’єктом власності – це:***
36. привласнення;
37. відчуження;
38. відтворення;
39. дарування.
40. ***Приватизація – це:***
41. процес відчуження державної власності на користь окремих громадян;
42. позбавлення окремих громадян прав на власність;
43. процес відчуження громадян від своєї власності;
44. перехід від приватної до державної власності.
45. ***Індивідуально-трудова повинність може бути:***
46. партнерська;
47. одноосібна та сімейна;
48. корпоративна та акційна;
49. колективна.
50. ***Все те, що можна привласнити чи відчужити – це:***
51. суб’єкт власності;
52. об’єкт власності;
53. право власності;
54. власність.
55. ***Історично відомі такі форми власності:***
56. індивідуально-трудова, суспільна, колективна;
57. первіснообщинна, феодальна, капіталістична;
58. державна, капіталістична, з найманою робочою силою;
59. кооперативна та колективна.
60. ***Яка категорія власності пояснюється «ефектом робінзонату»?***
61. соціальна;
62. психологічна;
63. економічна;
64. юридична.
65. ***До якої форми реалізації належить найманий працівник?***
66. розпорядження;
67. володіння;
68. користування;
69. усі відповіді вірні.
70. ***Об’єднана приватна власність, де право безпосереднього контролю належить групі суб’єктів, які домовляються про спосіб управління нею має назву:***
71. комунальна (муніципальна) власність;
72. пайова (партнерська) власність;
73. акціонерна (корпоративна) власність;
74. власність громадських організацій.

**Питання для обговорення і завдання:**

* 1. Використовуючи «ефект робінзонаду», поясність власність, як соціальну категорію.
  2. Підприємство Авалон придбало нове виробниче обладнання на суму 1 млн. грн. Поясніть економічну сутність власності, використовуючи приклад.
  3. Які переваги і недоліки має корпоративна (акціонерна) власність? Назвіть країни в яких переважає така форма власності.
  4. Чому рабовласницьку власність називають абсолютною. Обґрунтуйте відповідь.
  5. Опишіть особливості сімейної власності.
  6. Позитивний досвід приватизації в постсоціалістичних країнах.
  7. Приватизація в Україні або «чорна» приватизація. Назвіть основні методи та об’єкти національної приватизації.

**ТЕМА 5. РИНОК: СУТНІСТЬ, СТРУКТУРА Й ІНФРАСТРУКТУРА**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Ринок.
2. Ринкова інфраструктура.
3. Попит.
4. Пропозиція.
5. Закон попиту.
6. Закон пропозиції.
7. Ринкова рівновага.
8. Конкуренція.
9. Монополія.
10. Ситуація на ринку, коли підприємці пропонують за певною ціною стільки товарів, скільки споживачі готові купити.
11. Потужний інструмент ринкової економіки, рушійна сила, яка примушує товаровиробників підвищувати ефективність виробництва, знижувати виробничі затрати, підвищувати якість продукції (товарів, робіт, послуг), прискорювати впровадження новітніх досягнень науки і техніки, проводити організаційні та структурні зміни в ході підприємницької діяльності.
12. Сукупність базових галузей (або матеріальна основа економічної системи) та сукупність економічних відносин (передусім відносин економічної власності), що виникають і розвиваються у процесі діяльності людей щодо використання об'єктів інфраструктури та привласнення умов і результатів такої діяльності, а також державного регулювання цих галузей.
13. **П**отреба в наявних на ринку товарах і послугах, що можуть бути надані, а також окремі аспекти економічних відносин у специфічних формах, які при цьому виникають.
14. **Д**омінуюча форма капіталістичної власності, що базується на монополізації найдосконаліших факторів виробництва, завдяки чому забезпечується панівне становище наймогутніших корпорацій та їх об'єднань у всіх сферах суспільного відтворення і привласнення на цій основі монопольно високих прибутків.
15. **Т**овар, який знаходиться на ринку або може бути доставлений до нього, вся сукупність видів діяльності, які можуть розпочатись на вимогу покупців з метою виробництва послуг, а також специфічні форми економічних відносин, що при цьому розвиваються.
16. Внутрішньо необхідні, сталі, суттєві зв'язки між потребами в наявних на ринку товарах і послугах, що можуть бути надані, і цінами на них, які перебувають в обернено пропорційній залежності.
17. Регульована система економічних (техніко-економічних, організаційно-економічних та економічної власності) відносин між суб'єктами різних типів і форм власності і господарювання, в межах окремих країн і світового господарства з приводу купівлі товарів і послуг згідно з законами товарного виробництва.
18. Загальний економічний закон, згідно з яким за незмінюваності всіх інших параметрів між змінами цін і кількістю товарів та послуг, які пропонуються підприємствами на ринку, існує прямо пропорційна залежність.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Держава навчилася регулювати попит і пропозицію, не порушуючи самої природи і механізмів на мікрорівні (підприємство), створила механізм регулювання ринку на макрорівні.
2. До елементів сучасного ринку відносять попит, пропозицію, міжнародну торгівлю, суспільний поділ праці.
3. До функцій ринку відносять: інформаційну, регулюючу, стимулюючу, інтегруючу, контрольну.
4. Ринки бувають: вільні, регульовані; історичні, сучасні; економічні і політичні.
5. Фінансові ринки бувають: капіталів, фондові, валютні.
6. За галузевою ознакою виділяють ринки різних товарів, наприклад, автомобільний, зерновий, нафтовий, дорогоцінних металів, побутової техніки.
7. До ринкової інфраструктури не належать аукціони та ярмарки.
8. Валютний ринок обслуговують банки.
9. Товарна біржа - це особливий суб'єкт господарювання, який надає послуги в укладенні біржових угод.
10. Ринковий попит - це сума індивідуальних попитів, які пред'являються кожним споживачем за різних цін.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Монопольне право на емісію готівки має…***
   1. КМУ;
   2. НБУ;
   3. біржі;
   4. Верховна Рада.
2. ***Установа, де здійснюється купівля та продаж цінних паперів, акцій, облігацій, векселів називається:***
3. товарна біржа;
4. ринкова біржа;
5. фондова біржа;
6. спеціалізована біржа.
7. ***Закон попиту стверджує, що зі зростанням ціни попит…***
8. зменшується;
9. збільшується;
10. не змінюється;
11. немає вірної відповіді.
12. ***Ідеальний стан економіки в якому попит і пропозиція дорівнюють, називається:***
13. підприємницька рівновага;
14. ринкова рівновага;
15. банківська рівновага;
16. повна зайнятість.
17. ***За відповідністю чинному законодавству ринки бувають:***
18. національні;
19. легальні;
20. світові;
21. регульовані.
22. ***Елементами ринкової інфраструктури є…***
23. банки;
24. аукціони;
25. служби зайнятості;
26. ярмарки;
27. усі варіанти відповідей правильні.
28. ***Що не є функціями комерційних банків?***
29. монопольне право на емісію готівки;
30. акумуляція вільних коштів населення;
31. фінансування народного господарства;
32. розрахунки між суб'єктами економіки.
33. ***Елементами сучасного ринку є:***
34. природні ресурси, гроші, засоби виробництва, цінні папери, робоча сила;
35. земля, наука, праця, капітал,екологія;
36. попит, пропозиція, ринкова ціна, конкуренція, регулюючі державні інститути, ринкова інфраструктура, законодавча система;
37. біржі, рекламні агентства, банки, ярмарки, брокерські компанії, транспортні, комунальні, інвестиційні компанії.
38. ***Скільки рівнів має банківська система України?***
39. 2 рівні;
40. 3 рівні;
41. 4 рівні;
42. 5 рівнів.
43. ***Виберіть функцію, яка не належить НБУ:***
44. емісія готівки;
45. фінансування народного господарства;
46. банк-банків;
47. грошово-кредитна політика
48. ***Яке визначення найповніше розкриває сутність ринку як економічної категорії?***
49. ринок - це місце, де люди здійснюють обмін продуктами праці;
50. ринок - це механізм, який зводить покупця і продавця благ;
51. ринок - це сукупність відносин між покупцями і продавцями на основі дотримання законів товарного виробництва;
52. ринок - це відносини, що виникають між економічними суб’єктами у сфері обігу і здійснюються у відповідності з законами товарного виробництва.
53. ***Назвіть визначальну ознаку ринку:***
54. рівновага між попитом та пропозицією;
55. низькі ціни на товари та послуги;
56. конкуренція товаровиробників;
57. диференціація доходів.
58. ***Основні функції ринку це:***
59. стимулююча та інформаційна;
60. інформаційна та регулятивна;
61. інформаційна, регулятивна, стимулююча, інтегруюча;
62. антимонопольна, інформаційна, стимулююча.
63. ***Що можна віднести до недоліків ринку?***
64. високий рівень ринкової конкуренції;
65. матеріальна зацікавленість ринкових суб'єктів;
66. різка диференціація доходів; соціальне розшарування населення;
67. свобода підприємництва.
68. ***За моделі ринку монополістичної конкуренції підприємств за кількістю може бути:***
69. дуже багато;
70. одне;
71. декілька;
72. багато.

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Що таке ринок і які об’єктивні умови його виникнення?
2. Охарактеризуйте зміст та риси сучасної ринкової економіки.
3. У чому полягає суть економічної свободи та в яких формах вона проявляється?
4. Які функції ринку Ви знаєте, розкрийте їхній зміст.
5. Які функції в ринкові економіці виконують такі суб’єкти як підприємства та домогосподарства
6. Назвіть переваги та недоліки конкуренції і монополії у ринковій економіці.
7. Поясніть чому ринкову рівновагу називають ідеальним станом економіки.
8. Роль ринку в збереженні невідтворюваних ресурсів, що належать всьому людству і захисті навколишнього середовища.
9. Інтелектуальне лідерство компаній, як основний метод проникнення на майбутні ринки.
10. Вплив впровадження інновацій на сутність конкуренції.
11. Що таке ринкова інфраструктура. Назвіть її основні елементи.

**ТЕМА 6. ВИРОБНИЦТВО В РИНКОВІЙ ЕКОНОМІЦІ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Підприємництво.
2. Повне товариство.
3. **Товариство з обмеженою відповідальністю.**
4. **Змішане товариство (командитне).**
5. **Індивідуальні підприємства.**
6. **Товариства (партнерства)**.
7. Об’єднання громадян та (або) юридичних осіб з метою здійснення спільної господарської діяльності на основі угоди (договору) між ними. Не є юридичною особою, його члени зберігають повну самостійність, але несуть повну солідарну відповідальність за зобов’язаннями не тільки майном підприємства, а й своїм власним майном.
8. Об’єднання кількох фізичних і (або) юридичних осіб для спільної діяльності на основі договору. Воно складається із **дійсних членів** (комплементарів), які несуть повну (необмежену) відповідальність за зобов’язаннями товариства, та **членів-вкладників**(командитистів), які відповідають за зобов’язаннями товариства тільки своїми внесками.
9. Є власністю однієї особи, котра покладає на себе не тільки фінансовий ризик, а й виключну відповідальність за управління. Підприємець є водночас і власником, і працівником, і бухгалтером, і управлінцем.
10. Форма організації підприємництва, що ґрунтується на спільному (пайовому) формуванні громадянами чи юридичними особами статутного капіталу, на розподілі прав та відповідальності залежно від частки у статутному фонді та місця у структурі управління товариством.
11. Самостійне організаційно-господарське та управлінське новаторство на основі використання різних можливостей для випуску нових або старих товарів новими методами, відкриття нових джерел фінансування, сировини, ринків збуту тощо з метою отримання прибутків та реалізації власної мети.
12. Ґрунтується на відповідальності, яка обмежується тільки капіталом підприємства, і підприємець не відповідає своїм майном. Ця форма менш ризикова для підприємця і тому більш поширена.

**І. Визначте, які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. До основних видів підприємницької діяльності відносять: виробничу, фінансову, торговельна, інноваційна, посередницька, страхова.
2. **Метою**підприємницької діяльності є **максимізація доходу**в результаті спрямування зусиль підприємця на певний об’єкт.
3. **Товариства** є власністю однієї особи, котра покладає на себе не тільки фінансовий ризик, а й виключну відповідальність за управління. Підприємець є водночас і власником, і працівником, і бухгалтером, і управлінцем.
4. Видами господарських товариств є: повні і неповні.
5. Юридична особа не має права на власний статут, рахунок в банку, печатку.
6. В повному товаристві переважає частка інтелектуальної праці (брокерські, аудиторські, адвокатські фірми).
7. Товариство з обмеженою відповідальністю ґрунтується на відповідальності, яка обмежується тільки капіталом підприємства, і підприємець не відповідає своїм майном.
8. Змішане товариство (командитне) – об’єднання кількох фізичних і (або) юридичних осіб для спільної діяльності, його члени несуть повну (необмежену) відповідальність за зобов’язаннями товариства, та членів-вкладників (командитистів), які відповідають за зобов’язаннями товариства тільки своїми внесками.
9. Кооператив не є юридичною особою.
10. Комунальні підприємства є власністю влади адміністративно-територіальних утворень.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Підприємство – це:***
2. певна єдність технічного комплексу (системи машин) і сукупного працівника;
3. певна сукупність продуктивних сил і відносин власності;
4. суб’єкт виробничих відносин і певна сукупність цих відносин, характер яких визначається власністю на засоби виробництва;
5. первинна ланка суспільного поділу праці і водночас основна ланка народногосподарського комплексу, яка є товаровиробником і забезпечує процес відтворення на основі самостійності та самоокупності.
6. ***Підприємництво – це:***
7. вид діяльності бізнесом;
8. свобода вибору термінів і методів діяльності, самостійність у прийнятті рішень;
9. самостійна, ініціативна господарська діяльність громадян, спрямована на отримання прибутку (доходу) і здійснюється від свого імені на власний ризик та під особисту майнову відповідальність чи юридичної особи – підприємства (організації);
10. власник капіталу, а також тією чи іншою мірою менеджер;
11. ***Підприємницька діяльність не можлива за відсутності:***
12. права власності на капітал;
13. права власності на підприємницький дохід;
14. економічної відповідальності суб’єктів господарювання;
15. усі відповіді правильні.
16. ***4. Для підприємницької діяльності не характерні:***
17. необмежена самостійність суб’єктів господарювання у господарській діяльності;
18. правова рівність суб’єктів господарювання;
19. економічна відповідальність суб’єктів господарювання;
20. правильної відповіді немає.
21. ***До функцій підприємства не належить:***
22. виробництво товарів і послуг;
23. створення робочих місць;
24. розробка статусу підприємства та формування господарського законодавства;
25. правильної відповіді немає.
26. ***6.Знайдіть правильне визначення сутності акціонерного товариства:***
27. об’єднання, створене на основі поєднання виробничих, наукових або комерційних інтересів;
28. форма організації підприємства, капітал якого утворюється у грошовій формі та поділяється на однакові за номінальною величиною і неподільні паї у вигляді акцій;
29. об’єднання, створене з метою координації господарської діяльності;
30. об’єднання промислового та банківського капіталу на певний час для досягнення єдиної мети.
31. ***Які ознаки характеризують одноосібні господарства?***
32. одержання вигоди від спеціалізації;
33. обмежена відповідальність за результати діяльності;
34. не визначення строків діяльності.
35. немає правильної відповіді
36. ***Корпорація характеризується:***
37. легкістю в організації компанії;
38. повною відповідальністю за результати діяльності;
39. обмеженою відповідальністю за результати діяльності;
40. неможливістю використання ефект масштабу.
41. ***Партнерство характеризується такими ознаками;***
42. широкий масштаб діяльності;
43. обмежена відповідальність за результати діяльності;
44. ризик ведення справи розподіляється між партнерами;
45. адаптація до регіональних умов, місцевих ринків.
46. ***Хто перший описав підприємництво:***
47. Франсуа Кене;
48. Адам Сміт;
49. Кантільйон
50. Мілтон Фрідман
51. ***Спільним підприємством є:***
52. підприємство, яке засноване на базі об’єднання майна різних держав;
53. підприємство, яке засноване на базі об’єднання майна різних власників;
54. підприємство, яке засноване спільно з державою.
55. немає правильної відповіді
56. ***До якого типу підприємства належить підприємство, власником якого виступають одна або декілька осіб, що відповідають за його борги усім своїм майном:***
57. приватне;
58. індивідуальне;
59. орендне;
60. акціонерне
61. ***Капітал підприємства у ринковій економіці – це:***
62. засоби виробництва, які є приватною власністю;
63. грошові кошти підприємства;
64. засоби виробництва, інше майно  та цінності, які обслуговують процес виробництва, а також просте і розширене відтворення підприємства;
65. сировина, матеріали, машини, паливо тощо, що перебувають у виробничій формі.
66. ***До якого типу підприємств належить підприємство, за стан якого засновники несуть відповідальність у межах свого внеску:***
67. індивідуальне;
68. орендне;
69. товариство з обмеженою відповідальністю;
70. приватне
71. ***До якого типу об’єднань належать договірні об’єднання підприємств, створені з метою координації господарської діяльності:***
72. корпорації;
73. асоціації;
74. консорціуми;
75. концерни

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Дайте загальну характеристику категорії «підприємництво». Назвіть спільні і відмінні риси підприємництва та бізнесу.
2. Охарактеризуйте організаційні форми підприємницької діяльності.
3. Назвіть основні мотиви здійснення підприємницької діяльності.
4. Які переваги та недоліки властиві малому та середньому підприємництву.
5. Сформуйте портрет підприємця. Визначте його головні особисті та професійні якості.
6. Як започаткувати власний startup. Визначаємо особисті цінності, що впливатимуть на ваш бренд.
7. Проектне планування – розробка плану досягнення цілей. Розробка власної бізнес-схеми.
8. Маркетинговий комплекс та отримання прибутку.

**ТЕМА 7. КАПІТАЛ ПІДПРИЄМСТВА. ВИТРАТИ ВИРОБНИЦТВА ТА ПРИБУТОК**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Капітал.
2. Промисловий капітал.
3. Торговельний капітал.
4. Позиковий капітал.
5. Додаткова вартість.
6. Авансований капітал.
7. Основний капітал.
8. Амортизація.
9. Оборотний капітал.
10. Процес поступового перенесення вартості основного капіталу на новостворену продукцію в міру його зношування.
11. Частина промислового капіталу, що функціонує у вигляді предметів праці, незавершеного виробництва, готової продукції, грошових коштів (ут.ч. заробітної плати), обертаючись і переносячи свою вартість на новостворену продукцію протягом одного виробничо-технологічного циклу.
12. Капітал, який застосовується у сфері матеріального та нематеріального виробництва з метою отримання прибутку.
13. Капітал, який функціонує у сфері товарного обігу, забезпечуючи одержання торговельного прибутку.
14. Грошовий капітал, який надається в позику та приносить власнику дохід у вигляді процента.
15. **Самозростаюча авансована вартість; певні вкладення або активи, які уможливлюють отримання доходу.**
16. Є результатом "неоплаченої праці" найманих робітників, що продають свою робочу силу.
17. Початкова сума капіталу у формі певної грошової суми, яку підприємець витрачає на придбання засобів виробництва та робочої сили для організації власного бізнесу й отримання прибутку.
18. **Частина промислового капіталу, яка функціонує у натуральній формі засобів виробництва протягом кількох виробничо-технологічних циклів, частинами переносячи свою вартість на новостворену продукцію.**

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Г — Т — Г’ — загальна форма капіталу.
2. Додаткова вартість не може виникнути в обміні, але не може виникнути і без обміну, тобто одночасно вона виникає в обміні і поза ним.
3. Джерелом доданої вартості є засоби виробництва.
4. Авансований капітал поділяється на постійний і змінний.
5. Величина вартості товару дорівнює сумі постійного і змінного капіталу.
6. Додаткова вартість безкоштовно привласнюється власником засобів виробництва.
7. Під експлуатацією розуміється привласнення результатів чужої праці в тій чи іншій формі.
8. На першій стадії капітал знаходиться у виробничій формі.
9. В процесі кругообороту, обороту капіталу здійснюється його рух, що можна виразити формулами кругообороту всіх форм промислового капіталу.
10. До основного капіталу відносять: будівлі, споруди, техніку, обладнання, машини; у рослинництві - багаторічні насадження; у тваринництві - робоча худоба та продуктивне стадо.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

* 1. ***Що виступає джерелом додаткової вартості?***

1. капіталіст
2. робоча сила
3. час обігу
4. засіб праці
   1. ***Будівлі,техніка,багаторічні насадження, рогата худоба, продуктивне стадо відносять до:***
5. оборотного капіталу
6. тимчасового капіталу
7. основного капіталу
8. авансованого капіталу
   1. ***Яку назву носить вартість, що створена працівниками понад вартості робочої сили і безкоштовно привласнена власником?***
9. споживча вартість
10. додаткова вартість
11. вартість
12. мінова вартість
    1. ***Заміщення зносу основного капіталу в грошовій формі шляхом періодичних відрахувань, які відповідають споживанню даного капіталу:***
13. кругооборот капіталу
14. оборони капіталу
15. амортизація
16. додаткова вартість
    1. ***Постійний капітал- це…***
17. капітал який витрачається на засоби виробництва
18. капітал який витрачається на робочу силу
19. капітал який витрачається тільки на сировину
20. що постійно повторюється
    1. ***Постійний капітал в процесі експлуатації…***
21. змінює свою вартість
22. не змінює свою вартість
23. заміщує свою вартість, вартістю сировини
24. постійно зростає
    1. ***Третя стадія кругообороту промисловго капіталу здійснюється в…***
25. сфері обігу
26. процесі виробництва
27. сфері обігу, при реалізації товару
28. всі відповіді вірні
    1. ***Капітал- який в ході свого повного кругообороту скидає та приймає нові форми називається…***
29. основним капіталом
30. промисловим капіталом
31. авансованим капіталом
32. оборонним капіталом
    1. ***На першій стадії кругообороту капіталу, капітал знаходиться в…***
33. продуктивній формі
34. виробничій формі
35. грошовій формі
36. ресурсній формі
    1. ***Авансований капітал поділяється на :***
37. постійний та змінний
38. власний та позиковий
39. статутний та пайовий
40. немає правильної відповіді
    1. ***Друга стадія капіталу- це …***
41. капітал знаходиться в продуктивній формі або виробничій формі
42. товарна форма капіталу
43. капітал знаходиться в грошовій формі
44. вірної відповіді немає
    1. ***Та частина капіталу, яка витрачається на купівлю робочої сили і в процесі експлуатації виробляє свою вартість називається:***
45. резервний капітал
46. оборотний капітал
47. змінний капітал
48. тимчасовий капітал
    1. ***Капітал:***
49. вартість яка в процесі свого руху створює додатковий товар
50. вартість яка в процесі свого руху створює додаткову вартість
51. вартість яка постійно повторюється
52. усі відповіді вірні
    1. ***Під експлуатацією розуміють:***
53. привласнення чужих товарів
54. привласнення результатів чужої праці
55. привласнення чужих засобів праці
56. привласнення чужого устаткування.
    1. ***Загальна форма капіталу?***
57. Т-Г-Т
58. Г-Т
59. Г-Т-Г
60. В-Т-В

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Які основні концепції капіталу, що сформувалися у процесі розвитку економічної науки Ви знаєте?
2. Поясніть різницю між людським інтелектуальним та соціальним капіталом.
3. Охарактеризуйте конкретні форми існування капіталу.
4. Проаналізуйте відмінність між постійним і змінним капіталом.
5. Визначте суть і основні форми прибутку.
6. Що таке кругооборот капіталу і чим він відрізняється від обороту?
7. Яких форм набуває промисловий капітал у процесі свого руху?
8. Що є амортизацією та нормою амортизації основного капіталу.
9. Поясніть у чому сутність фізичного і морального зносу основного капіталу.

**ТЕМА 8. ЗАРОБІТНА ПЛАТА. ДИФЕРЕНЦІАЦІЯ ДОХОДІВ НАСЕЛЕННЯ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Заробітна плата.
2. Номінальна заробітна плата.
3. Реальна заробітна плата.
4. **Відрядна (поштучна) заробітна плата**.
5. **Почасова заробітна плата.**
6. Оплата вартості й ціни товару робоча сила залежно від розмірів виробітку за одиницю часу.
7. Оплата вартості, ціни та частково результативності робочої сили за її функціонування протягом певного робочого часу.
8. Сума грошей, яку отримав робітник за продаж капіталісту робочої сили та частково результативність її функціонування без урахування інфляції.
9. Кількість споживчих вартостей (товарів і послуг), яку робітник може придбати за свій грошовий заробіток за певного рівня цін після вирахування податків.
10. Грошовий вираз вартості й ціни товару робоча сила, а також часткової оплати результатів праці з урахуванням виконуваних заробітною платою основних функцій.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Ставка заробітної плати є ціною, що сплачує роботодавець найманому працівникові за функціональне використання його праці.
2. Погодинна заробітна плата - це форма, що заохочує збільшення обсягів виробництва продукту.
3. Відрядна заробітна плата застосовується тоді, коли саме віл інтенсивності праці робітника залежить обсяг виробництва.
4. Відрядна форма зарплати передбачає систему доплат за економію палива, енергії, сировини, матеріалів, за ефективне використання устаткування, за ставлення до праці, за ризик і т. ін.
5. В погодинній заробітній платі стимулюється надлишок виробленої продукції.
6. Погодинна форма заробітної плати функціонує як погодинно-нормативна та погодинно-преміальна.
7. В Україні не діє тарифна система оплати праці.
8. За допомогою тарифної системи заробітної плати здійснюють диференціацію робіт залежно від їх складності, а робітників залежно від їхньої кваліфікації та рівня відповідальності за розрядами тарифних сіток.
9. Диференціація заробітної плати здійснюється на основі закону граничної корисності, що проявляється як закон граничної продуктивності, або на основі ціни трудових послуг, наданих найманими працівниками підприємцями.
10. Людський капітал - це своєрідна міра впливу природних талантів та здібностей, а також освіти та кваліфікації на величину доходу від ресурсу "праця".

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

* + 1. ***Оплата праці – це:***

1. заробіток у вигляді винагород, інших заохочувальних і компенсаційних виплат;
2. будь-який заробіток, що залежить від результатів праці працівника і визначається тарифними ставками, розцінками, посадовими окладами;
3. будь-який заробіток, що за трудовим договором власник або уповноважений ним орган виплачує працівникові за виконану роботу або надані послуги;
4. установлений державою розмір заробітної плати, нижче якого не може здійснюватись оплата за фактично виконану роботу.
   * 1. ***Основна заробітна плата – це…***
5. будь-який заробіток, що залежить від результатів праці працівника і визначається тарифними ставками, розцінками, посадовими окладами;
6. установлений державою розмір заробітної плати, нижче якого не може здійснюватись оплата за фактично виконану роботу;
7. будь-який заробіток, що за трудовим договором виплачується працівникові за виконану роботу та надані послуги;
8. винагорода, яку отримує працівник за результатами роботи підприємства.
   * 1. ***Основна (тарифна) частина заробітної плати працівника не залежить від:***
9. результатів його праці;
10. рівня його кваліфікації;
11. складності робіт, що ним виконуються;
12. результатів господарської діяльності підприємства, на якому він працює.
    * 1. ***Мінімальна заробітна плата – це:***
13. будь-який заробіток, що залежить від результатів праці працівника і визначається тарифними ставками, розцінками, посадовими окладами;
14. установлений державою розмір заробітної плати, менше якого не може здійснюватись оплата за фактично виконану роботу (за повний місяць);
15. будь-який заробіток, що за трудовим договором виплачується працівникові за виконану роботу та надані послуги;
16. правильної відповіді немає.
    * 1. ***Тарифна система оплати праці працівників охоплює:***
17. тарифні ставки, тарифно-кваліфікаційний довідник;
18. тарифні ставки, тарифні сітки, тарифно-кваліфікаційний довідник, посадові оклади;
19. тарифні ставки, тарифні сітки;
20. тарифно-кваліфікаційний довідник, посадові оклади, преміальне положення.
    * 1. ***При відрядній формі оплата праці проводиться за:***
21. нормами та розцінками, встановленими за розрядом виконуваних робіт;
22. тарифною сіткою;
23. штатним розкладом підприємства;
24. штатним розкладом плюс преміальні.
    * 1. ***До погодинної форми оплати праці належать:***
25. акордна;
26. непряма відрядна;
27. відрядно-преміальна;
28. жодна з наведених форм.
    * 1. ***Сума коштів, отримана працівником за свою працю на підприємстві – це:***
29. номінальна заробітна плата;
30. реальна заробітна плата.
31. прибуток робітника.
32. немає правильної відповіді
    * 1. ***Яке з наведених визначень найповніше відображає суть поняття наявних доходів?***
33. величина нарахованих виплат і натуральних видач;
34. доходи, які утворюються у сфері матеріального виробництва у процесі створення первинного розподілу новоствореної вартості (національного доходу);
35. частина особистих доходів громадян, що залишається після сплати податків (індивідуального прибуткового і на соціальне страхування), а також сумарні доходи населення, які воно використовує на власний розсуд;
36. номінальні доходи, скориговані на зміни цін на товари і тарифи, послуги.
    * 1. ***До сфери державного регулювання оплати праці згідно з чинним законодавством належить регулювання:***
37. мінімальної заробітної плати;
38. оплати праці в організаціях, що фінансуються з бюджету;
39. розмірів посадових окладів керівників державних підприємств;
40. усі наведені відповіді правильні.
    * 1. ***Тарифна ставка в широкому розумінні визначає:***
41. частку працівника у фонді оплати праці;
42. абсолютний розмір оплати праці за одиницю часу;
43. ставку, яка використовується при оплаті праці керівників;
44. розмір оплати праці, який не враховує фактично відпрацьований час.
    * 1. ***Тарифна сітка не визначає:***
45. розряд робітників;
46. умови преміювання;
47. тарифні коефіцієнти;
48. годинні тарифні ставки.
    * 1. ***Погодинна форма оплати праці залежить від:***
49. кількості виготовленої продукції;
50. кількості наданих послуг;
51. посадового окладу;
52. кількості відпрацьованого часу.
    * 1. ***Яка з основних форм заробітної плати є економічно найвигіднішою ?***
53. відрядна;
54. погодинна;
55. відрядна чи погодинна залежно від умов виробництва.
56. немає правильної відповіді
    * 1. ***Визначте, яке з наступних тверджень не є правильним:***
57. додержання оплати праці вище рівня мінімальної заробітної плати є обов’язковим тільки для підприємств приватної форми власності;
58. різновидом відрядної форми оплати праці є акордна;
59. нарахування премій не є обов’язковим для підприємств;
60. заробітна плата складається з основної та додаткової частин, а також заохочувальних виплат.

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Визначте основні види доходів у суспільстві та проаналізуйте відмінності між ними.
2. Яка різниця між номінальними і реальними доходами?
3. У чому полягає сутність розподілу доходів та які закони розподілу доходів ви знаєте?
4. Розкрийте зміст заробітної плати та її форм?
5. Проаналізуйте існування нерівності у розподілі доходів?
6. Визначте методи виміру нерівномірного розподілу доходів.
7. Які основні інструменти державного регулювання для зменшення диференціації у розподілі доходів між окремими верствами суспільства Ви знаєте?

**ТЕМА 9. РИНКОВІ ВІДНОСИНИ В АГРАРНОМУ СЕКТОРІ ЕКОНОМІКИ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Рента.
2. Диференціальна рента першого порядку.
3. Диференціальна рента другого порядку.
4. Абсолютна земельна рента.
5. Монопольна рента.
6. **Процес агропромислової інтеграції**.
7. Встановлення сталих прямих зв'язків селянських господарств із підприємствами й організаціями суміжних галузей (промисловості, транспорту, сфери заготівлі, зберігання, переробки й реалізації продукції, а також обслуговування сільського господарства).
8. Передача частини доходу землеробом власнику землі за використання його земельної ділянки.
9. Додатковий чистий дохід, одержуваний у результаті продуктивнішої праці на кращих за природною родючістю і місцезнаходженням землях.
10. Виникає в результаті штучного підвищення продуктивності землі завдяки використанню ефективніших засобів виробництва, тобто за рахунок додаткових вкладень капіталу в землю.
11. Утворюється на всіх земельних ділянках як надлишок суспільної вартості сільськогосподарської продукції над ціною виробництва (затрати виробництва плюс середній прибуток).
12. Утворюється на землях особливої якості чи в особливих кліматичних умовах. Тільки на певних землях і в певних природно-кліматичних умовах можливе обмежене виробництво сільськогосподарських продуктів з особливими, унікальними якісними характеристиками.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Найважливішою особливістю аграрних відносин є те, що в сільському господарстві основними засобом виробництва є аграрне устаткування.
2. Особливість аграрних відносин зумовлена й тим, що земля є предметом праці й одночасно засобом виробництва.
3. Основні фактори с/г виробництва: люди, земельні угіддя, тварини і рослини, технічні засоби виробництва.
4. Форми власності на землю: приватна, фермерська, сімейна.
5. Об’єктами аграрних відносин виступають держава, с/г підприємства, індивідуальні виробники.
6. Наявність різних форм власності на землю і землекористування є основою багатоукладності сільського господарства.
7. Абсолютна земельна рента виникає тоді, коли існує монополія приватної власності на землю, яка заважає вільному переливанню капіталу з промисловості в сільське господарство.
8. Причина виникнення абсолютної ренти – є монополія приватної власності на землю.
9. Об’єктами аграрних відносин є: земля, сільськогосподарська продукція, засоби виробництва, земельна рента.
10. Ціна землі залежить від її вартості.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

* + - * 1. ***У якому з визначень найбільш повно розкрито сутність аграрних відносин?***

1. це відносини між виробниками та споживачами сільськогосподарської продукції;
2. це організаційно–виробничі відносини між підприємствами в аграрній сфері;
3. це відносини, що виникають між усіма суб’єктами аграрної сфери.
4. це відособлена частина економічних відносин, пов'язана з наданням вартості (коштів) у позику і поверненням її разом із певним відсотком
   1. ***Назвіть першочерговий за своєю важливістю елемент виробництва у сільському господарстві, без наявності якого не можливо здійснити виробництво:***
5. предмети праці (земля, насіння, корми та ін.);
6. основні виробничі фонди;
7. праця
8. капітал
   1. ***Система сучасних економічних відносин у сільському господарстві представлена переважно:***
9. власністю колгоспів;
10. приватною власністю;
11. державною власністю.
12. кооперативною власністю
    1. ***У країнах з розвинутою економікою в аграрному секторі найбільш часто організовуються такі форми господарств:***
13. сімейне фермерське господарство;
14. спільне фермерське господарство;
15. крупні капіталістичні ферми;
16. кооперативні господарства.
17. ***Основною причиною низького рівня виробництва у сільськогосподарському секторі є такий чинник, як:***
18. малородючі землі;
19. низький культурно-освітній рівень сільськогосподарських працівників;
20. низька продуктивність праці, обумовлена зношеними засобами праці.
21. всі відповіді вірні
22. ***Страхування у сільському господарстві необхідне для:***
23. розвитку страхового сектору в країні;
24. покращення якості продукції, що виробляється;
25. покриття збитків, що понесло сільське господарство внаслідок реалізації ризиків, на предмет яких воно застраховано.
26. покращення життя населення, що працює у сільському господарстві
27. ***Яка частка національного (чистого) доходу суспільства створюється в сільському господарстві?***
28. п'ята частина;
29. третина;
30. половина;
31. більше половини.
32. ***Яке з положень не характеризує землю як елемент продуктивних сил у сільському господарстві?***
33. земля у сільському господарстві є основним засобом праці;
34. земля у сільському господарстві є основним предметом праці;
35. земля у сільському господарстві є джерелом ренти.
36. немає вірної відповіді
37. ***Протиріччя між зменшенням зайнятості у с/г секторі з одного боку, та збільшенням у ньому обсягів виробництва, з іншого, обумовлене тим, що****:*
38. підвищується родючість ґрунтів;
39. розширюються площі оброблюваних земель;
40. зростає продуктивність праці у с/г секторі.
41. покращуються технології обробки землі
42. ***Розвиток якого з названих чинників є вирішальним для подальшого розвитку продуктивних сил та економічних відносин в аграрному секторі?***
43. забезпеченість сільськогосподарських підприємств сучасними виробничими фондами;
44. централізація сільськогосподарського виробництва;
45. інвестування коштів у культивацію земель.
46. немає правильної відповіді
47. ***Яка форма розподілу землі у приватну власність соціально справедлива?***
48. безоплатна;
49. грошова;
50. приватної власністі на землю не повинно бути;
51. усі відповіді вірні.
52. ***Який вид земельної ренти своєю умовою має відмінності у природній якості земельних ділянок:***
53. абсолютна рента;
54. диференційна рента І;
55. диференційна рента І і II;
56. диференційна рента II.
57. ***Хто привласнює диференційну ренту II:***
58. земельний власник;
59. банк, що видав кредит фермеру;
60. орендар земельної ділянки;
61. держава.
62. ***Які сфери утворюють систему АПК:***
63. сільське господарство та переробні галузі;
64. сільське господарство та галузі, що виробляють техніку та добрива;
65. сільське господарство та виробнича інфраструктура;
66. галузі, що виробляють засоби виробництва для АПК, сільське господарство, переробчі галузі, виробнича й соціальна інфраструктура.
67. ***Яка економічна школа як основну виробничу сферу розглядала сільське господарство:***
68. меркантилізм;
69. класична школа;
70. фізіократи;
71. інституціоналізм.

**Питання для обговорення і завдання:**

1. У чому полягає суть і специфіка аграрних відносин?
2. Формування ринку землі: теорія і практика усунення загроз на шляху Європейської трансформації.
3. Види сільськогосподарських підприємств і особливості їх функціонування.
4. Розкрийте суть земельної ренти. Диференціальна земельна рента та монопольна земельна рента.
5. Назвіть причини виникнення диференціальної та монопольної ренти.
6. Від яких факторів залежить ціна землі?
7. Особливості і проблеми ведення бізнесу в аграрному і промисловому секторах.
8. Необхідність державного регулювання аграрного сектора: світовий і вітчизняний досвід.
9. Результати аграрної реформи в Україні.

**ТЕМА 10. ЕКОНОМІЧНІ СИСТЕМИ. ФОРМУВАННЯ Й РОЗВИТОК СУЧАСНИХ ЕКОНОМІЧНИХ СИСТЕМ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Економічна система.
2. Командно-адміністративна економічна система.
3. Ринкова економічна система.
4. Змішана економічна система.
5. Традиційна економічна система.
6. Продуктивні сили.
7. Економічні відносини.
8. Господарський механізм.
9. Характеризується багатоукладністю економіки, збереженням натурально-общинних форм господарювання, відсталою технікою, широким застосуванням ручної праці, нерозвиненою інфраструктурою, найпростішими формами організації праці і виробництва, бідністю населення.
10. Є структурним елементом економічної системи, що складається із сукупності форм і методів регулювання економічних процесів та суспільних дій господарюючих суб'єктів на основі використання економічних законів ринку, державних економічних важелів, правових норм та інституційних утворень.
11. Характеризується пануванням приватної власності на економічні ресурси, передбачає функціонування великої кількості діючих виробників і покупців товарів, свободу вибору підприємницької діяльності, особисту свободу всіх економічних суб'єктів, однаковий доступ їх до ресурсів, науково-технічних досягнень, інформації.
12. **Сукупність взаємопов'язаних і відповідним чином упорядкованих елементів економіки, що утворюють певну цілісність, економічну структуру суспільства, яка має загальну мету.**
13. Неринкова економіка, яка базується на пануванні державної власності, одержавленні та монополізації народного господарства, жорсткому, централізованому директивному плануванні виробництва і розподілі ресурсів, відсутності реальних товарно-грошових відносин, конкуренції і вільного ціноутворення.
14. Сукупність засобів виробництва, працівників з їхніми фізичними і розумовими здібностями, науки, технологій, інформації, методів організації та управління виробництвом, що забезпечують створення матеріальних і духовних благ, необхідних для задоволення потреб людей.
15. Відносини між людьми з приводу виробництва, розподілу, обміну і споживання матеріальних та нематеріальних благ.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Продуктивні сили, які включають предмети праці, засоби праці, науку, інформацію, робочу силу.
2. Техніко-економічні відносини є визначальними у структурі економічної системи, оскільки вони зумовлюють соціально-економічну специфіку даного суспільства.
3. Господарський механізм — це сукупність форм, методів та систем управління господарством на макрорівні.
4. "Моделі Рікардо", характерна нульова роль ринку при абсолютній ролі держави.
5. Традиційна економічна система властива розвиненим країнам.
6. Змішана економічна система є адекватною формою функціонування сучасних розвинутих країн.
7. Змішана економічна система характеризується низьким рівнем розвитку продуктивних сил і слаборозвинутої інфраструктури суспільства.
8. Японська економічна модель - характеризується відповідним відставанням рівня життя населення від рівня продуктивності праці.
9. Американська модель - створенням багатства займається приватний сектор, а держава здійснює перерозподіл доходів з метою усунення несправедливості.
10. Шведська модель має високі податки і громіздкий бюрократичний апарат, що збільшує накладні витрати і знижує конкурентоспроможність на світових ринках.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Що визначає рівень розвитку продуктивних сил?***
2. рівень розвитку науки і техніки
3. збільшення обсягів виробництва
4. міжнародні валютні відносини
5. фінансова система
6. ***Яке положення відповідає моделі Рікардо?***
7. поєднання ринкового механізму з державними методами регулювання економіки, які органічно переплітаються і доповнюють один одного
8. абсолютна роль ринкового механізму при нульовій ролі держави
9. має існувати Централізоване планування як основний механізм координації економічних суб’єктів
10. усі економічні рішення приймаються ринковими суб’єктами самостійно на свій страх і ризик
11. ***В центрі даної моделі економічної системи знаходиться людина з її інтересами як вільна особистість, яка чітко усвідомлює свою відповідальність перед суспільством – про яку сучасну економічну модель йдеться?***
12. французька
13. японська
14. шведська
15. німецька
16. ***Дана модель економічної системи характеризується відповідним відставанням рівня життя населення від рівня продуктивності праці – про яку сучасну економічну модель йдеться?***
17. французька
18. японська
19. шведська
20. німецька
21. ***Яке положення найбільш відповідає американській економічній системі?***
22. не передбачає соціальної рівності, але забезпечує достатній рівень життя для малозабезпечених верств населення
23. високі податки і громіздкий бюрократичний апарат, що збільшує накладні витрати і знижує конкурентоспроможність на світових ринках
24. передбачає заохочення підприємницької активності
25. передбачає зміцнення національної валюти, забезпечення зайнятості, підвищення рівня освіти, наукових досліджень, соціального захисту населення, розбудови територіальних громад, поновлення державних форм
26. ***Що з переліченого не є ознакою ринкової економіки:***
27. приватна власність
28. свобода вибору підприємницької діяльності
29. монополізація народного господарства
30. конкуренція
31. ***Що з нижчезазначеного не є елементом економічної системи?***
32. соціально-економічні відносини
33. продуктивні сили
34. ринкова рівновага
35. господарський механізм
36. ***Що включає в себе поняття «продуктивні сили»?***
37. ринок, робоча сила, фінанси
38. необхідний продукт, робочий час, ефективність виробництва
39. предмети праці, засоби праці, науку, інформацію, робочу силу
40. предмети праці, людей, грошову одиницю
41. ***Традиційна економічна система притаманна:***
42. США
43. усім слаборозвинутим країнам
44. усім розвинутим країнам
45. Німеччині
46. ***Нульова роль ринку при абсолютній ролі держави належить наступній економічній моделі:***
47. «модель Кене»
48. «модель Сталіна»
49. «модель Рікардо»
50. «модель Петті»
51. ***Який вид економічної системи базується на пануванні державної власності, монополізації народного господарства?***
52. змішана
53. традиційна
54. ринкова
55. командна
56. ***Модель, що характеризується різноманітністю економічних інструментів, які включають в себе стратегічне планування, стимул конкуренції:***
57. німецька
58. японська
59. американська
60. французька
61. ***Система, що надає свободу вибору для підприємницької діяльності:***
62. змішана
63. традиційна
64. ринкова
65. командна
66. ***Особливістю традиційної економіки є:***
67. відстала техніка, ручна праця, бідність населення
68. масова приватизація або одержавлення
69. різноманітність форм власності
70. традиційна торгівля
71. ***Що з переліченого не є характерним для командно–адміністративної системи:***
72. висока затратність виробництва
73. конкуренція
74. зрівняльний розподіл результатів виробництва
75. замкнутість господарства

**Питання для обговорення і завдання:**

* + - 1. Поясніть суть економічної системи та назвіть її основні елементи.
      2. Власність як провідний елемент економічних систем. Особливості відносин власності в Україні.
      3. Визначте особливості економічних систем суспільства на різних етапах його історичного розвитку.
      4. Сутність і значення рівня розвитку продуктивних сил суспільства.
      5. Роль суспільного поділу праці у розвитку економічної системи.
      6. Які типи економічних систем Ви знаєте? Охарактеризуйте змішану економічну систему.
      7. Проаналізуйте сучасні моделі економічних систем світу.

**ТЕМА 11. СУСПІЛЬНЕ ВІДТВОРЕННЯ І ЙОГО ЕФЕКТИВНІСТЬ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Суспільне відтворення.
2. Просте відтворення.
3. Розширене відтворення.
4. Екстенсивний тип суспільного відтворення.
5. Інтенсивний тип суспільного відтворення.
6. Економічне зростання.
7. Інвестиції.
8. Відновлення у кожному наступному циклі виготовленого продукту і наданих послуг у незмінних масштабах та однакової якості за незмінного рівня розвитку продуктивних сил та інших підсистем цілісної економічної системи.
9. Кількісне та якісне зростання у кожному наступному циклі виготовленого продукту і наданих послуг за умов вищого рівня розвитку продуктивних сил та інших підсистем економічної системи.
10. Передбачає зростання виробництва на незмінній технічній основі, за рахунок залучення додаткових ресурсів - трудових, матеріальних і фінансових.
11. Передбачає зростання виробництва шляхом підвищення його ефективності.
12. Витрати підприємців на відновлення зношеного основного капіталу та його розширення з метою отримання прибутку.
13. Процес суспільного виробництва, який взято не як окремий одноразовий акт, а як постійно повторюваний процес.
14. Такий економічний розвиток, коли протягом певного періоду кількісно і якісно зростає суспільне виробництво.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. На рівні мікроекономіки відтворення реалізується в межах підприємства незалежно від форм власності і методів управління.
2. При простому відтворенні відбувається кількісне і якісне зростання кінцевих результатів виробництва.
3. При розширеному відтворенні додатковий продукт використовується не тільки на особисте, а й виробниче споживання.
4. Звужене відтворення характеризується повторенням суспільного виробництва в обсязі, що є меншим, ніж у попередньому періоді.
5. У практиці народного господарювання існує два типи розширеного відтворення: екстенсивний та прогресивний.
6. Суспільний продукт включає всю суму матеріальних благ але не враховує нематеріальне виробництво.
7. Одна сторона системи національних рахунків (за принципом подвійного запису) кожного рахунку характеризує ресурси, а інша їх використання.
8. Національний доход – доход, який отриманий нацією.
9. Як ВВП, так і ВНП можна розрахувати трьома методами.
10. Національне багатство не пов’язане з виробництвом національного продукту а виключно з майном громадян країни.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Відтворення – це:***
2. процес виробництва, що має безперервний характер;
3. процес виробництва, що згодом завершиться;
4. процес виробництва, що має періодичний характер;
5. жодна відповідь не є правильною.
6. ***Типи економічного зростання:***
7. звужений, розширений;
8. екстенсивний, інтенсивний, змішаний;
9. циклічний, нециклічний;
10. правильна відповідь відсутня.
11. ***3. Назвіть економічні чинники зростання суспільного виробництва:***
12. збільшення обсягу використовуваних виробничих ресурсів;
13. зниження якості використовуваних ресурсів;
14. піднесення культурно-духовного рівня населення;
15. поліпшення способів використання ресурсів.
16. ***4. Економічне зростання являє собою:***
17. процес кількісного збільшення та якісного вдосконалення результатів і чинників виробництва на макрорівні;
18. переходу країни від одного стану економіки до іншого, більш досконалого;
19. розширення виробництва на основі якісного поліпшення всіх його чинників;
20. розширене відтворення суспільного виробництва
21. ***Дайте визначення інтенсивного типу економічного зростання. Це зростання:***
22. за рахунок кількісного збільшення функціонуючих чинників виробництва;
23. розширення виробництва на основі якісного поліпшення всіх його чинників та їх раціонального використання;
24. розширення виробництва за рахунок якісного поліпшення всіх його чинників та їх кількісного зростання;
25. зростання суспільного продукту прискореними темпами.
26. ***За якого типу економічне зростання відбувається за рахунок кількісного нарощування ресурсів:***
27. інтенсивного;
28. прогресивного;
29. екстенсивного;
30. правильна відповідь не наведена.
31. ***При яких умовах, як правило, зростає величина національного багатства:***
32. під час війн, потрясінь, смут;
33. в умовах економічної кризи;
34. в нормальних мирних умовах;
35. усі відповіді вірні.
36. ***Назвіть показники, що входять в систему національних рахунків:***
37. валовий внутрішній продукт, валовий національний продукт;
38. номінальний внутрішній продукт, реальний внутрішній продукт, національний дохід, особистий дохід;
39. валовий внутрішній продукт, валовий національний продукт, чистий внутрішній продукт, національний дохід, особистий дохід, дохід у розпорядженні громадян.
40. немає правильної відповіді
41. ***Які є способи розрахунку ВВП:***
42. за сукупним попитом і пропозицією;
43. за сукупними витратами і доходами;
44. за різницею між експортом та імпортом;
45. немає правильної відповіді
46. ***Наведіть приклад розширеного відтворення:***
47. +3%,+3%,+3%;
48. +3%,+3,5%,+5%;
49. -3%, -2%,-1%;
50. правильної відповіді немає.
51. ***Який з показників не враховується під час обчислення ВВП:***
52. рівень безробіття;
53. державні витрати;
54. чистий експорт;
55. амортизаційні витрати
56. ***Що таке «національний дохід»:***
57. сумарний обсяг вартості усіх вироблених товарів і послуг;
58. прибуток усіх працівників у національній економіці;
59. частка доходу, яка залишається в населення після перерозподілу;
60. сукупність усіх доходів домогосподарств і підприємців
61. ***До методологічних принципів СНР належить таке положення:***
62. матеріальні потреби дорівнюють матеріальним ресурсам;
63. видатки на виробництво ВВП дорівнюють доходу від його реалізації в системі національних рахунків
64. видатки на імпорт дорівнюють доходам від експорту;
65. всі відповіді вірні
66. ***До секторів СНР належать:***
67. транснаціональні корпорації, державні підприємства
68. всі відповіді вірні
69. фінансові установи
70. приватні підприємства
71. ***Результатом економічного зростання є:***
72. збільшення прибутку;
73. краще задоволення потреб людей;
74. зростання фондомісткості.
75. всі відповіді вірні

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Охарактеризуйте основні види суспільного національного відтворення.
2. Назвіть пропорції національного (суспільного) відтворення.
3. Що таке звужене економічне відтворення?
4. Проаналізуйте історичний розвиток теоретичних моделей суспільного відтворення від Франсуа Кене до системи національних рахунків.
5. Баланс народного господарства як альтернативна система виміру національного багатства.
6. Розкрийте зміст та принципи на яких ґрунтується система національних рахунків.
7. Дайте характеристику валовому внутрішньому продукту (ВВП). Дайте зіставну характеристику ВВП і чистому економічному добробуту (ЧЕД).
8. В якому випадку величина показника чистого експорту може бути від’ємною?
9. Які методи обрахунку валового внутрішнього продукту Ви знаєте?
10. В яких цінах вимірюється номінальний і реальний валовий внутрішній продукт?

**ТЕМА 12. ЦИКЛІЧНІ КОЛИВАННЯ В РИНКОВІЙ ЕКОНОМІЦІ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Економічний цикл.
2. Структурні кризи.
3. Криза.
4. Відставання ВВП.
5. Причини циклічності.
6. Скорочення виробництва, яке триває доти, поки не буде встановлена відносна ринкова рівновага, тобто відповідність попиту і пропозиції.
7. Рух виробництва від початку попередньої до початку наступної кризи економіки, який різною мірою позначається на фазах циклу та інших сферах суспільного відтворення, а отже, і на економічних відносинах.
8. Кризові явища тривалого нециклічного характеру, що виявляються у занепаді окремих галузей і комплексних галузей народногосподарського значення, порушують ключові загальноекономічні (відтворювальні) пропорції.
9. Обсяг продукції, який економіка втрачає через неповне використання свого виробничого потенціалу.
10. Технічні нововведення, політичні й випадкові події, зміни в кредитно-грошовій політиці, зміни цін на нафту, газ та інші види сировини.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Циклічні коливання до початку XIX ст. вони мали здебільшого сезонний характер.
2. Усі цикли мають різні фази, та по-різному іменуються різними дослідниками.
3. Фази ділового циклу мають наступну послідовність: піднесення, пожвавлення, депресія, спад.
4. Однією із ознак фази економічної кризи є перевиробництво товарів.
5. Однією із ознак фази депресії є високий рівень цін.
6. Однією із ознак фази пожвавлення є зростання цін.
7. Різниця між пожвавлення і піднесенням полягає у тому, що під час пожвавлення відновлюється тільки той обсяг виробництва, який був досягнутий перед кризою, а під час піднесення обсяги виробництва перевершують докризовий рівень.
8. Однією із причин циклічності є низькій рівень заробітних плат.
9. Основними індикаторами фази циклу служать рівень зайнятості, рівень безробіття та обсяг випуску.
10. Середні економічні цикли тривають 3-4 роки.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Економічний цикл – це:***
2. система установ, організацій, підприємств і служб, які забезпечують рух товарів і послуг;
3. сфера обігу, де забезпечують просування товару від товаровиробника до споживача на основі товарного й грошового законів;
4. періодичний спад або підйом реального ввп на фоні загальної тенденції до зростання;
5. спосіб збільшення обсягів виробництва внаслідок кількісного приросту всіх елементів продуктивних сил з незмінного рівня технологічної основи виробництва.
6. ***З яким чинником Джозеф Кітчин пов’язував малі цикли?***
7. з оновленням житла;
8. з піднесенням економічного розвитку;
9. з коливанням запасів золота;
10. зі сферою кредиту.
11. ***Які цикли називають базисними?***
12. короткі;
13. середні;
14. довгі.
15. усі відповіді вірні.
16. ***Індикаторами економічного циклу є:***
17. рівень безробіття;
18. рівень зайнятості;
19. рівень випуску;
20. усі відповіді вірні.
21. ***Хто започаткував теорію довгих хвиль:***
22. С. Джевонс;
23. М. Туган-Барановський ;
24. Д. Кондратьєв;
25. К. Каутський.
26. ***Матеріальною основою малих циклів є:***
27. необхідність оновлення основного капіталу;
28. процеси, що відбуваються на грошовому ринку;
29. необхідність оновлення об’єктів інфраструктури;
30. всі відповіді вірні.
31. ***Визначте, яке з тверджень є правильним:***
32. причина великих циклів пояснюється змінами у сфері грошового обігу;
33. малі цикли пов’язані з постійною рівновагою на ринку;
34. середні цикли справляють найбільший вплив на розвиток процесів;
35. великі цикли пов’язані з коливанням запасів золота і повторюється з періодичністю 3 роки 4 місяці.
36. ***Який з варіантів не стосується ознак економічної кризи?***
37. зростання обсягів виробництва, зростання цін;
38. дефіцит вільних грошових коштів;
39. зростання безробіття;
40. спад рівня прибутку, перевироблення товарів.
41. ***У теорії економічного циклу вивчається:***
42. механізм узгодження планів фірм, споживачів, держави;
43. причини коливань реального обсягу національного виробництва;
44. фактори й умови стійкого рівноважного росту економіки;
45. структура ввп країни.
46. ***Які цикли справляють найбільший вплив на розвиток економічних процесів?***
47. короткі;
48. середні;
49. великі;
50. короткі, середні.
51. ***Великі цикли пов’язані:***
52. з оновленням житла;
53. зі сферою кредиту;
54. зі зміною базових технологій, джерел та об’єктів інфраструктури;
55. із коливанням запасів золота.
56. ***Яка тривалість короткочасних циклів?***
57. 1 рік;
58. 3 місяця;
59. 10 років;
60. 3-4 роки.
61. ***Яка тривалість середніх циклів?***
62. 7-11 років;
63. 4-5 років;
64. 13 років;
65. 20-30 років.
66. ***До зовнішніх причини економічних циклів відносяться:***
67. війни і політичні потрясіння;
68. інфляція;
69. технічні нововведення;
70. нестача інвестицій.
71. ***Із скількох фаз складається економічний цикл?***
72. 3
73. 4
74. 5
75. 2

**Питання для обговорення і завдання:**

* 1. Визначте суть циклічності розвитку економіки.
  2. Що таке економічний цикл або цикл ділової активності, дайте характеристику фазам циклу.
  3. Економічна криза, її характерні риси, позитивні і негативні наслідки.
  4. Назвіть основні індикатори фаз економічного (ділового) циклу.
  5. Які найбільш відомі в наш час теорії економічних циклів Ви знаєте? Довгі хвилі Кіндратієва.
  6. Опишіть низхідну і висхідну фазу великого циклу (довгі хвилі).
  7. Які економічні хвилі справляють найбільш відчутний вплив на розвиток економічних процесів?
  8. Назвіть основні причини циклічності розвитку економіки.
  9. У чому полягає антициклічне регулювання економіки?

**ТЕМА 13. ЗАЙНЯТІСТЬ І ВІДТВОРЕННЯ РОБОЧОЇ СИЛИ. ТЕОРІЯ ЛЮДСЬКОГО КАПІТАЛУ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Зайнятість.
2. Повна зайнятість.
3. Робоча сила.
4. Економічно активне населення.
5. Економічно неактивне населення.
6. Безробіття.
7. Безробітні.
8. Людський капітал.
9. Сукупність фізичних, розумових та організаторських властивостей людини, набутих знань і досвіду, які вона застосовує у процесі виробництва споживних вартостей.
10. Соціально-економічне явище, за якого частина працездатного населення не може знайти роботу, а отже, реалізувати власність на свою робочу силу, стає відносно надлишковим щодо ефективності капіталу, поповнюючи резервну армію праці.
11. Сукупність соціально-економічних відносин між людьми, юридичними особами, які регулюють забезпечення працездатного населення робочими місцями, формування, розподіл і перерозподіл трудових ресурсів з метою їх ефективної участі у суспільно корисній праці та забезпечення розширеного відтворення робочої сили.
12. Це частина населення обох статей, яка протягом певного періоду забезпечує пропозицію своєї робочої сили для виробництва товарів і надання послуг. Кількісно економічно активне населення складається з чисельності зайнятих економічною діяльністю і чисельності безробітних, до яких за цією методикою відносять чітко визначені групи людей.
13. За якої пропозиція робочої сили повністю покривається попитом на робочу силу в суспільному виробництві.
14. Здатність людини забезпечувати своєю діяльністю дохід за допомогою використання інтелектуальних здібностей, набутої кваліфікації і практичного досвіду.
15. Особи у віці 15 — 70 років (як зареєстровані, так і незареєстровані в державній службі зайнятості), які одночасно задовольняють трьом умовам: не мають роботи (прибуткового заняття), шукають роботу або намагаються організувати власну справу, готові приступити до роботи протягом наступних 2 тижнів.
16. Особи у віці 15 — 70 років, які не можуть бути класифіковані як зайняті або безробітні.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Найважливішими формами безробіття є фрикційне, структурне і циклічне.
2. Циклічне безробіття виникає у зв'язку з тим, що встановлення рівноваги між кількістю та якістю найманих працівників, з одного боку, і кількістю та якістю робочих місць - з іншого, потребує певного часу.
3. Фрикційна форма безробіття пов'язана з пошуком та очікуванням роботи, що відповідає певній кваліфікації, уподобанням і рівню винагороди.
4. Фрикційне безробіття, як правило, добровільне і короткострокове.
5. Структурне безробіття виникає у зв'язку з тим, що певні професії "старіють" і потреба в них значно зменшується або й зовсім зникає.
6. Циклічне та структурне безробіття становлять природне безробіття.
7. Природним вважають таке безробіття, за якого спостерігається повна зайнятість та відсутня інфляція.
8. Повна зайнятість - це зайнятість за природного рівня безробіття, величина якого становить 5-6 %.
9. Циклічне безробіття - це відхилення фактичного безробіття від природного в той чи інший бік.
10. Розрізняють людський капітал особистості, фірми, галузей, країн.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

* + - 1. ***Елементами ринку праці є:***

1. робітники та роботодавці, правові акти, кон’юнктура ринку;
2. служба зайнятості, інфраструктура ринку праці;
3. система соціальних гарантій;
4. усі відповіді правильні.
5. ***Обсяг ринку праці переважно визначається:***
6. заробітною платою;
7. попитом та пропозицією робочої сили;
8. немає вірної відповіді;
9. впровадження нових технологій у виробництво.
10. ***До основних чинників, які визначають поведінку працівників на ринку праці можна віднести:***
11. величину заробітної плати, умови праці, віддаленість роботи від місця проживания;
12. ціни на сільськогоспода’ську продукцію;
13. чисельність та склад сімї;
14. психологічні особливості працівника.
15. ***Попит на працю:***
16. визначається попитом на продукт, який виробляється цією працею;
17. безпосередньо пов’язаний з рівнем заробітної плати;
18. безпосередньо пов’язаний з пропозицією продукту, виробленого цією працею;
19. визначається попитом на засоби виробництва.
20. ***Пропозицію на ринку праці формують:***
21. випускники навчальних закладів;
22. безробітні, раніше зайняті в домашньому господарстві;
23. зайняті, які з різних причин шукають нову роботу;
24. усі відповіді правильні.
25. ***Ринок праці є працедефіцитним, коли:***
26. попит на робочу силу дорівнює її пропозиції;
27. попит на робочу силу менший за її пропозицію;
28. попит на робочу силу перевищує її пропозицію;
29. усі відповіді неправильні.
30. ***До економічно активного населення включають:***
31. зайнятих;
32. зайнятих і безробітних;
33. працездатних, безробітних, осіб до 16 років;
34. працездатних пенсіонерів, здобувачів вищої освіти, домогосподарок.
35. ***До економічно неактивного населения включають:***
36. безробітних;
37. пенсіонерів;
38. осіб у виправних закладах;
39. правильні відповіді (Б) і (В).
40. ***Людина, що сподівається незабаром знову одержати роботу:***
41. відноситься до розряду зайнятих;
42. відноситься до безробітних;
43. не враховується у складі робочої сили;
44. розглядається як неповністю зайнятий.
45. **Якщо людина хвора і не може працювати, то вона:**
46. належить до незайнятих у виробництві;
47. належить до безробітних;
48. не враховується у складі робочої сили;
49. розглядається як неповністю зайнята.
50. ***До потенційного ринку праці відносять:***
51. військовослужбовців;
52. зайнятих на навчанні з відривом від виробництва;
53. пенсіонерів, які шукають роботу;
54. правильні відповіді (А) і (Б).
55. ***Повна зайнятість-це:***
56. надання суспільством усьому працездатному населенню можливості займатися суспільнокорисною працею;
57. надання суспільством усьому працездатному та непрацездатному населенню можливості займатися суспільно корисною працею;
58. зайнятість, яка має місце в суспільстві з урахуванням доцільності перерозподілу та використання трудових ресурсів;
59. зайнятість, що здійснюється відповідно до вимог інтенсивного типу відтворення та критеріїв економічної доцільності й соціальної результативності, зорієнтована на скорочення ручної, непрестижної, важкої праці.
60. ***Повна зайнятість забезпечується в умовах:***
61. раціонального розподілу робочої сили;
62. використання робочої сили за її професією;
63. відсутності безробіття;
64. відсутності циклічного безробіття.
65. ***Ефективна зайнятість - це:***
66. зайнятість, що здійснюється відповідно до вимог інтенсивного типу відтворення та критеріїв економічної доцільності й соціальної результативності, орієнтована на скорочення ручної, непрестижно!', важкої праці;
67. надання суспільством усьому працездатному та непрацездатному населению можливості займатися суспільнокорисною працею;
68. надання суспільством усьому працездатному населению можливості займатися суспільно корисною працею;
69. зайнятість, яка мае місце в суспільстві з урахуванням доцільності перерозподілу та використання трудових ресурсів.
70. ***За яких умов виникає безробіття:***
71. на ринку праці попит на робочу силу перевищує пропозицію;
72. на ринку праці попит на робочу силу менший за пропозицію;
73. попит на робочу силу дорівнює пропозиції;
74. в країні спостерігається криза на грошовому ринку.

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Що таке безробіття та які види зайнятості населення Ви знаєте?
2. Дайте характеристику кожної з форм безробіття. У чому полягає особливість циклічної форми?
3. Який вид безробіття не є шкідливим для економіки? Обґрунтуйте відповідь.
4. Якими показниками вимірюється безробіття?
5. Як реалізується державна політика у сфері зайнятості населення? Державна служба зайнятості та її функції.
6. Порівняйте заходи активної та пасивної політики зайнятості.
7. Що вважається ефективною зайнятістю населення і якими показниками вона характеризується?
8. Ринок праці в Україні. Основні показники ринку праці.
9. Проаналізуйте можливі шляхи розв'язання основних проблем зайнятості в Україні.

**ТЕМА 14. ЕКОНОМІЧНІ ФУНКЦІЇ ДЕРЖАВИ В РИНКОВІЙ ЕКОНОМІЦІ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Державне регулювання.
2. Суб’єкт державного регулювання економіки.
3. Об’єкт державного регулювання економіки.
4. Німецька модель регулювання господарського життя.
5. Неоінституційна модель регулювання господарського життя.
6. Американська (ліберальна) модель регулювання.
7. Західноєвропейська модель (кейнсіанська) регулювання.
8. Шведська (скандинавська) модель регулювання.
9. Японська модель регулювання передбачає.
10. Умови, процеси, відносини, елементи і сектори народного господарства, функціонування яких ринковий механізм забезпечує незадовільно або не забезпечує взагалі.
11. Вплив держави на відтворювальні процеси в економіці за допомогою прямого інвестування, правових та економічних важелів з метою орієнтації господарських суб'єктів і окремих громадян на досягнення цілей і пріоритетів державної соціально-економічної політики.
12. Держава та її інституційні органи.
13. Модель регулювання, що ґрунтується на максимальному рівні самозабезпечення фізичних і самофінансування юридичних осіб з низьким рівнем бюджетної централізації національного продукту (25-30 %).
14. Модель регулювання, що має на меті забезпечення максимально сприятливих умов для суспільності кожного суб'єкта. Вона характеризується розгалуженою державною соціальною сферою і високим рівнем бюджетної централізації національного продукту (близько 60 %).
15. Модель регулювання, що спрямована на усунення перешкод для конкуренції, стимулювання малого бізнесу, зростання зайнятості і продуктивності праці, соціальної підпорядкованості дій ринку. При цьому рівень бюджетної централізації національного продукту становить 45-55 %.
16. Модель регулювання, що використовується у Великобританії, Франції, Австрії, Італії. Вона передбачає підвищену роль державного сектора в економіці країни і поміркований рівень бюджетної централізації національного продукту (35-40 %).
17. Модель регулювання, що передбачає досить високий рівень керованості господарства, створення сприятливих умов для розвитку приватного сектора економіки, повне державне фінансування інноваційної діяльності та поміркований рівень бюджетної централізації національного продукту (30-35 %).
18. Модель регулювання, що пропонує визначення точок зростання в економіці, пріоритетів у розвитку її секторальних і регіональних підсистем, оскільки одночасно "підняти" економіку в принципі неможливо.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Необхідність державного регулювання в умовах ринкової економіки зумовлена недосконалістю ринкової системи.
2. До природніх монополій можна віднести підприємства наступних сфер: транспортування нафти і нафтопродуктів трубопроводами та передання і розподіл електричної енергії.
3. Ціни на товари не являються предметом регулювання діяльності суб'єктів природних монополій.
4. Загроза монополії полягає в тому, що там, де панують монополісти, виникає вільна конкуренція.
5. Якщо монополія встановлює контроль за цінами, суспільство зазнає значних економічних збитків.
6. Транспорт, зв'язок, виробництво і постачання електроенергії та інші підприємства громадського користування певною мірою підлягають державному регулюванню.
7. Антимонопольний комітет здійснює контроль за концентрацією суб'єктів господарювання, які купують пакет акцій 25 і більше відсотків.
8. Державне регулювання має загальнонаціональний масштаб. Усі регулятивні заходи упроваджуються виключно на макрорівні.
9. Держава не здійснює контроль за станом достовірності бухгалтерського обліку і звітності.
10. В обов’язки держави входить контроль за якістю і безпечністю продукції.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

* + - 1. ***Державне регулювання економіки — це:***

1. врівноваження попиту і пропозиції на ринку;
2. створення правових, економічних і соціальних передумов;
3. задоволення потреб національних товаровиробників;
4. забезпечення ефективності виробництва.
5. ***Об’єктами державного регулювання економіки є:***
6. наймані працівники та службовці;
7. профспілки та асоціації;
8. сфери економічної діяльності;
9. зовнішньоекономічні зв’язки.
10. ***Фіскальна функція бюджету:***
11. збільшення або зменшення сукупної пропозиції;
12. використання податкових пільг;
13. створення фінансової бази для функціонування економіки;
14. використання державного бюджету для перерозподілу національного доходу;
15. збільшення податків і зменшення витрат.
16. ***Грошово-кредитне регулювання економіки здійснюється шляхом:***
17. грошової емісії;
18. прискореної амортизації;
19. операцій з державними цінними паперами;
20. маніпулювання обліковою ставкою і змінювання норми обов’язкових резервів;
21. підвищення заробітної плати і пенсій.
22. ***До методів державного регулювання підприємницької діяльності у промисловому виробництві належать:***
23. регулювання цін на всі види промислової продукції;
24. застосування системи податків і податкових пільг;
25. державні дозволи та контроль за розміщенням промислових підприємств;
26. грошово-кредитне регулювання;
27. матеріально-технічне постачання підприємств.
28. ***До системи органів, які забезпечують загальні засади державного регулювання фінансової сфери, належать:***
29. Національний банк України;
30. Міністерство фінансів України;
31. Верховна Рада України;
32. Кабінет Міністрів України;
33. Президент України.
34. ***У країні виник дефіцит товарів, зростають ціни. Зазначте, яким заходам державної економічної політики Ви віддаєте перевагу:***
35. заморозити ціни, ввести штрафні санкції за їх підвищення;
36. ввести бюджетне субсидування деяких окремих цін з метою їх зниження;
37. стимулювати капіталовкладення у створення нових виробничих потужностей;
38. розпочати випуск дефіцитних товарів на державних підприємствах;
39. зняти кількісні обмеження на імпорт, знизити мито.
40. ***Політика протекціонізму у міжнародній торгівлі допомагає:***
41. збільшити валютні надходження;
42. зменшити вплив негативних тенденцій на національну економіку;
43. захистити національні галузі економіки від іноземної конкуренції;
44. надати іншим країнам статус найбільшого сприяння у взаємній торгівлі;
45. збільшити зайнятість населення.
46. ***У системі оподаткування головними прямими податками є:***
47. податок на прибуток;
48. податок на майно;
49. податок на прибуток підприємств;
50. мито.
51. ***Основними законодавчими актами, які регулюють ринок праці в Україні, є:***
52. Закон України “Про систему оподаткування”;
53. Закон України “Про інвестиційну діяльність”;
54. Закон України “Про власність”;
55. Закон України “Про зайнятість населення”;
56. Закон України “Про підприємництво”.
57. ***Основними елементами механізму економічного втручання держави* є:**
58. податки;
59. заробітна плата;
60. ціни;
61. трансфертні платежі;
62. урядові закупки
63. ***Економічна функція держави полягає:***
64. у забезпеченні прав і свобод кожної людини;
65. у підтриманні суверенітету держави;
66. у створенні передумов, необхідних для ефективної економічної діяльності суспільства;
67. у забезпеченні цілісності та збереженні існуючого суспільного ладу.
68. ***До прямих методів державного регулювання цін належать:***
69. застосування фіксованих цін;
70. зміна ставок ввізного мита;
71. “заморожування” цін;
72. встановлення граничних рівнів цін.
73. ***Основоположником теорії державного регулювання економіки є:***
74. А. Сміт;
75. Д. Рікардо;
76. Дж. Кейнс;
77. К. Маркс;
78. ***Державне регулювання економіки здійснюється за наявності:***
79. природної монополії;
80. конкурентного середовища;
81. ринкової монополії;
82. адміністративно-директивного планування;
83. цінових диспропорцій.

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Назвіть основні  підходи до визначення обсягу та змісту державного впливу на економічні процеси.
2. Поясніть недосконалість ринку та необхідність державного регулювання.
3. Визначте головні напрями реалізації економічної ролі держави в умовах змішаної ринкової економіки.
4. Визначте основні форми та методи державного регулювання економіки.
5. Що таке економічна та соціальна політика держави, моделі соціальної політики?
6. Визначте показники оцінки диференціації доходів населення?
7. Яку роль відіграє держава у стримуванні невиправданого розшарування населення?
8. Бідність: визначення, межа та вимірювання. Особливості проблеми виміру та подолання бідності в Україні
9. Проаналізуйте критерії ідентифікації середнього класу.

**ТЕМА 15. ФІНАНСОВО-КРЕДИТНА СИСТЕМА ДЕРЖАВИ**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Фінанси.
2. Фінансова система.
3. Державний бюджет.
4. Податок.
5. Податкова система.
6. Кредитна система.
7. Позичковий капітал.
8. Позичковий відсоток.
9. Фінансовий план утворення і використання грошових фондів держави протягом року, інакше кажучи – це баланс доходів і витрат держави, який складає міністерство фінансів.
10. Сукупність фінансових операцій, які проводяться суб'єктами фінансової діяльності з використанням певного фінансово-кредитного механізму.
11. Сукупність економічних відносин, пов'язаних з системою утворення та використання фондів грошових ресурсів для задоволення потреб розширеного відтворення.
12. Обов'язковий, індивідуально безоплатний платіж, що стягується.
13. Ціна, що сплачується за використання грошей.
14. Сукупність кредитних відносин і кредитних інститутів, які впроваджують різноманітні форми кредиту й методи кредитування.
15. Розглядають як взаємопов'язану сукупність діючих у конкретний моменту конкретній державі суттєвих умов оподаткування.
16. Грошовий капітал, який надається в позику та приносить власнику дохід у вигляді процентів від позики.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Фінансами не є: особисте споживання, оплата комунальних, оплата особистих транспортних засобів.
2. Фінанси – це гроші.
3. До приватних фінансів відносять фінанси домогосподарств та приватних підприємств і корпорацій.
4. До структури фінансів не входять політичні партії, громадські рухи, благодійні фонди.
5. Грошовий фонд домогосподарств називають сімейним бюджетом.
6. Грошові засоби держави набувають форм державного бюджету, регіональних, місцевих бюджетів, спецфондів та фінансів державних підприємств.
7. Однією із рис фінансів є розподіл ВВП і НД через реальні грошові фонди.
8. Єдиним джерелом надходжень до державного бюджету є податки.
9. Бюджетна система України - це сукупність бюджетів різних рівнів.
10. Принципами функціонування кредиту є обов’язковість, платність та безстроковість.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Фінансові відносини між юридичними особами, юридичними особами і фізичними особами, тобто система грошових фондів, які забезпечують процес виробництва і відтворення – це:***
2. фінанси підприємств
3. фінанси держави
4. фінанси населення
5. всі відповіді вірні
6. ***Що з переліченого не є функціями кредиту:***
7. акумулювання тимчасово вільного грошового капіталу
8. прискорення процесу концентрації та централізації виробництва і капіталу
9. розподілення акумульованих коштів
10. розподіл фінансових ресурсів між регіонами, галузями, різними напрямами видатків підприємств та організацій
11. ***Грошові фонди, що формуються з доходів громадян, отриманих на основі трудової, господарської та іншої діяльності або із спадщини – це:***
12. фінанси підприємств
13. фінанси населення
14. державні фінанси
15. немає правильної відповіді
16. ***Що з переліченого є джерелом формування надходжень до державного бюджету:***
17. податки
18. відрахування на соцстрах
19. державна позика
20. емісія грошей
21. продаж державного майна
22. всі відповіді правильні
23. ***Яка функція державного бюджету відповідає за формування державних фондів?***
24. розподільча
25. контролююча
26. стимулююча
27. фіскальна
28. ***Річний план державних видатків і джерел їх фінансового покриття – це****:*
29. депозит
30. оподаткування
31. державний бюджет
32. бюджетна система
33. ***Система економічних відносин між державою, юридичними та фізичними особами, а також між окремими державами і міжнародними економічними інститутами й організмами щодо акумуляції та використання грошових засобів на основі розподілу й перерозподілу валового внутрішнього продукту (ВВП) і національного доходу (НД) -…***
34. фінанси
35. кредит
36. бюджет
37. податки
38. ***До якого виду фінансів належать «фінанси домогосподарств»?***
39. державних
40. приватних
41. громадських об’єднань
42. жодного з перечислених
43. ***Сума всіх бюджетів бюджетної системи називається:***
44. державним бюджетом
45. місцевим бюджетом
46. зведеним бюджетом
47. загальним бюджетом
48. ***Обов’язкові платежі (примусові), стягувані державою та місцевою владою з фізичних та юридичних осіб – це:***
49. кредит
50. бюджет
51. податок
52. фінанси
53. ***Акцизи – це …***
54. податки, що входять у ціни товарів в момент їх придбання
55. податки на товари, які імпортуються
56. податки, що стягуються з індивідів та фірм
57. величина податку на одиницю оподаткування
58. ***Згідно з «кривою Лаффера»*** *:*
59. обсяг податкових надходжень постійно зростає з податковою ставкою
60. обсяг податкових надходжень постійно спадає з податковою ставкою
61. обсяг податкових надходжень не залежить від податкової ставки
62. обсяг податкових надходжень зростає з податковою ставкою до певної межі, а потім спадає.
63. ***Перевищення видатків державного бюджету над доходами – це:***
64. профіцит державного бюджету
65. дефіцит державного бюджету
66. державне бюджетне обмеження
67. мультиплікатор державного бюджету
68. ***Акумуляцією заощаджень своїх членів та взаємним кредитуванням займаються:***
69. універсальні банки
70. страхові та пенсійні товариства
71. ощадні банки
72. кредитні спілки.
73. ***Сутність кредитної системи може бути виражена як:***
74. законодавчо закріплена сукупність елементів грошового обігу у їх єдності
75. сукупність кредитних відносин,форм, методів кредитування
76. сукупність кредитних відносин,. форм методів кредитування і кредитних установ
77. інституційна  форма організації грошово-кредитних відносин.

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Розкрийте економічну суть фінансів та необхідність їх виникнення.
2. Назвіть спільні та відмінні риси економічних категорій «гроші» і «фінанси».
3. Назвіть основні складові фінансової системи України, поясніть роль домогосподарств у її формуванні.
4. Що таке державний бюджет і які функції він виконує у суспільстві.
5. Поясніть різницю між дефіцитом і профіцитом державного бюджету.
6. Дайте характеристику принципам бюджетного фінансування.
7. Хто і як здійснює управління державним боргом?
8. У чому полягає суть податків та які види податків Ви знаєте?
9. Обґрунтуйте роль податків у соціальному та економічному житті населення.
10. Що таке податкова система?
11. У чому полягає принцип кривої Лаффера?

**ТЕМА 16. ІНТЕРНАЦІОНАЛІЗАЦІЯ ГОСПОДАРСЬКОГО ЖИТТЯ Й СВІТОВИЙ РИНОК**

**Ключові поняття та терміни**

**Завдання І. Для кожного з наведених тут понять та термінів підберіть відповідне йому визначення.**

1. Міжнародний поділ праці.
2. Світовий ринок.
3. Інтернаціоналізація господарського життя.
4. Світове господарство.
5. Торгівельний баланс країни.
6. Платіжний баланс країни.
7. Відображає співвідношення вартості експорту й імпорту країниза певний відрізок часу, як правило, за рік.
8. Форма організації економічних відносин продажу і купівлі (відчуження-привласнення) товарів між державами, юридичними і фізичними особами країн світу, що регулюються притаманними товарно-грошовим відносинам економічними законами (законами вартості, попиту, пропозиції, конкуренції тощо), а також міждержавними угодами та наддержавними міжнародними організаціями
9. Процес відособлення різних видів трудової діяльності на міжнародному рівні, які взаємодіють і взаємодоповнюють один одного, складаючи об'єктивну основу міжнародного обміну товарами, послугами та результатами інших видів діяльності
10. Об'єктивний економічний процес виникнення й розвитку зв'язків між національними господарствами різних країн, що охоплює всі сфери суспільного відтворення і конкретизується у процесі інтернаціоналізації продуктивних сил, техніко-економічних та виробничих відносин (відносин економічної власності). Інтернаціоналізація господарського життя почалася наприкінці XVIII – на початку XIX ст. в період промислової революції.
11. Статистичне подання економічних операцій, які відбулися протягом даного періоду між резидентами даної країни і представниками решти світу, тобто іншої країни, групи країн чи міжнародних організацій.
12. Система взаємозв'язаних національних господарств, в основі якої—міжнародний поділ праці, різні економічні і політичні відносини.

**І. Визначте які з наступних тверджень є вірними, які помилковими (Так/Ні).**

1. Відкритою вважають таку економіку, яка визначається виключно внутрішніми тенденціями і не залежить від зовнішніх факторів.
2. Для того, щоб стати учасником світового господарства, національна економіка повинна прийняти статус відкритої.
3. Міждержавна кооперація виробництва являє собою погоджену між країнами координацію продуктивних сил на відповідних ділянках їх економіки.
4. Формами міжнародної кооперації є спільне виробництво і доповнення виробничих потужностей партнера.
5. Периферією вважаються промислово розвинені країни з ефективним ринковим господарством.
6. Причиною вивозу капіталу є наявність в країнах-імпортерах значно дешевшої сировини і робочої сили.
7. Прямі інвестиції не забезпечують реального контролю інвестора над об’єктом інвестування.
8. Інтеграція являє собою процес взаємодії та взаємопроникнення національних господарських комплексів шляхом формування якісно нового середовища в регіональному масштабі.
9. Зона вільної торгівлі, яка передбачає ліквідацію митних бар’єрів між країнами – учасницями, але при цьому кожна з них зберігає власні тарифи відносно третіх країн.
10. Митний союз передбачає свободу переміщення товарів, послуг, капіталів та робочої сили в межах інтеграційного об’єднання країн.

**ІІ. Дайте відповідь яке з перерахованих тверджень є вірним.**

1. ***Форми міжнародних економічних відносин:***
2. міжнародна торгівля
3. вивіз капіталу
4. міжнародні валютні відносини
5. всі відповіді вірні
6. ***Причини вивозу капіталу:***
7. надлишок капіталу
8. зменшення обсягів виробництва
9. зростання державного боргу
10. інфляція
11. ***Що таке «периферія»?***
12. це країни, що розвиваються та мають сировину спеціалізацію
13. вищий ступінь розвитку суспільно-територіального поділу праці між країнами
14. це розвинені країни, що розвиваються по типу соціально-ринкового господарства та експортують високотехнічну продукцію
15. процес взаємодії та взаємопроникнення національно господарських комплексів шляхом формування якісно нового середовища в регіональному масштабі
16. ***Що таке «центр?***
17. це розвинені країни, що розвиваються по типу соціально-ринкового господарства та експортують високотехнічну продукцію
18. це країни, що розвиваються та мають сировину спеціалізацію
19. процес взаємодії та взаємопроникнення національно господарських комплексів шляхом формування якісно нового середовища в регіональному масштабі
20. вищий ступінь розвитку суспільно-територіального поділу праці між країнами
21. ***Економічною основою світової торгівлі є:***
22. міжнародний поділ праці
23. відмінності в природньо-кліматичних умовах
24. відмінності в природньо- кліматичних умовах і військово-політичній обстановці
25. усі визначення правильні
26. ***Сукупність національних економік, які знаходяться в тісній взаємодії і підкоряються об’єктивним законам ринкової економіки:***
27. міжнародна інтеграція
28. світове господарство
29. міжнародні валютні відносини
30. міжнародна кооперація
31. ***Міжнародна торгівля, вивіз капіталу, міграція робочої сили є формами:***
32. інтернаціоналізації
33. міжнародних економічних відносин
34. митного союзу
35. кооперації
36. ***Вищий ступінь розвитку суспільного територіального поділу праці між країнами – це:***
37. економічні відносини
38. інтеграційний процес
39. міжнародний поділ праці
40. поділ праці
41. ***Політика господарського відокремлення будь-якої країни від зовнішнього економічного середовища, намагання сформувати замкнуту господарську структуру – це:***
42. автаркія
43. відкрита економіка
44. розвинута економіка
45. регульована економіка
46. ***Глобалізація – це...***
47. глобальні проблеми людства та шляхи їхнього вирішення
48. екологічні проблеми в глобальних масштабах
49. збільшення взаємозалежності країн
50. досягнення вищих темпів економічного зростання
51. ***Міжнародна спеціалізація – це ...***
52. форма економічних зв’язків між підприємствами різних країн, що спільно виробляють певну продукцію
53. зосередження зусиль окремих держав на виробництві певних видів продукції
54. продаж товарів за кордоном
55. об’єднання підприємств, які монополізують виробництво якогось продукту
56. ***Міжнародна економічна інтеграція – це...***
57. сукупність національних економік, які беруть участь у міжнародному поділі праці і пов’язані між собою системою міжнародних відносин
58. процес господарського і політичного об’єднання країн на основі розвитку стійких взаємозв’язків і поділу праці між національними господарствами
59. здійснення розрахунків між країнами-партнерами на вигідних умовах
60. жодна з відповідей не є правильною
61. ***Яка економічна політика держави називається «протекціонізмом»:***
62. політика, спрямована на захист вітчизняних виробників від конкуренції з боку іноземних фірм
63. зовнішньоекономічна політика, за якої митні органи виконують тільки реєстраційні функції
64. політика, за якої відсутні обмеження у зовнішній торгівлі між країнами
65. політика, яка регулює кількість грошей, що перебувають в обігу
66. ***Головним чинником міжнародного поділу праці можна вважати:***
67. науково-технічне досягнення країн
68. економічні ресурси
69. природні ресурси
70. людські ресурси
71. ***Світовий банк – це...***
72. найбільший у світі фінансово-кредитний заклад, який надає кредити на державні програми розвитку, технічну і фінансову допомогу
73. спеціалізована представницька установа ООН
74. установа, що створена для надання довгострокових кредитів виробничого призначення, здійснення проектів країн ЄС
75. організація, створена з метою фінансування приватного підприємництва

**Питання для обговорення і завдання:**

1. Поясніть суть міжнародного поділу праці (МПП) та визначте причини його виникнення.
2. Дайте характеристику формам міжнародного поділу праці.
3. Що таке світове господарство та інтернаціоналізація господарського життя?
4. Опишіть суперечності сучасного світового господарства.
5. Охарактеризуйте сучасні (МЕВ) міжнародні економічні відносини та опишіть їх структуру.
6. Чим зумовлена трансформація МЕВ, чому міжнародні економічні відносини не залишаються незмінними?
7. Проаналізуйте форми міжнародних економічних відносин, визначте пріоритетні.
8. Поясніть різницю між прямими і портфельними інвестиціями. Аргументуйте, які з них є більш бажаними для приймаючої країни.
9. Що таке міжнародна економічна інтеграція, що є причинами її виникнення і які етапи її розвитку Ви знаєте?

**ГЛОСАРІЙ**

**Абсолютно еластичний попит** – це ситуація, коли обсяг попиту не обмежується а ціна падає до певного рівня.

**Абсолютно нееластичний попит** – це ситуація, коли обсяг попиту не змінюється при зміні ціни (основний товар).

**Абстракція** – вивчення об’єкта (явища, предмета, процесу) без поверхневих, незначних характеристик, властивостей та характеристик для виявлення його внутрішніх суттєвих та загальних властивостей, особливостей, зв’язків, є методом наукового дослідження, який виключає у процесі аналізу всі випадкові елементи і виявляє в об‘єкті все постійне.

**Автаркія** – економічний режим держави, який забезпечує її самодостатність і відсутність торгових відносин з іншими країнами.

**Аграрні відносини** – це такий тип економічних відносин між людьми, господарствами та державою щодо права власності та використання землі, інших об'єктів власності, пов'язаних із землею, а також виробництва, розподілу, обміну та використання сільськогосподарської продукції.

**Агропромислова інтеграція** – це об‘єднання, засноване на тісних економічних зв'язках між сільським господарством та промисловістю, транспортом, торгівлею тощо, які можуть обслуговувати сільське господарство, забезпечувати його ресурсами та доносити свою продукцію до споживачів.

**Адаптивні очікування** – це очікування щодо інфляції та інших економічних подій, які опираються на попередній досвід людей.

**Адміністративні (прямі) методи державного регулювання економіки** – методи, засновані на владі держави та включають заходи заборони, дозволів і примусу (створення законодавства; ціноутворення на соціально важливі товари та послуги; вжиття митних зборів і квот; державні закупівлі; регулювання розмірів заробітної плати тощо).

**Ажіо** – показник, що відображає різницю між номінальною та реальною обмінною вартістю валюти або цінного паперу.

**Акредитив** – документ, який надається клієнту банку та підтверджує його право отримувати готівку у будь-якому відділенні банку або в банку-кореспонденті, а також спосіб безготівкового розрахунку між компаніями та організаціями.

**Акселератор** – коефіцієнт, який ілюструє позитивний вплив зростання доходу (ВВП) на інвестиції.

**Активи підприємства** – загальна сукупність майна (матеріального, нематеріального і грошового), яке належить підприємству і використовується для отримання прибутку.

**Активізм** – це такий вид політики держави, що активно втручається в розвиток економічних явищ і процесів.

**Акциз** – це непрямий податок, що входить в ціну економічного блага.

**Акціонерна власність** – така форма власності, що була утворена в результаті поділу вартості майна підприємства шляхом випуску акцій і їх продажу.

**Акція** – додатково випущений акціонерним товариством цінний папір, без фіксованого терміну обігу (засвідчує участь частки в статутному капіталі) набуває права на: дивіденди, продаж, керування акціонерним товариством, частину майна при ліквідації.

**Альтернативна вартість (цінність) в економіці** – найкраще з втраченого в результаті вибору тієї чи іншої альтернативи. Альтернативна вартість не виступає предметом обліку, це концепція, яку можна використовувати при прийнятті рішень.

**Альтернативний вибір** – вибір, що полягає у виробництві більшої кількості товарів за рахунок скорочення виробництва інших за умов обмежених ресурсів.

**Альтернативні (змінні) витрати** – цінність ресурсу при найоптимальнішому використанні.

**Антиінфляційна політика** – сукупність заходів та механізмів регулювання економіки державою, які здійснюються для боротьби з інфляцією.

**Банк** – є фінансовою та кредитною установою, що нагромаджує гроші та може надавати їх своїм клієнтам у формі кредиту, а також виконує інші фінансові операції.

**Банкнота** – банківський вексель, який надає пред‘явнику право взяти гроші під ним, а також може замінити комерційний вексель.

**Банкрутство** – офіційно засвідчена неможливість суб’єкта виконувати боргові зобов‘язання.

**Безробітний** – це працездатна особа відповідного віку, яка шукає роботу, але не в змозі її знайти.

**Безробіття** – явище, за якого люди які можуть працювати, не зайняті в національній економіці через певні об‘єктивні причини.

**Біметалізм** – це така грошова система, яка визначає на рівні законодавства роль золота та срібла як грошей, і виконує всі функції грошей.

**Бізнес-план** – чітко визначені цілі та шляхи діяльності певного підприємства, визначення доцільних напрямків капіталовкладень, що дозволили б залучити інвесторів та кредиторів.

**Біллонна монета** – це монета, метал та витрати на обробку якої набагато дешевші, ніж встановлена вартість.

**Біржа** – форма гуртової торгівлі договорами пов‘язаними з продажем товарів за певними стандартами, операцій купівлі-продажу цінних паперів, валюти, праці, фрахтувальних угод.

**Біржа праці** – виконує роль посередника на ринку праці, який може надавати деякі послуги з працевлаштування.

**Біржові угоди** – угоди про взаємну передачу прав та обов’язків при обміні товарами разом із передачею фінансового інструменту (банківського документа або грошей) від однієї людини до іншої.

**Благо** – те, що використовується для задоволення будь яких потреб. Можуть бути декількох видів: матеріальні і нематеріальні; довготривалі і недовготривалі, світові і національні, вільні і економічні.

**Бухгалтерський прибуток** – дорівнює різниці загального доходу та зовнішніх витрат.

**Бюджет** – фонд фінансових ресурсів, який існує у вигляді балансу грошових надходжень і видатків держави, області, району, міста, окремої організації, населення протягом певного періоду часу.

**Бюджетне фінансування** – здійснення видатків з бюджету.

**Бюджетний дефіцит** – негативне сальдо бюджету, що характеризує перевищення видатків бюджету над доходами.

**Бюджетний профіцит (надлишок)** – перевищення сукупних доходів держави над державними видатками.

**Бюджетний федералізм** – це структура бюджетної системи країни, за якої кожен рівень управління має власний бюджет і діє в межах покладених на нього бюджетних повноважень.

**Бюджетні видатки** – це видатки, пов'язані з виконанням державних функцій (операційні видатки бюджетних організацій; трансферти населенню; субсидії; витрати на обслуговування боргу).

**Бюджетні та позабюджетні фонди** – це сукупність фінансових ресурсів, що надаються органам державної влади і мають конкретне призначення (пенсійні фонди, фонди соціального страхування, інвестиційні фонди).

**Валюта** – це національна грошова одиниця будь-якої країни.

**Валютний курс** – це вартість грошової одиниці однієї країни, виражена у валюті іншої країни.

**Валютні відносини** – це економічні відносини, пов'язані з функціонуванням світових грошей, і супроводжують різні типи економічних відносин між країнами: зовнішня торгівля, інвестиції в капітал та експорт, туризм тощо.

**ВВП –** це макроекономічний показник, який відображає ринкову вартість усіх кінцевих товарів і послуг, вироблених усіма виробниками в країні, незалежно від національної належності факторів виробництва за рік.

**Вексель –** вид цінних паперів, який визначає конкретну суму, містить або безумовне зобов'язання векселедавця або третьої особи здійснити платіж зазначеної суми поіменованій в векселі особі або пред'явнику в обумовлений термін.

**Вертикальна інтеграція** – передбачає об'єднання фірм на основі здійснення послідовних етапів технологічного процесу виробництва та реалізації товарів. Наприклад, інтеграція в сільськогосподарських фірмах зазвичай поєднує стадії сільськогосподарського виробництва продукції, її переробки, транспортування та доставки до роздрібної мережі, а іноді і продаж споживачеві.

**Вивіз капіталу** – вкладення капіталу за кордон з метою отримання підприємницького прибутку або відсотків.

**Виробництво** – процес створення матеріальних та нематеріальних благ, необхідних для існування та розвитку людини.

**Виробнича функція** – це технологічний фактор, що відображає взаємозв'язок між сукупними витратами економічних ресурсів та максимально можливим обсягом виробництва.

**Виробничі витрати** – витрати, безпосередньо пов'язані з виробництвом товарів або послуг (транспорт, упаковка, зберігання).

**Виробничі відносини** – це відносини між людьми, що виникають у процесі суспільного виробництва, розподілу, обміну та споживання економічних вигод.

**Виручка** – кошти, отримані фірмою від реалізації продукції.

**Витрати** – витрати на придбання виробничих факторів, необхідні підприємству для роботи.

**Витрати бюджету** – це видатки, що виникають у зв'язку з виконанням державою своїх функцій (видатки на функціонування бюджетних організацій; трансферти населенню; субсидії; витрати на обслуговування боргу).

**Витрати обігу** – витрати, пов'язані з реалізацією продукції (оплата праці торгового персоналу, витрати на рекламу).

**Вільна торгівля** – це така торгівельна політика, коли перетин кордонів товаром відбувається без бар’єрів.

**Вільні блага** – блага, які не виробляються, а надані природою в необмеженій кількості, безкоштовно для споживача (повітря, сонячне світло, вода в природних водоймах).

**Вільно конвертована валюта (SLE)** – валюта, що вільно і необмежено обмінюється на інші іноземні валюти, може використовуватися без обмежень для будь-яких операцій та формування валютних резервів.

**Власність** – це: 1) суспільні відносини щодо розподілу (привласнення), що описують належність суб'єкта, що володіє виключним правом розпоряджатися, володіти та користуватися об'єктом власності; 2) сукупність речей, що належать до даного суб’єкта (власника).

**Власність громадських організацій** – майно, придбане громадськими або релігійними організаціями, благодійні фонди для їх діяльності, передбаченої статутом.

**Власність інших держав та іноземних громадян** – є власністю посольств, консульств, майном іноземних громадян.

**Внутрішні (неявні, неоплачені) витрати** – витрати на власний неоплачений ресурс (власний транспорт, склад).

**Внутрішній державний борг** – це заборгованість уряду перед місцевим фізичними та юридичними особами, пов'язана із запозиченням країною грошей, необхідних для покриття дефіциту бюджету.

**Внутрішня міграція** – це переміщення населення між окремими регіонами всередині країни.

**Гіперінфляція** – це процес значного знецінення грошей внаслідок повного розладу грошового обігу. Про це свідчить стійке і стрімке зростання цін.

**Гіпотеза** – форма і метод наукового пізнання, при якому існує варіант вирішення проблеми науки. Гіпотеза з часом може стати науковою теорією (якщо вона буде доведена), або вона буде замінена іншою гіпотезою, яку з часом доведеться підтвердити або спростувати.

**Глобалізація** – процес економічної, політичної та культурної інтеграції та уніфікації, взаємозалежність країн внаслідок швидкого зростання обсягів та різноманітності міжнародних угод, що охоплюють товари, послуги, капітал та технології.

**Глобальна економіка** – це цілісний механізм, взаємозв’язок глобальної економіки, пов’язаний глобальною мережею виробництва та розподілу, міжнародною фінансовою системою, планетарною інформаційною мережею тощо.

**Глобальні проблеми** – це проблеми, пов’язані з природними та штучними речами, які є масштабними за значеннями і способами вирішення.

**Горизонтальна інтеграція** – супроводжується придбанням однією компанією інших (подібною до капіталу або товарного продукту) або їх добровільною організацією на основі економічної прибутковості.

**Гранична корисність** – здатність задовольняти обмежені потреби; додаткова користь, яку клієнт отримує від додаткової одиниці товару або послуги.

**Громадські блага** – товари однаково доступні для всіх, їх використання необмежене (національна оборона, охорона порядку, освітлення вулиць, тротуари, світлофори).

**Гроші** – це спеціальний товар, який служить загальним еквівалентом і виражає вартість будь яких інших товарів.

**Гроші безготівкові** – гроші які виражені у формі записів на банківських рахунках.

**Гроші готівкові** – виготовлені з металу і з паперу, матеріальні та можуть передаватися.

**Гроші неповноцінні** – це гроші, номінальна і реальна вартість яких не збігаються.

**Гроші реальні** – це гроші в готівковій та безготівковій формі, які можна обміняти на реальні блага.

**Грошова маса** – сукупний обсяг купівельних і платіжних засобів, що обслуговують господарський обіг, і належать приватним особам і державі.

**Грошова система** – певна форма організації грошового обігу, історично і законодавчо складена в певній країні.

**Грошовий капітал** – гроші, спрямовані на придбання капітальних благ.

**Грошовий обіг** – рух грошей в готівковій та безготівковій формах, що обслуговує реалізацію економічних благ і нетоварний платежі в економіці.

**Грошові агрегати** – показники кількості або структури грошової маси; види грошей, диференційовані за ступенем ліквідності (М0, М1, М2, М3).

**Дедукція** – метод наукового дослідження, що дає змогу обґрунтувати окремі явища та процеси на основі загальних положень.

**Дезінфляція** – зменшення темпів зростання інфляції до повного припинення.

**Демонополізація** – створення та захист конкурентного середовища, подолання державних та недержавних монополій.

**Демпінг** – продаж економічних товарів на ринках інших країн за цінами нижчими, ніж внутрішні.

**Депозит** – являє собою економічні відносини щодо передачі коштів клієнта на тимчасове користування банком.

**Депресія (дно)** – найнижча точка економічного циклу, яка характеризується призупиненням падіння виробництва та його мінімальним рівнем, максимальним безробіттям, виснаженням надлишків товарів, низькими кредитними ставками.

**Державна власність** – об'єкти, якими володіють усі жителі країни, управління та розпорядження державним майном здійснюють органи державної влади. Розрізняють загальнодержавну та комунальну власність.

**Державне планування** – розробка моделі майбутнього стану національної економіки при визначенні шляхів, засобів, засобів та строків досягнення параметрів економічного та соціального розвитку.

**Державне прогнозування** – науково обґрунтоване передбачення напрямів розвитку країни, окремих галузей економіки чи окремих адміністративно-територіальних одиниць, можливого їх стану в майбутньому, альтернативних шляхів і дат досягнення бажаних цілей, наслідків державного втручання) в економічне життя громадян.

**Державне програмування** – розробка комплексних програм розвитку національної економіки або її секторів, визначення цілей і пріоритетів економічного і соціального розвитку країни, а також можливих шляхів і засобів їх реалізації.

**Державне регулювання економіки** – система ефективних законодавчих, виконавчих та судових заходів (форм, методів, інструментів), спрямованих на розвиток національної економіки та реалізацію соціально-економічних цілей суспільства.

**Державний бюджет** – це основний фінансовий план держави, який відображає економічні відносини щодо формування, розподілу та використання централізованих фондів.

**Державний контракт і державне замовлення** – угода між державою та суб'єктами господарювання про виробництво певних економічних товарів.

**Державний сектор економіки** – це сукупність економічних об’єктів, які повністю або частково належать (підпорядковуються) центральним або місцевим органам влади і використовуються державою для виконання економічних, соціально-культурних та політичних функцій.

**Державні корпорації** – форма державних підприємств, яким надано право господарської незалежності.

**Державні фінанси –** система економічних відносин, пов'язаних з формуванням державних грошових ресурсів та їх подальшим використанням для виконання соціально-економічних та політичних функцій.

**Дефіцит** (лат. Dēficit «не вистачає», «бракує») – термін, який в українській мові в основному вживається для позначення перевищення попиту над пропозицією в плановій економіці. Торговий дефіцит - це кількість товарів, які покупці не можуть придбати за поточною ринковою ціною. Дефіцит свідчить про невідповідність попиту та пропозиції та відсутність рівноважної ціни.

**Дефлятор ВВП** – відношення номінального ВВП до реального ВВП.

**Дефолт** – ситуація, коли уряд не в змозі виконати свої зобов'язання, відмовляючись сплатити борг.

**Децентралізовані фінанси** – це форма організації грошових відносин, руху коштів, створених на рівні різних компаній, організацій, інших суб’єктів господарювання, домогосподарств та фізичних осіб.

**Диверсифікація** – розподіл інвестицій між різними об'єктами для зменшення ризику.

**Дивіденди** (для цілей оподаткування) – будь-який дохід, отриманий акціонером від розподілу прибутку організації після оподаткування (включаючи відсотки за привілейовані акції) в результаті акцій (часток) акціонерів пропорційний частці акціонерів у статутному капіталі цієї організації.

**Дилер** – це посередник, який торгує від свого імені та за власний рахунок.

**Директивне планування** – є методом управління економікою країни шляхом обов'язкового здійснення виробництва та розподілу економічних вигод.

**Дисконтування** – це засіб визначення суми доходу від основних засобів, який інвестор отримає через певний проміжок часу з поточною процентною ставкою.

**Дискримінація при працевлаштуванні** – різна оцінка праці окремих працівників з однаковою продуктивністю, але різними демографічними групами.

**Дистриб'ютор** – незалежний посередник (юридична або фізична особа), який продає оптові товари споживачам або роздрібним торговцям товарами, придбані у виробників.

**Диференціальна рента першого порядку І** – додатковий чистий прибуток від більш продуктивної роботи з покращення родючості земель та іі розташування.

**Диференціальна рента другого порядку ІІ** – це додатковий чистий прибуток, що виникає внаслідок збільшення продуктивності землі за рахунок додаткових капітальних вкладень.

**Диференційований продукт** – означає товар, який має фізичні або інші характеристики, отримані від подібних продуктів інших виробників; товар, при придбанні якого покупець віддає перевагу конкретному продавцю, незважаючи на те, що всі продавці мають однакові ціни.

**Дійсні потреби** – потреби що виникають незалежно від рівня досягнутого виробицтва і є державним стандартом протягом певного періоду часу.

**Ділова конкуренція** – це вид конкуренції між суб’єктами господарювання, кожен з яких обмежує здатність конкурента впливати на умови застосування товарів на ринку, тобто на умови залежності від індивідуальної поведінки на ринку.

**Діловий (економічний) цикл** – коливання загального рівня ділової активності в країні, що змінюються в періоди економічних злетів і падінь, як правило, різної тривалості та ступеня. Зокрема, це визначається динамікою реального валового внутрішнього продукту.

**Догма Сміта** – оцінка теорії відтворення А. Сміта, зроблена К. Марксом в зв'язку з тим, що смітівська "ціна річного продукту праці" складається тільки з доходів, а накопичення, пов'язані з необхідністю відновлення відтворювального процесу і розширенням його масштабу, не враховуються.

**Договірне регулювання заробітної плати** – економічна та правова система співпраці та компромісу між робітниками та роботодавцями в результаті переговорів та підписання угод.

**Додана вартість** – вартість продукту, що виробляється і продається фабрикою, без вартості праці робітників та послуг, придбаних і використовуваних фірмою для виробництва економічних товарів.

**Досконала конкуренція** – ринкова модель, що характеризується великою кількістю роздрібних торговців та споживачів галузі; наявність вичерпної інформації про кон'юнктуру ринку; однорідність обладнання всіх виробників; відсутність шахрайських планів та неможливість впливати на ціни та масове виробництво.

**Дотація** – додаткова виплата з державного бюджету для збалансування бюджетів низького рівня; тип субсидій.

**Дохід** – сума грошей, зароблена фірмою в результаті виробництва та продажу товарів протягом певного періоду.

**Дохід кінцевого використання** – це сума грошей, яка залишається в руках населення після сплати всіх видів податків та неподаткових платежів державі.

**Доходи бюджету** – кошти, що надходять до бюджету (податкові доходи; внески на державне соціальне страхування; неподаткові доходи; штрафи, пені, безоплатні надходження).

**Еволюційна теорія походження грошей** – теорія, що пояснює появу грошей як результат еволюційного процесу, який сам по собі, незалежно від бажання людей призвів до того, що деякі предмети виділилися із загальної маси і посіли особливе місце.

**Екологічна криза** – незворотні антропогенні зміни в екосистемі, глобальні порушення природного балансу, деградація навколишнього середовища, яке втрачає власне відтворення.

**Екологічний демпінг** – є одним із проявів недобросовісної конкуренції, поєднаного з невиправданим зниженням експортних цін шляхом зниження вартості зелених та екологічно чистих технологій.

**Екологічний фактор** – система певних видів трудової діяльності та витрат, орієнтованих на раціональне використання природних ресурсів, охорону та відтворення навколишнього середовища.

**Екологічні стандарти** – нормативи, що регулюють взаємодію суспільства з навколишнім середовищем: норми шкідливих викидів у воду або атмосферу, рівень радіаційного забруднення і т. п.

**Економіка** – сукупність взаємопов’язаних галузей матеріального та нематеріального виробництва в народному господарстві, що задовольняє потреби людей у матеріальних і дрібних благах.

**Економічна безпека** – здатність країни нейтралізувати негативні зовнішні ефекти за рахунок власних внутрішніх ресурсів.

**Економічна ефективність** – показник, який відображає рентабельність діяльності, характеризує взаємозв'язок між кількістю отриманого продукту та кількістю використаних у виробництві ресурсів (продуктивність праці, витрата матеріалів тощо), отримання найвищих результатів при мінімізації одиничних витрат.

**Економічна ідеологія** – представлена в економічній теорії системою ідей, що відображає інтереси певних соціальних груп або соціально-економічної системи в цілому.

**Економічна інформація** – сукупність інформації про функціонування економіки та управління нею.

**Економічна інфраструктура** – сукупність галузей та видів діяльності, яка забезпечить єдність функціонуючої та розвивається економіки в цілому (транспорт, зв'язок, державні послуги, освіта, охорона здоров'я тощо).

**Економічна категорія** – теоретичний (абстрактний) вираз реально існуючих економічних явищ і процесів.

**Економічна політика держави** – система економічних ідей, цілей держави, завдань та засобів їх досягнення, а також діяльність органів державної влади щодо їх реалізації.

**Економічна система** – спосіб організації виробництва, який відображає механізм і форми зв'язків між виробниками і споживачами благ. Відмінні ознаки економічних систем: форма власності (як провідний елемент економічної системи), спосіб координації (узгодження) дій між суб'єктами господарювання (традиція, ринок, команда), економічної роль держави. Виділяють традиційну, капіталістичну (ринкову), адміністративно-командну і змішану економіки.

**Економічна теорія** – наука, яка вивчає економічні закономірності і стосунки між людьми в процесі виробництва, розподілу, обміну і споживання матеріальних і нематеріальних благ в умовах обмежених ресурсів.

**Економічне зростання** – збільшення обсягів виробництва товарів і послуг в даний час в порівнянні з попереднім, яке вимірюється зміною валового національного продукту (ВНП).

**Економічне мислення** – усвідомлення економічної дійсності, система наукових поглядів щодо закономірностей господарського розвитку, сутності економічних явищ і процесів.

**Економічне моделювання** – формалізований опис економічних процесів і явищ (за допомогою математики та економетрики), структура якого відображає реальну картину економічного життя. Економічна модель дозволяє глибше зрозуміти і дослідити основні риси і закономірності реального об'єкта пізнання.

**Економічне самовизначення індивіда** – усвідомлений вибір індивідом напрямку, способу і форм включення його в систему суспільно-економічних відносин і зв'язків.

**Економічний (чистий) прибуток** – різниця між загальним виторгом і економічними витратами.

**Економічний лібералізм** (політика laissez faire) – політика невтручання держави в економіку; сукупність економічних свобод: вільні конкуренція, підприємництво, ринки, ціни, торгівля і т.д.

**Економічний режим** – інституційні організації господарської діяльності в рамках певної економічної системи.

**Економічний цикл** – період часу, протягом якого економіка країни проходить дві основні фази: підйом і спад.

**Економічні (непрямі) методи регулювання** – методи, які базуються на створенні матеріальної зацікавленості, прагненні до вигоди і безпеки (стимулювання інвестицій шляхом надання податкових і кредитних пільг, створення нових робочих місць, вдосконалення освіти і підготовки кадрів, регулювання грошового обігу, надання експортних субсидій та ін.).

**Економічні блага** – блага, які з'явилися в результаті господарська діяльності людини, їх кількість обмежена по порівняно до потреб, вони платні (одяг, продукти харчування, меблі).

**Економічні відносини** – відносини між людьми з приводу виробництва, розподілу, обміну та споживання економічних благ.

**Економічні закони** – внутрішньо необхідні, стійкі істотні причинно-наслідкові зв'язки між протилежними сторонами, властивостями економічних явищ і процесів, самими економічними явищами і процесами.

**Економічні інтереси** – усвідомлені потреби економічних суб'єктів з вибором належних форм і способів їх задоволення.

**Економічні категорії** – це узагальнені поняття, які виражають відмінні риси і ознаки явищ і цінностей.

**Економічні ресурси** – сукупність ресурсів (факторів виробництва), які використовуються для виробництва економічних благ: земля, праця, капітал, підприємницькі здібності.

**Економічно активне населення** – частина працездатного населення у віці від 15 до 70 років, що пропонує свою здатність до найманої праці для виробництва економічних благ.

**Експлуатація** – 1) привласнення неоплачених результатів найманої праці; 2) розробка покладів корисних копалин; 3) використання об'єктів основного капіталу та інфраструктури.

**Експорт** – продаж жителям інших країн товарів, вироблених галузями вітчизняної економіки.

**Екстенсивний економічне зростання** – збільшення обсягів виробництва за рахунок залучення додаткових факторів виробництва (землі, праці, капіталу).

**Еластичний попит** – попит, при якому реакція покупців (попит) більше (в%), ніж відсоткова зміна цін.

**Еластичність пропозиції за ціною** – масштаб зміни величини пропозиції (у%) при зміні ціни на один відсоток.

**Еластичність** – ступінь реакції однієї економічної змінної на зміну параметрів іншої.

**Електронні гроші** – банківська система грошових переказів за допомогою ЕОМ. Електронні гроші підсилюють тенденцію дематеріалізації грошових знаків, прискорюють оборот грошей, зменшують витрати, що робить позитивний вплив на економічний розвиток країни.

**Еміграція** – виїзд громадян з однієї країни в іншу з метою зміни місця проживання і громадянства.

**Емісійний банк** – банк, який володіє правом випуску (емісії) національних грошових одиниць і регулювання грошового обігу в країні.

**Емісія грошей** – функція центрального банку, яка полягає у випуску в обіг грошей.

**Ефект Веблена** – демонстративне споживання, яке виникає при споживанні благ, недоступних для більшості звичайних споживачів у зв'язку з їх високою ціною. Таке споживання викликано прагненням продемонструвати винятковість індивіда, який може собі дозволити подібне споживання.

**Ефект доходу** – при зниженні ціни (або зростанні доходу) товар стає по відношенню до загальної величини доходу людини дешевшим і тому покупець здатний придбати цей товар в більшій кількості, не відмовляючись від інших своїх звичних покупок. І навпаки.

**Ефект масштабу** – ситуація, коли фірма має можливість збільшувати обсяг випуску своєї продукції в більшій мірі, ніж зростають обсяги всіх використовуваних нею ресурсів.

**Ефективна зайнятість** – це розподіл трудових ресурсів, що забезпечує задоволення потреб в трудових послугах, що виявляється в потенційному обсязі виробництва: ВНД, ВВП і т. п.

**Ефективність виробництва** – зіставлення результатів виробництва і витрат. Ефективним вважається такий стан економіки, коли найповніше задовольняються потреби всіх членів суспільства при даних обмежених ресурсах.

**Європейський Союз (ЄС)** – асоціація європейських країн, утворена в 1958 р з метою поступової ліквідації мита та імпортних квот у торгівлі між країнами-членами, започаткування спільних мит на імпорт з третіх країн і переходу до вільного переміщення капіталу і праці в межах країн - членів асоціації, погодження економічної політики в інших сферах.

**Єдина тарифна система** – система оплати праці на основі використання єдиної тарифної сітки і системи гнучких тарифних ставок.

**Забезпечення позики (застава**) – власність позичальника, яка може бути вилучена у нього банком і продана, щоб покрити борги позичальника, з якими він сам не може впоратися. Загальна корисність блага - сумарна вигода (користь), що отримується людиною, фірмою або країною від використання всього обсягу благ певного типу.

**Загальна рівновага** – стійкий стан конкурентної економіки, при якому споживач максимізує значення функції корисності, а конкуруючі виробники максимізують одержуваний прибуток при цінах, що забезпечують рівність попиту і пропозиції.

**Загальний (валовий) дохід** – загальна сума грошової виручки, заробленою фірмою в результаті реалізації продукції.

**Зайнятість** – сукупність економічних, правових, соціальних та інших відносин, пов'язаних із забезпеченням економічно активного населення робочими місцями та їх господарською діяльністю в економічній з метою отримання доходу.

**Закон грошового обігу** – це закон, який висвітлює ідею економічної взаємозалежністі між масою товарів, що є в обігу, рівнем їх цін і швидкістю обігу грошей. Якщо гроші виконують функцію засобу платежу, то загальна кількість грошей має зменшитися. (MV = PQ).

**Закон** **Енгеля** – закономірність, запропонована німецьким вченим Ернстом Енгелем в 1857 році, згідно з якою структура витрат сім'ї залежить від зміни її доходів. Відповідно до даного закону, зі зростанням доходів сім'ї питома вага витрат на харчування знижується, частка витрат на одяг, житло і комунальні послуги дещо збільшується, помітно зростає частка витрат на задоволення культурних та інших нематеріальних потреб.

**Закон зростання потреб** – закон, що виражає внутрішньо необхідні істотні зв'язки між виробництвом і досягнутим рівнем задоволення потреб людей, розвиток яких (зв'язків) сприяє появі нових потреб і засобів їх задоволення.

**Закон Кларка** – закон розподілу прибутків, який базується на тому, що корисність товару розпадається на складові, після цього цінність блага визначається сумою граничних корисностей всіх його властивостей.

**Закон Оукена** – емпірично встановлена зворотна залежність між перевищенням фактичного рівня безробіття над природним її рівнем і обсягом виробленого ВВП, кількісне значення якої коливається в межах 2-3%.

**Закон попиту** – за інших рівних умов, чим ціна на товар нижче, тим більше на нього платоспроможний попит, і навпаки.

**Закон пропозиції** – економічний закон, що виражає прямий зв'язок між ціною і величиною пропозиції економічного блага протягом певного періоду часу.

**Закон спадної граничної корисності** – економічний закон, що виражає залежність, відповідно до якої в міру збільшення обсягу споживання економічного блага корисність від споживання кожної наступної додаткової одиниці блага зменшується.

**Закони** **Госсена** – основні принципи теорії граничної корисності, які базуються на положенні того, що головним мотивом який визначає поведінку людини є прагнення до отримання максимуму корисності.

**Залізний закон заробітної плати** – закон, сформульований вченим Ф. Лассалем (ідея належить Томасу Мальтусу), згідно з яким величина заробітної плати формується вартістю мінімуму засобів існування, необхідних для відтворення робочої сили.

**Заощадження** - залишок від доходів після оплати всіх витрат, пов'язаний з поточним споживанням.

**Заробітна плата** - 1) грошова винагорода, що отримується найманим працівником за надані їм трудові послуги; ціна трудових послуг (класична і неокласична теорії); 2) перетворена форма вартості робочої сили (марксистська теорія).

**Застава** - передача боржником свого майна кредитору як гарантії повернення боргу.

**Збалансований бюджет** - бюджет, в якому дотримано відповідності між доходами і витратами держави.

**Зведений бюджет**– це сукупність бюджетів усіх рівнів бюджетної системи на відповідній території.

**Земельна рента** - дохід, що отримується власником землі від орендарів земельних ділянок, земельна рента виступає у формі абсолютної ренти, диференційної ренти і монопольної ренти.

**Землекористування** - розпорядження земельною власністю різними способами; експлуатація земельних ділянок особисто або чужою працею.

**Земля** - економічний ресурс природного походження, що включає: власне землю, надра, водні та лісові ресурси, нерукотворну флору і фауну в лісах і водоймах.

**Змінні витрати** - витрати, величина яких змінюється залежно від зміни обсягу виробництва (оплата сировини, енергії).

**Змішана економіка** - економічна система, для якої характерна наявність елементів різних типів економічних систем: інтегрований механізм координації включає і традиції (історичні та національні), і ринок (попит-пропозиція, конкуренцію), і команду (директивні розпорядження, соціальна політика).

**Зовнішні (побічні) ефекти** - це витрати або вигоди, які поширюються на економічних агентів, а які не брали участі в конкретній угоді, тобто не виробляв будь-яких витрат, але користуються результатами, отриманими іншими, або бере на себе певні втрати, які також виникають завдяки діям друге агентів.

**Зовнішні (явні, бухгалтерські)** витрати - витрати, які фірма здійснює на користь зовнішніх постачальників (за найману працю, паливо, сировину).

**Зовнішня міграція** – переміщення робочої сили з однієї країни в іншу на тривалий період (не менше року).

**Золотий паритет** – законодавче встановлення ваги чистого золота в одиниці національної валюти країни і співвідношення з іншими валютами за змістом в них золота.

**Золотий стандарт** – законодавчо закріплена грошова система, заснована на виконанні золотом функції загального еквівалента.

**Золотодевізний стандарт** – форма золотого стандарту, при якій банкноти обмінюються на девізи у вигляді валют інших країн, що використовують золотий стандарт, в свою чергу, обмінюються на золото.

**Імміграція** – в'їзд в країну громадян іншої країни на підставі міжнародних угод і контрактів.

**Імпорт** – придбання товарів за кордоном.

**Імпортна квота** – вид нетарифного обмеження міжнародної торгівлі, який встановлює максимальну кількість товарів, які може бути імпортовано в країну за певний період часу.

**Інверсійна економіка** – зміна напрямку поступального розвитку економіки, що означає для постсоціалістичних країн розвиток від адміністративного соціалізму до ринкових основ економічної організації.

**Інвестиції** – це вкладення вільних грошових коштів в різні інструменти з метою отримання доходу. На відміну від спекуляцій, за допомогою яких можна отримати швидкий прибуток, інвестиції будуть приносити дохід протягом багатьох років.

**Індекс** – це розрахунковий показник, що характеризує зміну в часі або в просторі сукупності тих чи інших величин, в тому числі економічних.

**Індекс (рівень) глобалізації** – показник що характеризує рівень глобалізації окремої країни на основі врахування ступеня її економічної та політичної інтеграції, інтенсифікації грошових потоків, особистих контактів за межами країни і розвитку інтернет-мереж.

**Індекс вартості життя** – статистичний показник, що оцінює динаміку матеріального добробуту населення під впливом зміни цін. Виражає відношення «споживчого кошика» матеріальних благ і послуг, прийняте в базисному періоді, оціненої в поточних цінах, до «споживчому кошику» благ і послуг базисного періоду, оціненої в цінах базисного періоду.

**Індекс розвитку людського потенціалу** – інтегральний показник для порівняльної оцінки бідності, грамотності, освіти, середньої тривалості життя та інших показників країни. Індекс був розроблений в 1990 р пакистанським економістом Махбубом ель Хаком.

**Індекс якості життя** – агрегований показник, який характеризує рівень освіти, медичного обслуговування, тривалість життя, зайнятість, платоспроможність населення, доступ до культурних цінностей, участь в політичному житті і т. п.

**Індикативне планування** – форма економічного планування, що здійснюється державою, намагаючись вирішити проблему недосконалої інформації в ринкових економіках шляхом координації приватних та державних інвестицій за допомогою прогнозів та цільових показників.

**Індикативні методи управління** – методи непрямого впливу, що носять орієнтовний рекомендаційний характер.

**Індукція** – метод наукового дослідження, що дозволяє виявити загальні положення і принципи на основі частковостей і окремих фактів.

**Інноваційна діяльність** – усі наукові, технологічні, організаційні, фінансові та комерційні кроки, які уже або мають призвести до впровадження інновацій, спрямований на комерціалізацію накопичених знань, технологій і устаткування.

**Інноваційні кластери** – комплекси підприємств, промислових підприємств, дослідницьких центрів, наукових установ, органів державного управління, профспілок, громадських організацій, спілок і т. п., які сформувалися на основі територіальної консолідації, формування мереж спеціалізованих постачальників, споживачів, єдності інноваційно-технологічних зв'язків і мереж, використання загальної наукової бази і т. п.

**Інноваційні цикли** – періодичні коливання інноваційної активності, пов'язані з фазами науково-технічного та економічного циклів.

**Інновація, нововведення** – впровадження у виробництво нового продукту, нового виробничого методу або нової форми організації бізнесу.

**Інституціоналізм** – інституційно-соціологічний напрям, відповідно до якого економіка розглядається як система, в якій відносини між господарюючими суб'єктами складаються під впливом як економічних, так і політичних, соціологічних, соціально-психологічних чинників. Об'єкт їх вивчення - "інститути": державні корпорації, профспілки, а також правові, морально-етичні норми, традиції і т. п.

**Інтелектуальна власність** – система відносин з приводу привласнення ідеальних об'єктів, виражених в інтелектуальних продуктах, втілених в науково-технічних, літературних і художніх творах; сукупність виняткових прав особистого немайнового та майнового характеру на результати творчої інтелектуальної діяльності; санкціоновані суспільством і державою поведінкові відносини щодо результатів інтелектуальної діяльності в науково-технічній, літературній і художній сферах.

**Інтенсивне економічне зростання** – збільшення обсягів виробництва за рахунок більш раціонального використання наявних факторів виробництва на основі підвищення продуктивності праці і досягнень науково-технічного прогресу.

**Інтенсивний економічний зріст** – збільшення об’ємів виробництва за рахунок більш раціонального використання даних факторів виробництва на основі збільшення доцільності праці та досягнень науково-технічного прогресу.

**Інтенсивний тип економічного зростання** – збільшення обсягу ВВП за рахунок удосконалення економічних ресурсів і більш ефективного їх використання.

**Інтерес** – форма прояву потреби; усвідомлена потреба з вибором форм, способів і методів її задоволення.

**Інфляція** – процес знецінення грошей, що виражається в падінні їх купівельної спроможності, зростання товарних цін, подорожчання золота та іноземної валюти.

**Інфляція попиту** – функціональний тип інфляції, що характеризується зростанням рівня ринкових цін внаслідок збільшення грошового сукупного попиту на економічні блага і відповідного відриву сукупного попиту від сукупної пропозиції.

**Інфляція пропозиції (витрат)** – функціональний тип інфляції, що характеризується зростанням рівня цін при зниженні обсягів сукупної пропозиції (обсягу виробництва) в зв'язку з підвищенням цін на економічні ресурси (фактори виробництва).

**Інформація** – знання, відомості необхідні для прийняття рішень.

**Капітал інтелектуальний** – це інтелектуальне багатство організації, що зумовлює її творчі можливості по створенню і реалізації інтелектуальної та інноваційної продукції.

**Капітал людський** – здатність людини забезпечувати своєю діяльністю дохід за допомогою використання інтелектуальних здібностей, придбаної кваліфікації, практичного досвіду і т. п.

**Капітал соціальний** – капітал, втілений і певній якості соціальних зв'язків і відносин, заснованих на довіри, що спонукає господарюючих суб'єктів до ефективних дій по досягненню спільних цілей.

**Капіталізація** – використання частини прибутку на розширення виробництва.

**Капіталістична (чиста ринкова) система** – економічна система, заснована на приватній власності, розвиненій конкуренції, вільному виборі підприємницької діяльності, законі попиту і пропозиції, договірних цінах, отриманні економічної вигоди і незначна роль держави в економічних процесах.

**Картель** – 1) одна з форм монополій; 2) угода щодо цін підприємств (однієї або декількох країн), які виробляють однорідну продукцію.

**Квота** – встановлене законом або нормативними актами обмеження в міжнародній торгівлі на кількість продукту, яке можна експортувати або імпортувати.

**Кейнсіанство** – економічне вчення про необхідність і значимості державного регулювання економіки за допомогою широкого використання державою фіскальної, грошово-кредитної політики та інших активних заходів впливу на ринковий механізм.

**Кейнсіанство** – одна з найбільш поширених теорій, що обгрунтовує необхідність активного втручання держави в регулювання ринкової економіки шляхом стимулювання сукупного попиту та інвестицій за допомогою здійснення фіскальної і грошово-кредитної політики.

**Кількісна теорія грошей** – теорія, яка встановлює прямий зв'язок між пропозицією грошей і загальним рівнем цін в економіці. Основна тотожність, що лежить в основі кількісної теорії, була вперше виведена Ірвінгом Фішером в 1911 р.

**Класична політична економія** – напрям економічної думки (період з кінця XVIII по другу половину XIX ст.), Представники якого розвінчали протекціоністські ідеї меркантилізму і заклали наукову базу методологічних і теоретичних досліджень ринкових економічних відносин; головною особливістю напрямки є пропаганда ідей «чистої» економічної теорії і доцільності «повного laissez faire».

**Колективна власність** – форма власності, при якій всі члени спільності мають рівні права на її володіння і використання, а також на рівноправну участь в розпорядженні результатами праці.

**Командна економіка** – економічна система, яка функціонує на основі абсолютизації принципу централізму, тотального одержавлення економіки, недооцінки товарно-грошових відносин і ринкових механізмів.

**Командно-адміністративна система** – економічна система, заснована на державній власності, централізованому плануванні, розподілі ресурсів, державних фіксованих цінах, значному державному регулюванні економічних процесів.

**Комерціалізація** – підпорядкування діяльності цілям отримання прибутку.

**Компаративістика** – галузь економічної науки, що займається порівняльним аналізом економічних систем.

**Комплементи (взаємодоповнюючі) блага** – блага, які здатні задовольняти споживача тільки в комплекті один з одним, окремо вони не приносять користі для споживача (машина - бензин, фарби - пензлики, клавіатура - монітор).

**Комунітаризм** – форма соціального руху, що відстоює право кожного індивіда на власний стиль і спосіб життя.

**Конвергенція** – процес зближення різних економічних систем, їх окремих складових і механізмів, основних макроекономічних показників різних країн світу.

**Конкурентна політика держави** – діяльність органів державної влади та управління, спрямована на створення і розвиток конкурентного середовища, захист конкуренції, антимонопольне регулювання з метою підвищення ефективності національної і внутрішньої економіки.

**Конкуренція** – боротьба за більш вигідні умови виробництва і збуту товарів. Наприклад, конкуренція між потенційними учасниками ринку, конкуренція між вже існуючими учасниками або гравцями на ринку, конкуренція з боку сурогатів будь-якого товару або послуги; (Наприклад, конкуренція продавців шкірозамінника і шкіри); суперництво, економічна боротьба між учасниками ринку за кращі умови продажу або покупки товарів і одержання економічної вигоди.

**Конкуренція досконала (вільна, чиста або повна)** – ринкова ситуація з багатьма продавцями і покупцями однорідної продукції, які не можуть впливати на рівень ціни на ринку.

**Конкуренція монополістична** – ринкова ситуація, при якій існуюча ступінь взаємозамінності конкуруючих товарів, тобто "диференціація продукту", дозволяє одному з продавців контролювати рівень пропозиції і ціни і досягти абсолютної монополії на власний продукт. Однак продавець продовжує відчувати конкуренцію з боку інших продавців, що володіють більш-менш недосконалими замінниками.

**Конкуренція недосконала** – основна модель сучасного ринку, в якій переплітаються олігополія і монополістична конкуренція і яка ускладнює доступ до ринку; окрема фірма може впливати на рівень цін.

**Конкуренція нецінова** – завоювання конкурентної переваги виробниками завдяки кращій якості і надійності їх продукції, вдосконалення методів збуту, надання послуг з постреалізаційного обслуговування, продовження термінів гарантії, надання кредитів на придбання економічних благ та інших пільг, використання реклами.

**Консалтинг** – здійснення на комерційних умовах управлінського консультування.

**Консолідація державного боргу** – перенесення платежів, термін оплати за якими вже настав на майбутній час.

**Консолідований бюджет** – сукупність бюджетів усіх рівнів бюджетної системи на відповідній території.

**Консорціум** – тимчасова угода незалежних учасників про спільну реалізацію комерційного проекту.

**Консьюмеризм** – організований рух громадян та державних органів за розширення прав і вплив покупців на продавців.

**Контрольний пакет акцій** – відсоток акцій, що дає право його власнику здійснювати фактичний контроль за діяльністю акціонерного товариства.

**Концепція сталого розвитку** – це процес змін, в якому експлуатація природних ресурсів, напрямок інвестицій, орієнтація науково-технічного розвитку, розвиток особистості та інституційні зміни узгоджені між собою і зміцнюють нинішній і майбутній потенціал для задоволення людських потреб і прагнень.

**Концесія** – це договір між правовласником і інвестором про будівництво або ремонт будь-якого об'єкта нерухомого майна за рахунок інвестора за умови, що інвестор згодом зможе користуватися цим майном і витягувати з користування матеріальну або іншу вигоду.

**Кон’юнктура ринку —** економічна позиція, яка складається в сфері торгівлі і характеризується різним рівнем попиту та пропозиції, ринковою активністю, а також цінами та обсягом продажів, рухом процентних ставок, обмінного курсу, платежів, а також економічним ростом і споживанням.

Начало формы

Конец формы

**Кооперативна власність** – добровільно об’єднана у вигляді грошових та інших майнових внесків, власність громадян для здійснення спільної діяльності і отримання трудового доходу.

**Кореляція** – це взаємозв’язок двох або кількох випадкових параметрів. Коли одна величина зростає або зменшується, інше теж змінюється.

**Корпоративізм** — політична теорія, згідно з якої елементарними осередками з суспільства є певні соціальні групи, а не окремі особи.

**Корпорація** – організаційно-юридичне об’єднання з певними економічними цілями, що передбачає пайову участь власників, правовий статус і правоздатність якої визначається місцем її створення.

**Корупція** – це негативний соціально-економічний феномен, пов’язаний із зловживанням державною владою, використання службового становища в корисних цілях, а також реалізацією особистих або вузькогрупових інтересів.

**Котирування** – визначення курсу валют.  
  
**Котирування** (**біржова**) – реєстрація встановлених цінних паперів на фондовій біржі.

**Кошик споживача –** вартість стандартного набору економічних благ масового споживання середнього споживача в конкретній країні в певний час. Країни, що розвиваються, були довгостроковими колоніальними і напівколаріалістичними країнами, які відстали від розвинених капіталістичних держав в економічному, культурному і соціальному прогресі.

**Кредитовий капітал** – кредити в готівковій або товарній формі, переказ на депозитні гроші іноземні банки, купівля іноземних або міжнародних цінних паперів.   
  
**Кредитний метод формування державного бюджету** – надходження в бюджет у вигляді внутрішніх і зовнішніх позик і кредитів іноземних держав. Кредитним методом формування державного бюджету є отримання надходжень до бюджету у вигляді внутрішніх та зовнішніх кредитів та позик від іноземних держав.

**Кредитні гроші** – спеціальним чином оформлений засіб платежу у формі цінового паперу, який можна використовувати для покупки товарів або оплати власних боргів; кредитні гроші несуть в собі ризик невиконання вимоги.

**Кредитно-грошова політика** – діяльність держави, спрямована на забезпечення економіки повноцінною і стабільною національною валютою та регулювання грошового обігу відповідно до потреб економіки.

**Крива байдужості** – крива, що зображує всі комбінації з двох благ, що мають для економічного суб’єкта однакову корисність і по відношенню до вибору яких він байдужий.

**Крива виробничих можливостей** – крива, яка відображає максимально можливий обсяг виробництва двох видів продукції при повному використанні всіх наявних в економіці ресурсів.

**Крива Лоренца –** графічне зображення фактичного стану в розподілі доходів між окремими групами населення. Показує ступінь нерівномірності розподілу доходів в країні та у світі в цілому.

**Крива попиту** – це кількість економічних благ, які мають купити споживачі за певної цінової політики, в певний момент часу.

**Крива пропозиції** – графічне відображення прямого зв’язку між ціною товару і величиною пропозиції.

**Криві байдужості** – емпіричні криві, що відображають збереження сумарних корисностей споживання товарів різних комбінацій, їх поєднання і перевагу однієї комбінації іншим.

**Криза (спад)** – фаза циклу, в якій відбувається зниження темпів економічного зростання, збільшення обсягів нереалізованої продукції, зростання безробіття і падіння заробітної плати.

**Купівельна спроможність валюти** – здатність валюти обмінюватись на певну кількість товарів та послуг.

**Курс «спот»** – це ціна валюти, що виражається валютою іншої країни, що встановлюється під час укладення товарної угоди за умови оплати на наступний день після її укладення.

**Курс «форвард»** – курс термінових угод, за якими валюта надходить на рахунок покупця в певний, вказаний в угоді, термін.

**Курс акції –** ринкова ціна акції.  
  
**Курс покупця** **–** курс, за яким іноземна валюта купується банком‑резидентомза національну валюту.

**Курс продавця** – курс, за яким іноземна валюта продається банком-резидентом за національну валюту.

**Куртаж –** оплата послуг біржових посередників.

**Лібералізація –** процес розширення прав і свобод громадян або підданих будь-якої країни – в першу чергу в політичній, економічній, культурній та інших сферах суспільного життя.

**Ліберальна ринкова економіка –** економічна система яка усім членам суспільства, надає можливість для самореалізації, гарантує свободу вибору економічної діяльності підприємцям, найманим працівникам або представникам вільних професій; захист з боку держави надається тільки найбільш незахищеним верствам населення.

**Ліквідність** – можливість активу оперативно реалізовуватися (за ціною, максимально наближеної до ринкової).

**Ліцензування** — видача державними органами дозволу на право займатися певним видом діяльності.

**Лобізм** **–** вплив на законодавців і чиновників з метою підтримки окремих підприємств, галузі, соціальних груп, верств населення шляхом особистої зацікавленості посадових осіб.

**Локаут** **–** закриття підприємства з метою примусового нав’язування вирішення працівникам.

**Макроекономіка** **–** розділ економічної теорії, що вивчає проблеми національної економіки, можливості досягнення економічної рівноваги, збільшення національного доходу, зменшення рівня інфляції і безробіття, регулювання грошового обігу, формування і функціонування державного бюджету, залучення інвестицій та соціальну політику.  
 **Маржа або(**банківський прибуток) – різниця між сумою відсотків, отриманих покредитам, і сумою відсотків, виплачених по депозитам.

**Маржиналізм (маржинальна економічна теорія)** – неокласичний аналіз (теорія) економічних процесів на основі граничних величин.

**Маржинальна революція** **–** етап розвитку економічної теорії, що дозволила змінити її методологію, відкрити можливості для широкого застосування математичних методів дослідження.

**Матеріаломісткість продукції** **–** показник витрат матеріалів на одиницю продукції, відношення матеріальних витрат до виготовленої продукції.

**Матеріальне виробництво** – галузі народного господарства, в яких виробляють матеріальні (видимі) блага (промисловість, сільське господарство, будівництво, транспорт, громадське харчування).

**Матеріальні ресурси –** речові об’єкти і предмети виробництва які існують в економіці і можуть бути залучені виробництво благ і послуг фабрики, заводи, будівлі, споруди, комп’ютерна техніка.

**Меркантилізм** **–** перша економічна школа, представники якої вважали джерелом багатства торгівлю (сферу обігу); багатство ототожнювали із золотом, розробляли рекомендації щодо розвитку міжнародної торгівлі.

**Металева теорія грошей –** теорія, що трактує обумовленість цінності грошей вагою монет які випускаються державою.

**Митний тариф** – збір із вартості товарів при перетині ними митної границі держави по установленим ставкам.

**Міжнародна виробнича співпраця** – випуск продукції кількома країнами, при якому кожна з них приймає участь у виробництві окремих агрегатів і вузлів, остаточний збір яких виробляють в одній з цих країн; спільне спорудження виробничих об’єктів, при якому компанії декількох країн об’єднують свої зусилля для спорудження об’єктів у третіх країнах.

**Міжнародна економічна інтеграція** – процес господарсько-політичного зближення і об’єднання країн.

**Міжнародна кооперація виробництва** – свідоме співробітництво фірм різних країн у виробництві готової продукції.

**Міжнародна міграція робочої сили** – переміщення працездатного населення з однієї країни в другу в пошуку роботи або кращих умов життя.

**Міжнародна спеціалізація підприємства** – форма організації підприємств, при якій сфері підприємства, їх галузі, технологічні процеси підприємств національних господарств самостійно орієнтується на випуск продукції поверх внутрішніх потреб для реалізації на світовому ринку.

**Міжнародна трудова міграція** – це переміщення працездатного населення з однієї країни в іншу в пошуках роботи або кращих умов життя.

**Міжнародне виробниче співробітництво** – це виробництво продукції кількома країнами, в якій кожна з них бере участь у виробництві окремих вузлів остаточне складання яких виробляється в одній з цих країн; або спільне будівництво виробничих потужностей, в яких компанії кількох країн об’єднують зусилля для будівництва об’єктів у третіх країнах.

**Міжнародна науково технічна співпраця** – спільна розробка науково-технічних продуктів, обмін науковими результатами, виробничим обміном, спільна підготовка кадрів.

**Міжнародний валютний фонд** – спеціалізована установа ООН, заснована в 1944. Функціонує з 1946р., як міждержавна валютно - кредитна організація, діяльність якої направлена на допомогу розвитку міжнародних економічних відносин. Особливі функції МВФ: розробка правил регульованих валютних курсів, контроль за їх виконування та представлення країнам-членам МВФ кредитів для вирівнювання платіжних балансів і підтримки національних валют.

**Міжнародний поділ праці** – матеріальна основа об’єднання національних господарств в єдине світове господарство, спосіб організації світової економіки, при якому підприємство різних країн спеціалізується на виготовленні певних товарів та обміну ними.

**Міжнародний рух капіталу** – це рух капіталу між країнами, що включає експорт, імпорт капіталу і його функціонування за кордоном.

**Міжнародні економічні відносини** – це система економічних відносин між економіками різних країн, заснована на міжнародному поділі праці та принципах ринкових відносин.

**Міжнародні потоки капіталу** – це рух фінансових потоків між кредиторами і позичальниками в різних країнах, між власниками їх фірмами, якими вони володіють за кордоном.

**Мінімальна заробітна плата** – встановлений державою норматив у вигляді грошового еквіваленту, який забезпечує задоволення потреб на рівні простого відтворення робочої сили самої низької кваліфікації.

**Міра вартості** **–** різноманітні товари прирівнюється і обмінюються між собою на підставі вартості товарів, яка виражена в певній кількості грошей. Міра вартості є однією з незамінних функцій грошей.

**Місцеві бюджети** **–** бюджети міст, районів, областей.

**Моделювання** **–** метод наукового дослідження, при якому оригінальний об’єкт аналізу заміняється ідеальним (моделлю), яка існує у знаковій формі й функціонує за законами логіки; відображає реальний процес матеріального світу.

**Монетаризм** **–** економічна теорія, заснована на визначальній ролі грошової маси, що знаходиться в обігу; в здійсненні політики стабілізації економіки її функціонування і розвитку.

**Монополія** **–** підприємство або група підприємств, що займає домінуюче становище на ринку, дозволяє йому контролювати і визначати ціни, об’єми ринку, контрольованого одним або декількома підприємствами.

**Монопольна ціна** **–** це верхня ціна за яку монополіст може продати товар або послугу яка містить в собі максимальний монопольний надприбуток від використання монопольного становища.

**Монопсонія –** це різновид ринку, на якому виступає тільки один покупець товару, послуги або ресурсу.

**Натуральне господарство** **–** тип організації господарства, в якому продукти виробляється для задоволення власних потреб.

**Наука** **–** вид діяльності за допомогою якого створюються інтелектуальний продукт: відкриття та винаходи.

**Науково‑технічний цикл –** періодичне проходження через подібні фази в динаміці науки й техніки.  
  
**Національна економіка**  - це система національного і суспільного виробництва держави в якій між собою взаємопов’язані галузі, види і форми суспільної праці, складені в результаті тривалого історичного еволюційного розвитку конкретної країни.

**Національна інноваційна система** **–** складна, багаторівнева, динамічна система суспільних відносин, установ, організацій механізмів, яка формує умови генерування, поширення і практичного використання нововведень, виробництва і реалізації науковомісткої продукції, затвердженої інноваційної культури й відповідного способу мислення населення.

**Національне багатство** **–** сукупна ринкова вартість усіх створених і накопичених суспільством економічних активів які перебувають у власності резидентів даної країни, і що включає природні багатства, матеріальні і духовні цінності.

**Невидима рука ринку** (Адам Сміт) **–** здатність ринку до саморегулювання. Перемагають і отримують максимальний прибуток тільки ті, кому вдається задовольнити запити населення товаром найкращої якості і за максимально низькою ціною.

**Нейтральність грошей –** становище в економічній теорії, згідно з яким зміна кількості грошової маси, що знаходяться в обігу, впливає тільки на абсолютний рівень цін, залишається незмінним обсяг виробництва на тривалому проміжку часу.

**Неконвертована** **(замкнута) валюта** **–** валюта, яка функціонує тільки в межах однієї країни і не обмінюються на інші валюти на світовому валютному ринку.

**Неокласичний синтез** **–** узагальнена концепція, представники якої ратують за з’єднання ринкового й державного регулювання економічних процесів, грунтується на синтезі некласичної й кенсіанської доктрини.

**Неолібералізм –** школа в теорії міжнародних відносин, стверджує що міжнародні політичні інститути можуть дозволити державам успішно поєднуватись в міжнародних відносинах.

**Непрямі податки** **–** податки на товари і послуги, що включаються в ціну даних товарів (ПДВ, акциз).

**Нецінові фактори попиту і пропозиції** **–** фактори, що впливають на попит і пропозицію товарів на ринку, за винятком цін а саме доходи покупців, витрати виробництва товару, мода, надання дотацій, сезонність, нові технології, матеріальні запаси та інше.

**Номіналістична теорія грошей** **–** розглядає виникнення грошей як продукт угоди між людьми з метою полегшення обміну або як наслідок законодавчих актів урядів.

**Номінальна заробітня плата –** дохід на трудовий ресурс, який виражений в грошовій формі без урахування його купівельної спроможності.

**Номінальний ВВП** **–** ВВП, виражений в поточних цінах даного року, з урахуванням інфляції.

**Номінальний дохід** – дохід, який виражений в грошовій формі без урахування рівня цін й інфляції. Вимірюється в поточних цінах.

**Нормування праці** – вид управлінської діяльності на підприємстві (фірмі), що полягає в установленні певної тривалості робочого дня (тижня, місяця, року), норм витрат праці тощо.

**Облігація** – цінний папір, який свідчить про передачу грошових коштів у борг на певний термін з правом отримання щорічного фіксованого доходу (відсотку) і яка зобов’язує повернути суму боргу в установлений час.  
 **Оборот капіталу** **–** неперервно повторювальний круговорот капіталу, який забезпечує повне заміщення авансованих грошових коштів.

**Оборотний капітал** **–** капітал, який інвестований у предмети праці й інші короткочасні активи фірми.

**Одиничний суспільний поділ праці (СПП)** – розподіл праці всередині одного підприємства.

**Олігополія –** це ринок, на якому відносно невелике число продавців обслуговує багато покупців.

**Оптимум Парето** **–** такий стан системи, при якому значення кожного окремого критерію, що описує стан системи, не може бути покращено без погіршення становища інших елементів.

**Орендна власність** **–** форма власності, при якій майно передається в тимчасове володіння і користування, або лише в тимчасове користування, орендатору за оренду плату з можливістю подальшого повного викупу даного майна.

**Основний капітал** **–** капітал який інвестований в кошти праці й інші довгострокові активи підприємства.

**Особиста власність** **–** об’єкти власності фізичної особи що не приносять додаткового доходу і споживаються особисто власниками (особисті речі, одяг, телефон, техніка та інше).

**Особистий дохід** **–** грошовий дохід працівника, який складається з заробітньої плати, додаткових доходів, включаючи дивіденди, ренту, премії, трансфери.

**Пай** – доля участі в капіталі фірми; вступний внесок в пайову спільноту.  
  
**Партнерство –** правова форма фірми якою володіють й управляють двоє або декілька осіб.

**Перехідна економіка** **–** економіка, яка знаходиться в процесі переходу від однієї системи господарювання до іншої але зберігає в собі елементи старої системи і розвиває відносини нової системи господарювання.

**Підприємництво** **–** ініціативна пов’язана з ризиком діяльність людей, направлена на комбінування і координацію факторів виробництва в процесі створення благ і послуг з ціллю найбільш ефективного використання ресурсів.   
  
**Пік** **–** фаза циклу, в якій обсяг виробництва перевищує докризовий рівень. У цій фазі безробіття мінімальне, зростання попиту на кредити призводить до зростання процентних ставок. Фаза циклу, після якої неодмінно починається фаза кризи.

**Платіжний баланс** **–** відношення між надходженнями в країну і платежами країни закордон протягом певного періоду, статичний звіт про результати зовнішньоекономічної діяльності країни за певний період часу, як правило, за рік.   
  
**Платоспроможність** **–** здатність виконувати боргові зобов’язання за рахунок майна або активів.

**Повна зайнятість** **–** зайнятість населення при природному рівні безробітті, яке в свою чергу включає в себе структурний вид безробіття.

**Податки** – платежі, внески, збори, які підлягають обов’язковій сплаті зі сторони фізичних і юридичних осіб на користь держави.

**Податкова політика** **–** сукупність мір здійснювана державою організаційних і правових мір по формуванню, покращенню і розвитку податкової системи, підвищення ефективності податкового контролю і податкового адміністрування в цілому.

**Податкова система** **–** це статутний набір податків, принципів будівництва та способів збору податків. Податковий кодекс — збірник законодавчих актів, який вміщує в собі норми і положення, які регулюють процес оподаткування.   
  
**Пожвавлення** **–** фаза циклу, в якій відбувається зростання виробництва до докризового рівня, зниження безробіття, зростання цін і банківського відсотка.   
  
**Позареалізаційні доходи** **–** грошові кошти, які отримані не від виробничої діяльності фірми а враховують дивіденди, відсотки за вкладами, доходи від операцій з цінними паперами.

**Позитивізм** **–** науковий напрямок, що виходить з даного, фактичного, стійкого та обмежує їм своє дослідження, ігноруючи метафізичні пояснення, вважаючи їх практично і теоретично безплідними.

**Позичковий капітал** **–** позика в грошовій (або товарній) формі, передача на збереження грошових коштів іноземними банками, включає покупки іноземних або міжнародних цінних паперів.

**Політика дешевих грошей** **–** зниження облікової ставки центральним банком і ряд других мір які стимулюють попит на гроші й оживляють економічну активність.

**Політика дорогих грошей** **–** підвищення облікової ставки відсотку центральним банком і ряд інших мір які здатні зменшувати попит на гроші; стримують економічну активність.

**Політика зайнятості** **–** комплекс заходів держави, спрямованих на зниження рівня безробіття та стимулювання зайнятості; передбачає соціально-економічну підтримку безробітних.

**Політика конкуренції** **–** політика конкуренції застосовуються для позбавлення постачальників отримати можливість займати панівне становище на ринку.

**Політика прискореної амортизації** **–** нормативно встановлений скорочення термінів служби основного капіталу, списання втраченої його вартості на ранніх стадіях експлуатації.

**Політична економія** **–** це економічна наука, предметом дослідження якої є відносини між ринком і державою, індивідом і суспільством.

**Попит –** це бажання споживача придбати товари і можливість оплатити покупку за певною ціною в межах наявного доходу.

**Портфельні інвестиції** **–** інвестиції, які не дають інвестору контролю управління фірмою.

**Постійні витрати** **–** витрати, величина яких не змінюється в залежності від зміни обсягу виробництва.

**Прибуток****–** позитивна різниця між доходами і витратами.

**Приватна власність** – об’єкти власності, які належать фізичним особам і, як правило, служать для отримання додаткового доходу (земля, акції і т.д.).

**Природне безробіття (неповний робочий день)** – загальна кількість усіх видів безробіття, окрім циклічної, що знаходиться на певному рівні, індивідуальному для кожної країни (4-10%).

**Причини інфляції** – фактори, які викликають диспропорцію між сукупним попитом і сукупною пропозицією (зростання грошової маси через додаткову емісію, підвищення швидкості обігу грошей через інфляційні очікування покупців, падіння випуску продукції, що спричинена кризовими явищами в економіці, інвестиції у військову галузь, відкритість економіки тощо).

**Проблема вибору в економіці** – проблема економічного характеру, що пов'язана обмеженістю ресурсів суспільства та їхніми безмежними потребами, які змушують приймати рішення (робити вибір): які товари і послуги варто виробляти, а від виробництва яких потрібно відмовитися, забезпечуючи більш ефективне використання ресурсів і максимальне задоволення потреб населення.

**Прогресивні податки** – податки, в яких середня податкова ставка підвищується зі збільшенням рівня доходу та навпаки.

**Продуктивність праці** – показник ефективності використання трудових ресурсів, відношення виробленої кількості продукції до чисельності працівників або витрат часу.

**Пропозиція** – товари чи послуги, які продавець або виробник бажає та може пропонувати на ринку для реалізації за встановленими цінами.

**Пропорційні податки** – грошовий збір, при якому відсоткова ставка не є залежною від величини оподаткованого доходу.

**Протекціонізм** – політика розвитку національного виробництва й захисту внутрішнього ринку від іноземної конкуренції через систему обмежень (імпортних та експортних мит, субсидій і т.д.).

**Профіцит бюджету (надлишок)** – перевищення загальних доходів уряду над державними видатками.

**Прямі інвестиції** – інвестиції, які дають інвестору можливість безпосереднього контролю над управлінням зарубіжним підприємством.

**Прямі податки** – податки, що сплачуються економічними агентами відповідно до їх доходів з факторів виробництва (податок на доходи фізичних осіб, податок на дохід).

**Психологічний закон** – закон Дж. М. Кейнса, згідно з яким "у міру того, як реальний дохід зростає, бажання суспільства споживати також збільшується, але не пропорційно до зростання доходу".

**Раціоналістична теорія походження грошей** – теорія, що пояснює походження грошей як підсумок угоди між людьми, які винайшли їх у вигляді спеціального інструменту.

**Реальний ВВП** – внутрішній валовий продукт, який виражений в цінах попереднього або будь-якого іншого базового року, тобто з поправкою на інфляцію.

**Регресивні податки** – грошовий збір, за якого середня відсоткова ставка зростає при зменшенні рівня доходу та навпаки.

**Резервний фонд** – частина бюджету; кошти які витрачаються на проведення аварійно-відновлювальних робіт з ліквідації наслідків стихійних лих, надзвичайних ситуацій; фінансування інших непередбачуваних ситуацій.

**Рентабельність** – показник віддачі, який застосовується у виробництві товарів та послуг.

**Рентабельність виробництва** – показник віддачі всього вкладеного в підприємство капіталу (відношення прибутку до собівартості продукції).

**Рентабельність продажів** – показник ефективності поточних витрат фірми (відношення прибутку до вкладеного капіталу).

**Ринкова рівновага** – стан економіки, за якого кількість товару, на який є стійкий попит при певній ціні, дорівнює кількості товару пропонованого до реалізації по даній ціні.

**Ринок** – комплекс відносин між економічними суб’єктами, що базуються на процесах обміну між виробниками та споживачами. Обіг товарів здійснюється добровільно з боку усіх учасників еквівалентно у формі обміну товару на гроші (торгівля) або товару на товар (бартер). За умови вільного доступу до ринку як споживачів, так і виробників, обмін здійснюється в конкурентних умовах.

**Суб'єкти ринку** – юридичні та фізичні особи (держава, підприємства, громадяни, іноземні держави).

**Об'єкти ринку** – товари, послуги, інформація, засоби виробництва, цінні папери, продукти інтелектуальної праці, робоча сила та ін.

**Функції ринку**: регулювання виробництва товарів і послуг в залежності від попиту і пропозиції; стимулювання зниження витрат виробників; забезпечення остаточного визнання виробленого продукту; представлення інформації учасникам ринку; забезпечення розвитку зв'язків між регіонами та країнами; очищення виробництва від збиткових підприємств і сприяння розвитку високоефективних виробництв.

**Ринок капіталу** – частина фінансового ринку, на якому формуються попит та пропозиція, а також відбувається перерозподіл вільних капіталів та їх інвестування в різні дохідні фінансові активи (банківські позики, акції, облігації тощо).

**Ринок праці** – механізм здійснення контактів між покупцями робочої сили (роботодавцями) і продавцями робочої сили (найманими робітниками).

**Ринок товарів і послуг** – організована структура, за допомогою якої попит на товари з боку домашніх господарств і уряду зустрічається з пропозицією з боку бізнесу.

**Рівень безробіття** – відсоткове відношення чисельності безробітних до чисельності економічно активного населення.

**Рівень інфляції** – показник середнього рівня зміни цін товарів і послуг відносно базисного періоду; виражається у % за рік.

**Рівноважна ціна** – ціна товару чи послуги, яка створюється за умови економічної рівноваги між попитом і пропозицією на ринку.

**Розвинені (промислово-розвинені) країни** – це група країн, що домінують у світовій економіці (в них проживає близько 15% населення світу, виробляють 75% валового світового продукту, створюють основну частину економічного і наукового потенціалу світу).

**Світова валютна система** – глобальна форма організації грошового звернення в рамках світового господарства.

**Світова економіка –**це система, яка постійно розвивається і складається з національних економік країн світу, взаємопов'язаних міжнародними економічними відносинами на основі узгоджених взаємоприйнятних правових норм та інструментів.

**Світова ціна** – грошове вираження вартості, яке реалізується на світовому ринку товарів (послуг).

**Світове господарство** – сукупність історично складених у результаті суспільного розподілу праці окремих галузей господарства, пов’язаних між собою системою міжнародного розподілу праці та міжнародних економічних відносин.

**Світовий ринок** – сукупність національних ринків, пов’язаних між собою потоками благ.

**Світові гроші (функція грошей)** – гроші функціонують як всезагальний платіжний і купівельний засіб, всезагальна матеріалізація суспільного багатства.

**Середній дохід** – величина грошової виручки, яка припадає на одиницю продукції.

**Синдикат** – одна з форм монополій; об’єднання самостійних підприємств з ціллю регулювання ринку певного економічного блага, підтримування високого рівня цін й отримання надприбутків.

**Система гнучких (плаваючих) валютних курсів** – спосіб установки валютного курсу в результаті стихійного попиту й пропозицій на дану грошову одиницю.

**Система національних рахунків (СНР)** – система взаємопов’язаних показників, яка застосовується для опису й аналізу макроекономічних процесів країни в умовах ринкової економіки.

**Система фіксованих валютних курсів** – спосіб установлення валютних курсів за допомогою закріплення державою за своєю грошовою одиницею певного іноземної валюти.

**Собівартість** – сумарні, виражені в грошовій формі витрати підприємства на виробництво й реалізацію продукції.

**Соціальна ефективність** – показник, який відображає корисність діяльності, її вплив на задоволення соціальних потреб (здоров'я, культуру, екологію) та можливість всебічного розвитку особистості.

**Соціальний капітал** – капітал, який втілений в певній якості соціальних зв’язків і відносин, які засновані на довірі, що спонукає господарчих суб’єктів до ефективних дій для досягнення спільних цілей.

**Соціально-орієнтована ринкова економіка** – економічна система, яка зберігає приватну власність, конкуренцію, свободу підприємницької діяльності, при цьому передбачає розвиток інститутів демократії, обмеження діяльності монополій, гідну якість життя всіх членів суспільства, створює під впливом профспілок державну соціальну відповідальність.

**Справедлива ціна** – економічна категорія, яка дозволяє виробникам товарів чи послуг встановлювати ціну, відштовхуючись від тієї, що існує на ринку, незалежно від собівартості продукції.

**Структурне безробіття** – вимушене безробіття, пов'язане з структурними зрушеннями в економіці (коли нові галузі вимагають працівників нових кваліфікацій – програмістів, нанотехнологів), і вимагає зміни спеціальності.

**Структурний дефіцит держбюджету** – негативне сальдо бюджету свідомо сформованого урядом при наявності природного рівня безробіття і ставках податку, які визначенні законодавством.

**Суб’єкти світового господарства** – економіко-географічно відокремленні, замкнуті господарства, соціально-економічні системи, які більш або менш керовані з єдиного центру (національно-державні господарства, їх регіональні або континентальні об’єднання, транснаціональні корпорації та банки).

**Субститути (взаємозамінні блага)** – блага, які задовільняють однакову потребу, саме тому в процесі споживання можуть бути замінені один одним (груші – банани, чай – кава, шуба – пальто і т.д.)

**Тарифна система** – встановлення державою сукупності нормативів, за допомогою яких здійснюється організація заробітної плати: тарифні ставки й надбавки до них; тарифні сітки, схеми посадових окладів і тарифно-кваліфіковані довідники.

**Тарифна сітка** – форма організації оплати праці на основі поєднання тарифних розрядів (в залежності від складності робіт) з певними тарифними коефіцієнтами.

**Теорія зобов'язання** – трактує утворення цін згідно "австрійської школи". Відповідно до їхньої ідеї необхідно прямувати від благ вищого порядку до благ нижчого.

**Теорія очікування** – формулює думку про те, що відсоток по капіталу прямопропорційно залежить від розміру капіталу та часу функціонування.

**Технологічне безробіття** – вимушене середньострокове безробіття, пов'язане з проведенням модернізації виробництва і вимагає підвищення кваліфікації.

**Тимчасова зайнятість** – робота з певним трудовим договором (контрактом) з визначеним часом його закінчення.

**Тимчасова оплата праці** – форма оплати праці, в основі якої лежить принцип залежності величини заробітної плати від кількості робочого часу, відпрацьованих годин.

**Традиційна економіка** – економічна система, яка заснована на традиціях, досвіді, релігійних установках і звичаї попередніх поколінь виробників і забезпечує просте виробництво благ в умовах натурального господарства. Харарактеризується низьким рівнем розитку.

**Треті особи** – суб'єкти, які наряду із підприємцями та працівниками мають на меті вироблення та реалізацію продукції суспільного вжитку.

**Трудова теорія вартості** полягає у прямій залежності цінності та трудових витрат на продукцію.

**Унітарне підприємство** – державна комерційна організація, що не є власником майна, яким користується.

**Управлінські цикли** – періодичні зміни систем управління економікою, які проходять певні фази.

**Ф’ючерс (англ. futures)** – угода на купівлю чи продаж фінансових інструментів або товарів на умовах їхньої поставки в майбутньому.

**Фактична зайнятість** – зафіксований у конкретний час рівень зайнятості.

**Фактичний ВВП** – валовий внутрішній продукт при неповній зайнятості, який відображає реалізовані можливості економіки.

**Фактори виробництва** – та частина ресурсів, яка безпосередньо використовується в процесі виробництва товарів і послуг. Це те, з чого виробляють, за допомогою чого виробляють і хто виробляє (ліс, який спиляли; земля, яка обробляється; засоби виробництва, які використовуються; робоча сила і т. д.).

**Факторні доходи** – винагорода, що одержується власниками ресурсів від участі їх у поточному виробництві економічних благ.

**Фізичний знос основного капіталу** – втрата засобами праці фізичних властивостей і вартості (цінності) внаслідок їх експлуатації та природного впливу.

**Фізичний капітал** – реальний капітал; засоби виробництва (предмети праці та засоби праці), які беруть участь у випуску економічних благ.

**Фіктивний капітал** – капітал, що не створює дохід, а лише бере участь в його перерозподілі; представлений цінними паперами.

**Фінанси** – сукупність економічних відносин, що виникають в процесі формування, розподілу і використання централізованих і децентралізованих фондів грошових коштів.

**Фінанси домогосподарств**– це поєднання грошових відносин про створення та використання грошових коштів, у які домогосподарства та окремі учасники вступають протягом життя.

**Фінанси підприємств** – сукупність грошових відносин з приводу створення та використання фондів грошових коштів, в які вступають підприємства фінансової сфери (банки, страхові компанії та ін.) та нефінансової сфери (комерційні та некомерційні підприємства і організації різних сфер діяльності).

**Фінансова система** – форма організації грошових відносин між усіма суб'єктами відтворювального процесу, що розподіляє та перерозподіляє сукупний суспільний продукт.

**Фінансовий механізм** – процес розподілу і перерозподілу вартості сукупного суспільного продукту, який включає в себе систему організації, регулювання та планування фінансів, способів формування і використання фінансових ресурсів у суб'єктів господарської діяльності, найманих працівників, держави і органів місцевого самоврядування.

**Фінансовий ринок** – форма відносин, що забезпечує напрямок, акумуляцію і перерозподіл фінансів між суб'єктами ринку за допомогою фінустанов для оптимального співвідношення між пропозицією і попитом на капітал.

**Фінансові ресурси** – грошові кошти, які можуть бути спрямовані на створення виробництв і розвиток економіки (бюджетні кошти держави, грошові кошти підприємств і громадян, кошти інвесторів, позикові кошти банків).

**Фірма** – загальна назва промислового, торгового чи іншого підприємства, компанії або іншого суб'єкта господарювання. Фірма як суб'єкт господарювання, яка є юридичною особою, має у власності або управлінні майно, необхідне для здійснення діяльності та є гарантом зобов'язань.

**Фіскальна політика** – державне регулювання у галузі формування доходу держбюджету у формі податків на забезпечення зайнятості, усунення інфляційних процесів тощо.

**Фондовий ринок** – це ринок продажу та обміну цінних паперів за встановленого на біржі курсу.

**Фондовіддача** – показник використання устаткування на підприємстві, співвідношення вартості випущеної продукції до вартості основних виробничих фондів.

**Франчайзинг** – надання невеликій фірмі, яка є самостійною юридичною особою, великою фірмою (франчайзером) права діяти під її торговою маркою і отримувати за це дохід.

**Фрикційне безробіття** – короткочасне добровільне безробіття, обумовлене ​​переходом працівника з однієї роботи на іншу в зв'язку з пошуком більш високооплачуваної роботи або очікуванням роботи відповідної кваліфікації.

**Фритредерство** – торгівельна політика, що грунтується на повній свободі діяльності резидентів та нерезидентів на ринку товарів, робочої сили, капіталу тощо.

**Функція грошей** (**засіб нагромадження)** – грошові активи, які тимчасово використовують у русі капіталу, зібрані, але не застосовані у будь-якому виді діяльності та дають змогу відтермінувати купівельну спроможність. Як правило зосереджені на розрахункових рахунках в банку.

**Функція грошей (засіб обігу)** – полягає у посередництві грошей між продавцем та покупцем, ступенем ліквідності при обміні.

**Функція грошей** (**засіб платежу)** – використовується для обліку боргів, відстрочки платежів та їх погашення, а також у фондах цільового призначення (пенсійному, соціальному і т.д.)

**Функція грошей** (**міра вартості**) – товари співставляються та вимірюються у певній кількості грошових коштів (завдяки механізму ціноутворення). Гроші у цьому випадку виступають еталоном для товарної одиниці.

**Функція грошей** (**світові гроші)** – дозволяє виразити вартість об'єктів для якісного та швидкого міжнародного обміну.

**Холдинг** – компанія, що має на меті отримання і збереження участі в капіталі підприємств для контролю їх діяльність.

**Хрематистика** – поняття висловлене Аристотелем, щодо негативної риси людини масово отримувати кошти, шляхом омани інших.

**Цесія (англ. сеssion)** – поступка вимоги у зобов’язанні іншій особі, передача їй своїх прав на будь-що, наприклад, передача кредитором іншій особі свого права вимагати від боржника виконання зобов’язання.

**Цивілізація** – певний стан суспільства, що є результатом його економічної і неекономічній діяльності, що характеризується певним рівнем розвитку продуктивних сил (ресурсів), особливим способом організації виробництва і відповідної духовної культури.

**Цикл ділової активності (англ. bиsiness cycle)** – цикл, в якому періоди економічного піднесення чергуються з періодами зниження випуску продукції та високим рівнем безробіття.

**Циклічне безробіття** – безробіття, обумовлене ​​падінням ділової активності в умовах циклічних коливань економіки; виникає в зв'язку зі зниженням сукупного попиту на працю в результаті зменшення сукупного попиту на економічні блага і негнучкості ставок заробітної плати.

**Циклічний дефіцит державного бюджету –** дефіцит, створений спадом ділової активності і, як наслідок, зменшенням податкових надходжень.

**Цільовий ринок** – особлива група клієнтів, задоволення потреб яких є метою фірми.

**Ціна землі** – капіталізована земельна рента або дохід власника землі, що визначається співвідношенням земельної ренти і позикового відсотка.

**Ціна шансу** – витрати, пов'язані з вибором інвестицій з меншим доходом і великим ризиком при очікуванні високого прибутку; найбільш високий дохід альтернативного використання інвестицій.

**Цінні папери** – документи, які є зобов'язаннями, що дають їх власникові майнове право і право на отримання певного доходу.

**Цінова дискримінація** – встановлення різних цін на один і той же товар, вироблений з однаковими витратами, для різних груп покупців.

**Часткова зайнятість** – регулярна зайнятість за наймом при скороченні тривалості робочого часу.

**Частково конвертована валюта** – валюта, до якої застосовуються різні обмеження, і які обмінюються не на всі валюти.

**Чек** – письмове розпорядження власника поточного рахунку в банку про виплату готівки або перекладі з його рахунку на рахунок іншої особи певної суми грошей.

**Чистий прибуток** – частина коштів, що утримується після обов'язкових відрахувань.

**Чисті факторні (первинні) доходи (ЧФД)** – різниця між первинними доходами, які отримуються з-за кордону (зарплата, доходи від об'єктів власності, що існує окремо від власника, податки за винятком субсидій на виробництво та імпорт) і відповідними первинними доходами, виплаченими за кордон.

**Юридична особа** – фірма, підприємство, організація, що відповідає ознакам економічних відносин.

**РЕКОМЕНДОВАНА ЛІТЕРАТУРА**

1. Дзюбик, С.Д. Основи економічної теорії: Навч. посіб. 3-тє вид., переробл. і доповн. К.: Знання, 2014. — 423 с.
2. Економічна теорія (політекономія, мікроекономіка, макроекономіка). Політекономія: навчальний посібник Мацелюх Н. П., Максименко І. А., Теліщук М. М. та ін. Ірпінь: Університет ДФС України, 2018. 270 с. (Серія “На допомогу студенту” УДФСУ, т. 20).
3. Економічна теорія. Національна економіка: підручник за ред. В. М. Тарасевича, В. Я. Швеця, Ю. І. Пилипенко та ін. К. : Знання, 2012. – 270 с.
4. Економічна теорія: навч. посібник В. П. Решетило, Г. В. Стадник, Н. В. Можайкіна та ін.; Харк. нац. ун-т міськ. госп-ва ім. О. М. Бекетова. Х.: ХНУМГ, 2014. – 290 с.
5. Економічна теорія: навч. посібник Н.Г. Ушакова, Н.А. Гебер, І.І. Помінова та ін. Харків: ХДУХТ, 2015. – 241 с.
6. Економічна теорія : навчальний посібник О. В. Стефанишин, М. В. Квак, М. В. Кічурчак, М. І. Теребух. Львів : ЛНУ імені Івана Франка, 2015. – 336 с.
7. Економічна теорія: Політекономія [за ред. д.е.н., проф. В. Д. Базилевича]. К.: Знання-Прес, 2008. – 719 с
8. Економічна теорія: Політекономія: Підручник за ред. В.Д. Базилевича; Київ. нац. ун-т ім. Т. Шевченка. 9-те вид., доповн. К.: Знання, 2014. — 710 с.
9. Економічна теорі: навчальний посібник [Л. С. Томашик, О. О. Перепьолкіна, Б. М. Шевчик та ін.]. Львів: вид-во Львівського торговельно-економічного університету, 2018. – 264 с.
10. Економічна теорія: навчальний посібник О. В. Стефанишин, М. В. Квак, М. В. Кічурчак, М. І. Теребух. Львів: ЛНУ імені Івана Франка, 2015. – 336 с.
11. Зайцев Ю. К. Теоретико-методологічні проблеми становлення сучасної політичної економії Ю. К. Зайцев, О. М. Москаленко Економічна теорія. 2015. № 4. - С. 54-61.
12. Карлін М. І. Політика і економіка [Текст]: навчальний посібник М. І. Карлін, О. А. Івашко. Луцьк: Вежа-Друк, 2015. – 212 с
13. Ковтун О. І. Глобальна економіка: підручник Ковтун О. І., Куцик П. О., Башнянин Г. І.; [за аг. ред. Ковтуна О. І.]. Львів: Видавництво ЛКА, 2014. 708 с. +103 с. на СD.
14. Кулініч, О. А. Економічна теорія: навч. посібник О.А. Кулініч, Н.М. Зарецька, О.В. Нікітіна; Харк. держ. ун-т харч. та торгівлі. Харків: ХДУХТ, 2016. – 200с.
15. Куцик П. О. Національна економіка: принципи становлення, функціонування, регулювання та розвитку. Частина 1 Куцик П. О., Ковтун О. І. Башнянин Г. І. Львів: Растр 7, 2016. - 460 с.
16. Куцик П. О. Національна економіка: принципи становлення, функціонування, регулювання та розвитку. Частина 2 Куцик П. О., Ковтун О. І. Башнянин Г. І. Львів: Растр 7, 2017. – 400 с.
17. Куцик П. О., Ковтун О. І., Башнянин Г. І. Глобальна економіка : принципи становлення, функціонування. регулювання та розвитку : Монографія. Львів : Видавництво ЛКА, 2015. 594 с.
18. Мартин О. М. Основи економічної теорії: навчальний посібник О .М. Мартин, А. І. Харчук. Львів: ЛДУ БЖД, 2014. – 308 с.
19. Основи економічної теорії: підручник О. Н. Литвинова, В. С. Коломийчук. [2-ге вид., розшир та доповн.]. Тернопіль: ТДМУ, 2015. – 428 с.
20. Основи економічної теорії. Практикум. Навчальний посібник. Лисенко С.М., Ляшок Я.О. Вінниця: ТОВ «Нілан-ЛТД», 2017. – 268с.
21. Полiтична економiя: навч. посiбник Ларіна Я.С., Фомішин С.В. Херсон: Олді-плюс, 2016. – 504с.
22. Політекономія: навч. посібн. Г.Г. Старостенко, Н.В. Мірко Ірпінь: Видавництво Національного університету ДПС України, 2015 – 450 с.
23. Політична економія: навчальний посібник [уклад.: Л. С. Томашик, О. О. Сухий, О. Р. Зав’ялова та ін.]. Львів: вид-во ЛКА, 2015. – 224 с.
24. Помінова І.І. Політична економія : навч.-метод. посібник І.І. Помінова. – Харків: ФОП Іванченко І.С., 2016. – 268 с.
25. Семенко В.М. Економічна теорія: Політекономія: Навч. пос. В.М. Семенко, Д.І. Коваленко. 2-ге вид., переробл. і доповн.: «Центр навчальної літератури», 2019. – 428 с.
26. Скорик Г. І. Вступ до макро- і мікроекономіки: навчальний посібник Г. І. Скорик, М. Б. Швецова, П. І. Стецюк. Львів: Видавництво Львівської політехніки, 2016. – 164 с.
27. Скорик Г. І. Економічна теорія : навч. посібник Г. І. Скорик, В. В. Барінов, М. Б. Швецова. Львів : Видавництво Львівської політехніки, 2014. – 188 с.
28. Старостенко Г. Г. Політекономія: навчальний посібник Г. Г. Старостенко. Ірпінь: Видавництво національного університету ДПС України, 2015. – 490 с.
29. Федун І. Л. Основи економічної теорії: навчальний посібник І. Л. Федун, В. Г. Чепінога, Р. П. Смоленюк; за ред. І. Л Федуна. [видання 2-е, доп. і перероб.]. К.: ННЦ «ІАЕ», 2016. – 256 с.
30. Щетинін А. І. Політична економія : підручник А. І. Щетинін. К. : Центр учбової літератури, 2011. – 480 с.
31. Сірко А. В. Економічна теорія. Політекономія. : навч. посіб. А. В Сірко. К. : «Центр учбової літератури», 2014. – 416 с.

ступінь вищої освіти бакалавра та магістра галузі знань 08 «Право» К.: «Центр учбової літератури», 2015. – 224 с.

1. Ушакова Н. Г. Економічна теорія. У двох частинах. Частина ІІ: навчальний посібник Н. Г. Ушакова, О.А. Кулініч, Л.М. Зарецька. Харків: МОНОГРАФ, 2018. – 220 с.